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MORO PRISOSTVOVAL OTVORITVI SPOMENIKA PADLIM PARTIZANOM PO DRŽAVNEM UDARU V KONCU

Neprepričljivo zanikanje Fanfanijevih izjav
o stališču Italije do vstopa Kitajske v OZN

Ravnatelj «Espressa» potrjuje točnost objavljenega intervjuja 
Resolucija KPI o kongresu PSI in združevanju s PSDI

RIM, 26. — Predsednik vlade Moro je prisostvoval slovesni o- 
tvoritvi spomenika padlim v odporniškem gibanju, ki je postav
ljen na griču San Marco, 750 m nad mestom Ascoli Pičeno. 
Predsednika vlade sta spremljala minister Reale ter podtajnik 
Salizzoni, pred spomenikom pa so ga sprejeli ministra Pastore 
in Corona ter podtajnik De Cocci.

Spomenik je iz železobetona
ter pokrit z grobim kamenjem, 
nad kripto pa je velik napis: 
«Umrli so za svobodo vseh». 
Predsednik pokrajinske uprave 
Ascolija Ramazzotti je v svojem 
govoru orisal trdi boj vojaške 
posadke, ki se je 12. septembra 
1943 uprla Nemcem, ter velike 
izgube pokrajine v odporniškem 
gibanju.

Predsednik vlade Moro Je v svo
jem govoru predvsem ugotovil, da 
je boj za svobodo postal stalno živ 
ideal In da gre za zgodovinsko raz
dobje, ki še ni končano. Zato Jo 
tudi prav, da se poleg splošne pro
slave dvajsetletnice odporniškega 
gibanja, kateri je prisostvoval pred
sednik republike, prirejajo tudi po
krajinske proslave, ki dokazujejo 
Pomembnost žrtev.

ni bilo treba podrobneje zadrževa
ti. Končno vsebuje članek vrsto 
vesti o predlogih italijanske delega
cije glede stališča v OZN, ki so jih 
predložili vladi in ki jih je vlada 
odbila oziroma spremenila. Dopis
nik je prejel te vesti iz povsem od
govornih virov ,ki jih v članku na
vaja. Nikoli ni «Espresso» napisal, 
da jih je izrekel Fanfani, tako da 
tudi glede tega dela članka ni ni
česar, kar bi bilo treba popraviti 
oziroma zanikati.

resoluciji se pozivajo delavci, naj

Iz New Yorka poroča agencija 
ANSA o komentarjih «krogov, ki 
so blizu ministra Fanfantja» v zve
zi z intervjujem ministra tedniku 
«Espresso». Tako se govori o za
čudenju glede načina, kako je bil 
intervju predstavljen. Kritizira se 
«Espresso», da je objavil od dolge 
vrste konstruktivnih in mirnih od
govorov o dejavnosti in vprašanjih 
OZN samo del odgovora, ki se na
naša na Kitajsko. Z gotovostjo se 
trdi, da Fanfani ni govoril glede 
Kitajske niti o proceduri, niti o 
bistvu vprašanja, niti končno o 
razpravi, temveč je enostavno ome
nil težave, ki jih bo treba v pri
hodnosti premagati, da se odstra
nijo nasprotja med raznimi konti
nenti in da se prične konstruktiven 
razgovor o splošnih vprašanjin 
sveta, kot sta razorožitev in mir.

Isti krogi ugotavljajo, da osrednji 
del intervjuja, ki se nanaša na 
zadržanje italijanske delegacije, ni 
bil predmet razgovora med izpra
ševalcem In predsednikom general
ne skupščine OZN.

V tej zvezi je ravnatelj «Espres- 
sa» izjavil, da je ta tekst «pleona- 
stičen», čeprav se zaveda političnih 
razlogov, zaradi katerih je do nje
ga prišlo. Nato Scalfaro ugotavlja, 
da je «Espresso» objavil dobesed
ne izjave v navednicah in da teh 
Izjav Fanfani ni samo osebno izre
kel, temveč jih je celo diktiral, ta
ko da o teh izjavah 'ne more biti 
nobenega nesporazuma ali poprav
ka. Glede ostalega je pa povsem 
točno, da so se med pogovorom 
obravnavala tudi druga vprašanja 
(razorožitev, prispevek Italije ne
razvitim državam itd.), ki so vsa 
omenjena v članku, pri katerih pa 
je bil dopisnik mnenja, da se mu

Čuden, megien in nepreprečljiv 
«demanti» iz krogov, ki so »blizu 
Fanfaniju«, očitno odraža notranje 
težave vlade in zlasti KD, do ka
terih je prišlo zaradi Fanfanijeve 
izjave. Fanfani je namreč izjavil, 
oziroma točneje diktiral, dopisni
ku «Espressa», da je že trikrat po
dal ostavko na mesto zunanjega 
ministra, ko je postal predsednik 
skupščine OZN. Prav tako je bil 
jasen glede italijanskega stališča 
v OZN, ko je dejal, da je itali
janska delegacija vzdrževala stike 
neposredno z vlado, brez posredo
vanja zunanjega ministra. Končno 
se je Fanfani skliceval na preteklo 
parlamentarno debato o Kitajski 
in poudaril, da se je med biva
njem na sedežu OZN že bolj pre
pričal o nujnosti, da je treba okre
piti napore, da ne bo Kitajska 
sodelovala v razgovoru med Vzho
dom in Zahodom z odmaknjenih 
pozicij in z rezultati motenja. V 
tej zvezi je tudi zaključil, da ne 
bo mogoče pozitivno rešiti vpraša
nje razorožitve in miru, če se ne 
bo našel način, da bodo «vsi na
rodi sodelovali pri iskanju miru«.

Fanfanijeva izjava tedniku «E- 
spresso«, iz katere sledi, da se ni 
strinjal z vladnim stališčem glede 
vstopa Kitajske v OZN, je očitno 
vzbudila ne samo veliko pozornost, 
temveč pravo zadrego v okviru 
vladne koalicije in še zlasti za
ostritev notranjih sporov v KD. 
Zato je tudi razumljivo, da je pri
šlo iz »krogov blizu ministra Fan- 
fanija« zmedeno pojasnilo, ki skn 
ša vse zanikati, ki pa v bistvu ne 
zanika ničesar. To je tudi pouda
ril ravnatelj lista »Espresso« Seal- 
fari, ki potrjuje točnost celotnega 
članka.

Hkrati pa urednik ostro ločuje 
Fanfanijeve izjave od tistega, kar 
le dopisnik tednika izvedel iz dru 
glh, toda vedno odgovornih virov, 
ki jih v članku tudi navaja. Gre 
*a vrsto predlogov italijanske dele
gacije pri OZN glede stališča do 
sprejema Kitajske v OZN, predlo
gov, ki so bili predloženi vladi m 
ki jih je vlada zavrnila ali pa spre> 
menila.

Kaj se lahko iz vsega tega za
ključi? Najmanj sledeče: 1. Fanfa- 
ni je že trikrat podal ostavko na 
mesto zunanjega ministra, potem 
ko je postal predsednik generalne 
skupščine OZN. 2. Ni dvoma, da je 
Fanfani povedal, da je italijanska 
delegacija vzdrževala stike nepo' 
sredno z vlado brez Fanfanijevega 
Posredovanja. 3. Fanfani se je skli
ceval na znano parlamentarno raz
pravo o Kitajski in poudaril, da se 
Je med opravljanjem funkcije pred. 
sednika skupščine OZN še bolj pre
pričal glede nujnosti naporov, da 
ne bi Kitajska sodelovala v razgO' 
voru med Vzhodom in Zahodom z 
odmaknjenih pozicij in z rezultati 
motenja. 4. Fanfani je izjavil, da 
n* bo mogoče rešiti vprašanja raz 
orožitve in miru, če se ne bo našel 
hačin, da bodo vsi narodi sodelova
li pri iskanju miru.

Iz mednarodnega dogajanja _ 
treba omeniti izjavo ameriškega 
obrambnega ministra McNamare, 
da bodo ZDA v še večji meri na
daljevale bombardiranje Severnega 
Vietnama. Ameriška mornarica pa 
jc uradno sporočila, da sta se lad
jam ameriškega sedmega brodovja 
na zahodnem Pacifiku pridružili še 
dve ladji na jedrski pogon v zve
ri * vojno v Vietnamu.

V Kongu pa je parlament »rati
ficiral« Mobutujev državni udar in 
generala potrdil za poglavarja dr
žave v naslednjih petih letih.

se borijo proti socialdemokratski 
likvidaciji PSI. To likvidacijo ho
če izvesti nennjjevska desnica, ki 
je opustila program reforme struk. 
tur in ki v zunanji politiki opušča 
jasno delitev med silami vojne in 
silami miru ter sprejema atlanti- 
zem in evropeizem atlantskega obe. 
ležja. Gre za podreditev demo
kristjanom in sprejem socialdemo
kratske politike, ki krepi med se
boj nasprotujoče si bloke.

Resolucija pravi, da »Nennijeva 
linija dejansko ukinja važno vlo
go FSI, ustvarja težave katoliški 
levici in šibi upe laičnih, radikal
nih in republikanskih skupin, ki 
so verovale v demokratičen preo- 
kret v okviru levega centra*. Ti
pičen primer je socialdemokratska 
zahteva, naj se ustanovi strankar
ski sindikat, kar nasprotuje nače 
lu avtonomije sindikata do strank 
in vlade in kar je osnova za šir
šo sindikalno enotnost.

Resolucija se zaključuje z opo
zorilom, da sedaj ni čas za sploš
ne obtožbe ali sektaške obsodbe, 
temveč je treba iskati akcijsko e- 
notnost vseh sil, ki se upirajo «so- 
cialdemokratizaciji* in da je treba 
ustvariti perspektivo združitve 
vseh teh sil v veliko stranko.

V poslanski zbornici se je priče
la debata o zakonskem načrtu, ki

Zvečer se je zaključila volilna 
kampanja za volitve treh pokrajin
skih svetov in številnih občinskih 
svetov, ki bodo v nedeljo in, v ka
tero so posegli številni vidnejši go
vorniki, ki so nadaljevali polemi
ko okoli Fanfanijevih izjav. Ingrao 
je v Pesaru ugotovil, da izjava 
predstavlja odraz nove zavesti, ki 
se poraja v širših krogih kapita
lističnega sveta. Izjava je v ne
posredni povezanosti z novimi sta
lišči, ki so prišla do izraza v go
voru papeža v OZN in ki izvirajo 
iz obsežne problematike, ki je bi
la v središču razprave koncila. Ta 
stališča so vedno bolj v nasprotju 
z ((vazalstvom« Italije do ZDA,, ki 
ga izvaja italijanska vlada. Ingrao 
je pozval socialiste, naj upoštevajo 
te spremembe in naj napravijo po
litične zaključke na osnovi premi
kov in nasprotij, do katerih je pri
šlo v katoliških krogih.

Demoaristjani pa so se poveči
ni izogibali odkriti polemiki. Samo 
Sullo je v Avellinu govoril o nuj
nosti odločnejše politike, ki se ne 
sme spreminjati ali kolebati. Za 
njega je bistveno vprašanje soli
darnosti atlantskemu svetu. Libe
ralec Ferioli pa je govoril o treh 
zunanjepolitičnih stališčih, ki se 
borijo med seboj v okviru vladne 
koalicije in s Cimet se po njego
vem šibi protikomunistična borba. 
Zaključil je, da je treba v parla
mentu čim prej razpravljati o zu 
nanji politiki.

Zvečer so objavili resolucijo zad. 
njega zasedanja izvršnega odbora 
KPI, ki je razpravljal o zaključ
kih kongresa PSI in perspektivah 
socialističnega združevanja. V re
soluciji se ugotavlja, da je kongres 
opustil kakršno koli levo perspek
tivo ter celo možnost kritike so
cialistov v okviru levega centra. V

ureja imenovanje sodnikov priziv
nih sodišč in ki ga je izdelala ko
misija na osnovi raznih predlože
nih načrtov. Leva opozicija je na
črt kritizirala, predvsem ker ne 
ureja celotnega vprašanja sodstva 
na osnovi resolucije, ki so jo spre
jeli na kongresu v Gardonu člani 
vsedržavnega združenja sodnikov, 
temveč se skuša obiti to vpraša
nje z raznimi zakoni manjšega po
mena Socialisti in demokristjani 
pa so’ zakon branili, češ da pred
stavlja prvi korak k splošni refor
mi sodstva.

Minister Mariotti je v imenu 
predsednika vlade predložil sena
tu zakonski načrt, ki pooblašča 
vlado, da izvede reorganizacijo dr
žavne uprave in ki predvideva de
centralizacijo ter točnejšo določi
tev pristojnosti, pravilnejšo razde
litev dela ter zižanje števila viš
jih uradnikov.

Vsedržavna sindikata železničar 
jev CGIL in CISL sta ločeno raz
pravljala o položaju železnice in 
o razpravi o splošni reformi ter 
prišla do bistveno podobnih sta
lišč Obe sindikalni organizaciji 
namreč protestirata proti debati 
o uvajanju še težjih tovornih av
tomobilov, ker je treba proučiti 
v celoti vprašanje železniških in 
cestnih prevozov. V tej zvezi opo
zarjajo železničarje na možnost

nove stavke. Minister za delo Del- 
le Fave ie sklical za torek, 30. no
vembra sindikalne predstavnike na 
pogovor o obnovitvi delovne po
godbe za uslužbence električnih 
podjetij.

V Milanu si je sovjetski mini
ster za gradnjo prevoznih objek
tov Evgenij Kojevnikov ogledal 
graditev podzemeljske železnice. 
Predsednik sovjetske narodne ban
ke Aleksej Poskonov pa je obiskal 
guvernerja Italijanske banke Gui- 
da Carlija. Dopoldne >i je ogledal
banko, nato pa je prisostvoval ko
silu, ki ga je priredil Carli in ka
terega so se med drugimi udeleži
li minister Colombo, generalni rav
natelj ministrstva za zaklad Stam- 
mati, predsednik Assobancaria Si- 
glienti in predsednik IRI Petrilli.

NEW YORK, 26. — Politični od
bor OZN je odobril s 86 glasovi 
in 13 vzdržanimi (med katerimi 
Francija in SZ) resolucijo, ki za
hteva prekinitev vseh jedrskih po
skusov, tudi podzemeljskih. Resolu
cija priporoča vsem državam, naj 
se pridružijo moskovski pogodbi o 
delni prekinitvi jedrskem poskusov, 
in zahteva, naj ženevska konferen
ca nujno prouči sredstva, da se skle
ne omenjeni sporazum, ki je sedaj 
lažji zaradi tehničnega napredova
nja o ugotavljanju eksplozij.

Parlament je odobril državni udar 
Polk. Mulamba sestavlja novo vlado

Antoine Gizenga od včeraj zjutraj na svobodi • Cen. Mobutu: 
Čeprav bom predsednik republike, bom še vedno nosil uniformo»

M

Mobutu (desno) prisostvuje skupno s Kasavubujem (na sredi) in čombejem vojaški paradi ob oblet
nici neodvisnosti
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MNOŽIJO SE POZIVI NA KONEC VOJNE

Danes množičen pohod na Washington 
v okviru protestov proti vojni v Vietnamu

Senator Young predlaga prekinitev bombardiranja Severnega Vietnama 
za pet dni in začetek pogajanj, McNamara pa napoveduje še povečanje 
teh napadov - Dve vojni ladji na jedrski pogon pripluli v Južno kitaj

sko morje kot priprava za nove napade na Vietnam
WASHINGTON, 26. — Jutri bo napovedani pohod na Wa- 

shington, ki ga je organiziral vsedržavni koordinacijski odbor 
za konec vojne v Vietnamu. Udeleženci pohoda bodo odločno za
htevali začetek pogajanj ob udeležbi predstavnikov južnoviet- 
namske osvobodilne fronte.

Na drugi strani pa so tudi za
govorniki vojne v Vietnamu napo
vedali svojo demonstracijo. Odbor, 
ki je organiziral to manifestacijo, 
ima sedež v istem poslopju, kjer 
ima sedež ameriška nacistična 
stranka.

V Parizu je bila nocoj velika de
monstracija proti vojni v Vietna- 
nli, ki so jo organizirale levičarske 
skupine s sodelovanjem gibanj ka
toliških, protestantskih in židov
skih študentov. Demonstranti so 
skušali korakati do ameriškega po
slaništva, toda ustavila jih je po
licija in sledili so spopadi. Vendar 
pa ni bilo ranjenih in aretirali ni
so nikogar.

Član komisije za oborožene sile 
v senatu senator Stephen Young 
je pozval predsednika Johnsona, 
naj prekine za pet dni bombardira
nje Severnega Vietnama in naj v 
tem času skuša začeti mirovna po
gajanja. Young, ki je septembra 
letos obiskal Vietnam, da izvede 
preiskavo v imenu komisije, v ka
teri Je član, Je izjavil, da je mo
goče, da Severni Vietnam in osvo-
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P0MEMRNE IZJAVE V INNSBRUCKU

JONAS 0 JUŽNI TIROLSKI
Govoril je o njeni samoodločbi in poudaril, da 
je treba naglo uresničiti obe resoluciji OZN

DUNAJ, 26. — Avstrijski predsed
nik republike Jonas je danes prvič 
uradno obiskal Tirolsko. Na spre
jemu v palači deželne vlade v 
Innsbrucku je v svojem govoru o- 
menil tudi Južno Tirolsko in de
jal, da je odcepitev ((južnega dela 
Tirolske za vse ljuhitelje svobode 
in za vse Avstrijce zelo boleča«. 
(iVsa Avstrija je solidarna s Tirol
ci, ko se trudijo pomagati Tirol
cem, ki živijo južno od Brennerja, 
da bi dosegli pravice, ki jih jam
či Južni Tirolski pariški sporazum. 
Samoodločba. Južne Tirolske je 
vprašanje, ki je pri srcu ne samo 
Tirolski, temveč tudi avstrijski re
publiki«, je dejal Jonas.

je

»Zvezni predsednik ima dolžnost,« 
je nadaljeval Jonas, «na podlagi 
ustave, predstavljati republiko pred 
inozemstvom. Dovolite mi, torej, 
da povem nekaj iskrenih besed o 
Južni Tirolski in o naših odnosih z 
Italijo: glede izvajanja pariškega
sporazuma je prišlo med Avstrijo 
in Italijo do različnih stališč, ki 
so bila postavljena pred generalno 
skupščino OZN. V dveh resoluci
jah, ki so jih tam soglasno odobri
li, je bilo Avstriji in Italiji nalo
ženo, naj dosežeta glede tega vpra
šanja rešitev s pogajanji. Mi za
vračamo nasilne metode v politiki
— tako v notranji kakor v zunanji
— in se moramo z vso jasnostjo 
truditi, da bi obe resoluciji OZN 
naglo uresničili.«

((Italija m Avstrija,« je dodal Jo
nas, usta državi s starodavno civi
lizacijo. Na svetu je mnogo težav

nih in zapletenih sporov. Toda Juž- 
notirolsko vprašanje je potrebno re
šiti z dobro voljo obeh strani. Vse
kakor mora biti mogoče, da se 
sosedni državi Avstrija in Italija 
razumeta med seboj v evropskem 
duhu in da živita druga z drugo 
v slogi. Mi težimo Zatem, da bi 
nastal tak položaj, da bi se mla
dina obeh držav navduševala za 
resnične ideale človeštva, svobode 
in napredka namesto, da bi se uk
varjala z meddržavnimi spori. Vem 
da se glede tega mnenja strinjam 
s kvalificiranimi in odgovornimi 
predstavniki Tirolske s te in z one 
strani Brennerja.«

Jonas je zaključil svoj govor s 
poudarjanjem nujnosti, da »mora
mo ohraniti svoje sile strnjene, če 
hočemo, da bo Avstrija utrdila svo
je pozicije. Zakaj samo enotna, 
spoštovana, znotraj trdna Avstrija 
bo lahko dosegla uresničenje svo
jih želja, med katerimi ni na zad
njem mestu uresničenje pravic za 
južne Tirolce«.

V svojem nagovoru Je o Južni 
Tirolski govoril tudi tirolski de
želni poglavar Wallnoefer, ki je 
med drugim dejal: «Na Tirolskem 
ni nobenega razumevanja za zati
ranje katere koli politične ali et
nične manjšine. Ce pa bi to osnov
no načelo prišlo v tok zgodovine, 
v kri in meso Tirolcev, bi spozna
li vso njegovo obširno važnost 
dogodki v zvezi z odcepitvijo Južne 
Tirolske. Zato hočemo vedno pred
postavljati tisto, kar združuje, ti
stemu, kar ločuje, in delati za so
delovanje med ljudmi.«

bodilna fronta sprejmeta pogaja
nja za sporazumno rešitev. Bela 
hiša odklanja vsak komentar s 
tem v zvezi.

Ameriški tajnik za obrambo Mc 
Namara pa je sinoči pred odhodom 
v London in Pariz celo izjavil, da 
bodo nadaljevali bombardiranje Se
vernega Vietnama v še večji meri. 
Dejal je, da je namen tega bombar
diranja «preklniti severnovietnam- 
ske prometne zveze«. Na vprašanje 
časnikarjev glede razvoja vojne v 
Vietnamu, je Mc Namara dejal: 
«Lahko pričakujete zaostritev bom
bardiranja«. Dejal je, da se je po 
njegovem zadnjem obisku v Juž
nem Vietnamu število ameriških 
vojakov na tamkajšnjem ozemlju 
skoraj potrojilo ter da so nastale 
spremembe tako glede vojnih ope
racij, kakor tudi glede »prihodnjih 
perspektiv«. Ni hotel povedati, kaj 
hoče s tem reči, toda na vpraša
nje v zvezi z večjimi ameriškimi 
izgubami pri zadnjih operacijah je 
dejal: «Poudariti moram zelo ugo
den izid bojev na področju goratih 
predelov v zadnjih desetih dneh.« 
Mc Namara je tudi sporočil, da bo 
ponovno obiskal Južni Vietnam, ko 
bo zaključil posvetovanja v Londo
nu in Parizu o jedrski odgovornosti 
v NATO.

Ameriški državni tajnik Dean 
Rusk je izjavil nocoj na tiskovni 
konferenci, da je namen ameriške 
politike «rešiti Južni Vietnam in 
ne rešiti prestiž, da bi dosegli 
mir«. Ponovil je trditve, da izjave 
v Hanoju kažejo, da sevemoviet- 
namska vlada ni pripravljena zače. 
ti pogajanj brez pogojev. Zatem je 
Rusk potrdil, da je bil lansko leto 
napravljen poskus, da bi dosegli 
stike s Severnim Vietnamom za 
začetek pogajanj, toda «tedaj ni 
bilo nobenega znaka, da Hanoj 
iskreno želi mir«. Ponovil je tr
ditve, da so ZDA pripravljene za
četi pogajanja s Severnim Vietna
mom »brez poprejšnjih pogojev«, 
da pa odklanjajo štiri hanojske 
točke.

Rusk je priznal hladnost odno
sov med ZDA in Sovjetsko zvezo 
in je izrekel upanje, da «bo Mo
ška našla sredstva, da dokaže več
jo elastičnost glede vprašanj, ka
kor je izključitev ameriških čas
nikarjev iz Sovjetske zveze«.

Ameriška mornarica je uradno 
sporočila, da sta se ladjam ame
riškega sedmega brodovja na za
hodnem Pacifiku pridružili še dve 
ladji na jedrski pogon v zvezi z 
vojno v Vietnamu. Gre za letalo
nosilko ((Enterprise« in za fregato 
»Bainbridge«, ki sta že v Južnem 
kitajskem morju, kamor sta pri
speli iz Norfolka v Virginiji. Ladij 
bosta sodelovali v bojih v Južnem 
Vietnamu. V začetku prihodnjega 
leta se bosta sedmemu brodovju 
pridružili drugi dve ladji na jedr
ski pogon.

Severnovietnamski predsednik Ho- 
šiminh je ponovil, da je mir v 
Vietnamu neposredno povezan z 
ustavitvijo ameriškega napada. V 
poslanici sopredsednikoma ameri
ške pacifistične organizacije ((odbo
ru za zdravo jedrsko politiko« pra
vi Hošiminh med drugim: «Ce bo
do ameriški imperialisti ustavili 
svoj napad, bo v Vietnamu takoj 
vzpostavljen mir.« Zatem pravi Ho

šiminh, da je sevemovietnamska 
vlada že obrazložila svoje stališče 
s štirimi točkami, ki so bile ob
javljene aprila letos.

V Južnem Vietnamu so ameriški 
strateški bombniki «B-52» davi po
novno bombardirali osvobojeno 
področje ob obali Binh Tuy 120 ki
lometrov sevemovzhodno od Saj- 
gona.

Svet OECD 
o pomoči nerazvitim

PARIZ, 26. — Zaključila se je 
dvodnevna seja sveta ministrov 
organizacije za gospodarsko sode
lovanje in razvoj (OECD), v kate
ri sodeluje 20 zahodnih držav in 
Japonska in na kateri je Jugosla
vija sodelovala z opazovalcem ve
leposlanikom Milošem Lakovičem.

Na današnjem zasedanju so go
vorili predvsem o pomoči državam 
v razvoju. Francoski finančni mi
nister Yalery Giscard d’Estaing je 
omenil, da je ta pomoč dosegla v 
štirih letih šest milijard dolarjev, 
in je predlagal, naj se ustvari me
hanizem pomoči na osnovi določe
nega odstotka narodnega dohodka. 
Omenil je, da znaša sedaj pomoč 
ra7,nim razvitim državam od 0.14 
do 2.24 odst. narodnega dohodka 
in da so o tem že govorili sep
tembra med zasedanjem medna
rodnega denarnega sklada v Wa- 
shingtonu. Minister je zaključil, 
da je treba znižati razlike pri po
moči med raznimi državami, s či
mer bi se ustvarila nova sred
stva

Švicarski predstavnik Hans 
Schaffner pa je govoril proti si
stemu «preferenc» pri dajanju po
moči, in je pri tem zlasti polemi
ziral s Francijo, ki pomaga pred
vsem državam, ki so bile ustvar
jene iz bivših francoskih kolonij. 
Podobno stališče sta zastopala tudi 
predstavnika ZDA in Kanade, ven
dar je svet sprejel sklep, da se bo 
posebna ožja komisija ukvarjala s 
preferencami pri dodeljevanju po
moči.

Italijanski minister Pieracclni je 
poudaril nujnost sistematičnejšega 
izvajanja različnih oblik pomoči in 
navedel, da je v italijanskem pet
letnem gospodarskem načrtu v te 
namene predvidena vsota tisoč mi
lijard lir. Ugotovil je, da je treba 
upoštevati realne možnosti vsake 
razvite države, iti Je v bistvu podprl 
predlog, da je treba ustvariti si
stem, ki bo temeljil na dohodkih 
na prebivalca. Posebej je opozoril 
na vprašanje dolgov držav v raz
voju. V mnogih primerih objektiv
ni položaj zahteva dajanje pomoči 
v izredno ugodnih pogojih, vendar 
pa je treba upoštevati tržne za
kone in nevarnost izkrivljanja iz
menjave. Končno je zagovarjal na
čelo, naj bi dajal pomoč medna
rodni organizmi, ter je poudaril 
pomen, ki ga Italija pripisuje poli
tiki pomoči »tretjemu svetu.«

Po zaključku so objavili uradno 
sporočilo, ki ugotavlja, da je raz
voj držav članic presegel predvi
deni ritem, čeprav so opazne in
flacijske težnje. Perspektive za pri
hodnje leto so dokaj dobre. Glede 
držav v razvoju pa se poudarja 
važnost produktivnih investicij in 
zlasti 'vprašanja izvoza teh dežel. 
Soglasnost je bila dosežena glede 
načela, da je treba doseči večje 
sodelovanje pri dajanju pomoči,

ter so pooblastili organizacijo, naj 
izdela posebno študijo o izmenja
vi. Posebna ožja komisija pa bo 
preučila možnosti konkretne skup
ne politike.

Jugosl. trgovinska bilanca: 
za 47 odst. 

manjši primanjkljaj
BEOGRAD, 26. — Zvezni taj

nik za zunanjo trgovino Nikola 
Džuverovič in njegov namestnik 
Avguštin Papič sta seznanila da
nes v 'zveznem tajništvu za in
formacije tuje novinarje akredi
tirane v Beogradu z rezultati u- 
voza in izvoza v preteklih dese
tih mesecih. Značilno za letoš
njo trgovinsko izmenjavo je več
je povečanje izvoza od uvoza in 
zmanjšanje primanjkljaja trgo
vinske bilance za okrog 47 od
stotkov. Na podlagi dosedanjega 
gibanja trgovinske izmenjave se 
pričakuje, da bo letošnji načrt 
trgovinske izmenjave presežen. 
Džuverovič in Papič sta poleg 
tega seznanila tuje novinarje s 
sodelovanjem Jugoslavije s SEV, 
EST, EFTA in posebno z GATT.

LEOPOLDVILLE, 26. — Včeraj popoldne je bilo zasedanje po
slanske zbornice in senata, ki sta soglasno in brez diskusije o- 
dobrila sklepe generala Mobutuja, ki se je proglasil za predsed
nika ((Demokratične republike Konga« za pet let.

Polkovnik Mulamba, ki ga je 
Mobutu imenoval /.a predsednika
vlade, pa je danes začel pogovore 
s političnimi predstavniki za se
stavo .vlade narodne enotnosti*. 
Predvidevajo, da bodo pogovori 
trajali do nedelje zvečer 

Polkoynik Malela, načelnik glav
nega štaba kongoške vojske, je 
izjavil, da je bil Antoine Gizen
ga danes zjutraj izpuščen na svo
bodo. Radio je sporočil, da ga bo 
že danes zjutraj sprejel Mobutu, 
ki je tudi sam govoril po radiu in 
pozval vojake, naj ostanejo »sim
bol trdnosti, zaKOmtosti, napredka 
in miru*. Povedal je, da bo še na
dalje obdržal svoje vojaške funk
cije in nosil uniformo, čeprav je 
postal predsednik republike. V svo
jem govoru je opravičeval pre
vzem oblasti in dejal, da so .poli
tikanti propadli* in da »niso sto
rili ničesar, da bi zmanjšali trp
ljenje in siromaštvo kungoškega 
ljudstva ter mu namesto tega nu
dili samo anarhijo in kaos*.

Pa radiu je govoril tudi polkov
nik Mulamba. Dejal je, da je od
stavljeni predsednik ivasuvubu pri 
dobrem zdravju in ua je trenutno 
še vedno v predsedniški palači s 
svojo osebno stražo. Mulamba je 
nato izrazil upanje, da bo morda 
že do jutri sestavil vlaao.

V Leopoldvillu poteka življenje 
normalno in ni opaziti nobenega 
znamenja napetosti. Le redke vo
jaške patrulje krožijo po ulicah. 
Vladna radijska postaja oddaja vo
jaško glasbo in od časa do časa 
sklepe novega režima in čestitke, 
ki jih pošiljajo Mobutuju politič
ne skupine in pokrajinske oblasti. 
Tisk pa objavlja z velikimi naslo
vi vest o prevzemu oblasti s stra
ni vojske Samo neodvisni list 
»Courner d’Afrique» objavlja u- 
vodni članek, v katerem je reče
no, da postaja borba za oblast med 
Kasavubujem in Čombejem ne
vzdržna. Za Mobutujev udar pa 
pravi, da utegne povzročiti vrsto 
verižnih reakcij, in izraža dvom. 
da bo parlament novi režim pod
prl.

• Demokratična fronta*, t.j. stran
ka, ki je podpirala Kimbo, je po
slala bivšemu predsedniku posla
nico in čestitke, ker je privolil v 
odstop. Mnenje je, da pomenijo 
te čestitke »previdno odobravanje

vojaškega režima*.
Iz Moskve poročajo, da današnja 

»Pravda* piše, da spada Mobutu
jev državni udar v okvir posku
sov »imperializma, da bi okrepil 
svoje utrdbe protirevolucionarne 
fronte v opoziciji proti svobodni 
Afriki*.

Po zadnjih vesteh so pokazali 
nekaterim afriškim diplomatom pi
smo, ki ga je odstavljeni Kasavu- 
bu pisal Mobutuju. To je baje že 
drugo pismo, ki so ga pokazali di
plomatom na sestanku, ki ga je 
sklical Mobutu in obrazložil vzro
ke državnega udara. V pismu od
govarja Kasavubu na uradno spo
ročilo Mobutuja o državnem uda
ru. V pismu prosi, naj ga ščiti po
sebna vojaška straža, in izjavlja, 
da privoli v to, da bo postal sena
tor ter sporoča, da bo odšel .z 
predsedniške palače ter se vrnil 
na svoj običajni sedež v central
nem Kongu, jugozahodno od Leo- 
poldvilla.

Nova rafinerija 
nafte na Reki
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NAPETOST MED ZAMBIJO IN JUŽNO RODEZIJO

Sabotažna dejanja v Zambiji 
blizu elektrarne v Karibi
Angleški guverner je izjavil, da bo ostal na svojem mestu

LUSAKA, 26. — Zambijska vlada 
Je nocoj javila, da so neznani sa
boterji postavili pod opornik voda 
na visoko napetost eksplozivni na
boj, ki je eksplodiral in porušil 
opornik. Električni vod povezuje 
bazen hidrocentrale Kariba z ru
darskim centrom bakra v KItve. 
Eksplozija je nastala ponoči pri
bližno 45 kilometrov južno od Kit- 
ve. Letna proizvodnja v teh rud
nikih bakra znaša približno 600.000 
ton. Jez in hidroelektrična centra
la v Karibi, ki sta na reki Zam- 
bezi, toda na rodezijskem ozem
lju, sta življenjske važnosti za ru
darsko področje Zambije in prav 
zaradi tega je predsednik Kaunda 
večkrat pozval Veliko Britanijo, 
naj pošlje svoje vojake, da bi stra
žili tamkajšnje naprave na reki 
Zambezi.

Kakor Javljajo, ni bila škoda ze
lo velika ter bodo dobavljanje e- 
lektričnega toka lahko obnovili v 
24 urah. Medtem skušajo dobavlja
ti tok po drugi mreži. Hidroelek- 
trične naprave v Karibi so skup
na last Rodezije in Zambije na 
podlagi sporazuma, ki so ga pod
pisali oktobra 1963.

V Londonu so danes izjavili, da 
so brez podlage govorice, da bodo 
v kratkem poslali angleške vojake 
v Zambijo.

V Livingstonu v Zambiji se na
daljuje stavka belih strojnikov, ta
ko da je železniški promet med 
Zambijo in Rodezijo prekinjen. 
Predsednik sindikata rodezijskih 
železničarjev je izjavil, da se bo 
stavka nadaljevala, dokler ne bodo 
železničarji dobili »primernih jam
stev proti ponovitvi sovražnih de
janj mladih črncev proti belim pre. 
bivalcem«. Kakor Je znano, je pred
sednik Zambije dal zapreti krožek 
belih železničarjev v Livingstonu, 
ker so ti v tem krožku napadli 
nekega deželnega ministra Zambije.

V Salisburyju Je Smith nocoj 
obsodil sabotažno dejanje v Zam
biji in Je trdil, da gre verjetno za 
dejanje ((komunističnih elemen
tov«. Dejal je, da Je včeraj opozo
ril zambijskega predsednika Kaun- 
do, da «je Zambija v veliki nevar
nosti, ker daje zatočišče na svojem 
ozemlju številnim saboterjem«. Do
dal je: «So ljudje, ki skušajo izzi
vati nerede in motiti gospodarsko 
življenje Zambije v upanju, da bo
do zvalili krivdo na Rodezijo.«

Smith Je dopisniku nekega nem
škega lista Izjavil, da je bil sporo
čil pripravljenost pogajati se z Ve
liko Britanijo, «če ta ponudi mož
nost, da bodo pogajanja konstruk
tivna«. Dodal je, da se njegovo 
stališče ni menjalo, ter da bi spre-

REKA, 26. — V Urinju blizu 
Reke je predsednik sabora Hr
vaške Ivan Krajačič ob navzoč
nosti visokih zveznih in republi- 
ških funkcionarjev, generalnega 
ravnatelja ENI ing. Raffaella Gi- 
rottija in ravnatelja italijanske
ga podjetja SNAM za projekti
ranje in montažo, spustil v o- 
brat novo rafinerijo nafte, ki bo 
letno predelavala milijon in 300 
tisoč ton surove nafte. Na ta 
način bosta stara in nova reška 
rafinerija skupno predelali let
no dva milijona ton nafte in o- 
skrbovali z naftnimi derivati 
največji del Slovenije in celot
no jadransko področje. Del pro
izvodnje pa bodo prodajali tudi 
tujim ladjam v jugoslovanskih 
pristaniščih. Na ta način doblje
na sredstva bodo porabljena za 
izplačilo kredita, ki ga je ENI 
dala rafineriji.

Jel sestanek z Wllsonom. Dalje Je 
dejal, da je pripravljen na pogo
vore z afriškimi voditelji trdeč: 
((Seveda smo pripravljeni na take 
pogovore, toda omenjeni voditelji 
morajo izreči pripravljenost sode
lovati z nami v okviru ustave, če 
bodo to storili, bodo lahko izpu
ščeni.« Končno Je «svetoval vsem, 
naj ne sprožijo vojaškega napada 
na Rodezijo« in je pripomnil: ((Do
bro znano Je. da imamo mi skup
no z Južno Afriko najboljšo voja
ško organizacijo na celini.«

Jutri bo deset docentov na uni
verzi v Rodeziji, kamor jih je bil 
poslal Unesco zapustilo Sallsburjr 
v skladu z ukazom Združenih naro
dov svojim strokovnjakom po eno
stranski razglasitvi neodvisnosti 
Rodezije.

Angleški guverner v Rodeziji 
Humphrey je danes na tiskovni 
konferenci izjavil, da nima nobe
nega namena zapustiti svojega me
sta in tudi ne vladne palače. De
jal je, da namerava ostati zakoniti 
guverner Rodezije, dokler ne bo 
vzpostavljena ustavna vlada, za 
kar po njegovem mnenju ne bo 
treba dolgo čakati. «Mislim, Je pri
pomnil, da s tem da ostanem na 
svojem mestu, bom lahko pred
stavljal člen v verigi, ki lahko omo
goči zadovoljivo rešitev zadeve «
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Poudarjena samostojnost 
in nacionalni ponos

BUKAREŠTA, novembra. - Pred 
dvema letoma, ko sem bil prvič 
v Romuniji, so o letošnjem letu 
govorili vedno le z izbranimi be
sedami. «1995» je bila magična 
številka, ki ni pomenila samo 
znamenja za zaključek šestletne
ga gospodarskega načrta, temveč 
tudi napoved nekakšnega odlo
čenega trenutka v romunski zgo
dovini, težko pričakovano letnico, 
ki bo potrdila ali razveljavita 
ali vsaj delno razveljavila pra
vilnost neke odločitve, časovno 
obdobje, o katerem bo svet zve
del več kot samo to, da se je 10- 
munska industrijska proizvodnja 
podvojila. Danes, proti koncu le
ta 1965, ko se spopolnjuje, kar so 
pred dvema letoma pričakovali, 
ni čutiti v Romuniji nikakršne at
mosfere »zgodovinskega trenut
ka«, nikakršne napetosti «finiša». 
Nasprotno. Zbranost in samoza
vestna sproščenost sta poglavitni 
značilnosti političnega ozračja. 
Govorijo o drugih letnicah, o let
nici 1970, a z mnogo manj patosa, 
kot so govorili o letnici 1965. Ob
čutek, da bo z uspehom šestletke 
dokončno dokazana tudi uspeš
nost (romunske poti«, je splah
nel. Ta uspešnost je bila dokaza
na že prej.

Nobena skrivnost ni več, da bi 
naj v Svetu za vzajemno pomoč 
(SEV) imela Romunija «po neka
terih idejah« (kot se tu previdno 
ogibljejo vsakršni konkretizaciji) 
nehvaležen položaj agrarca, »pri
delovalca paradižnikov«, in da bi 
se naj njene industrijske ambi
cije izživljale predvsem v čimbolj 
racionalnem dobavljanju rudnih 
bogastev. Ko se je Romunija v 
imenu gospodarske logike uprla 
takim idejam, ni tvegala samo o- 
čitka, da greši zoper moderna e- 
konomska načela delitve dela in 
specializacije, temveč tudi, da se 
ogiblje svojih dolžnosti kot čla
nica skupnosti socialističnih dr
žav. Prvi očitek je zlahka zavr
nila z argumentom, da je najbolj 
racionalno predelovati surovine 
tam, kjer so, in da se nerazvita, 
čeprav no naravnih bogastvih še 
tako bogata dežela, ne bo rešila 
nerazvitosti, če ne bo razvila last
nih modernih produkcijskih sred
stev — to stališče jo je lansko 
spomlad močno približalo skupi
ni 75 držav na ženevski konfe
renci za trgovino in razvoj. Dru
gi očitek je bil težje narave, ven
dar je bilo mogoče dokazati nje
govo neustreznost s številnimi pri
meri pripravljenosti na enako
pravno sodelovanje; delno tudi 
spričo položaja v mednarodnem 
delavskem gibanju je Romuniji 
uspelo prepričati drugače misle
ce, da Je plodno in vsestransko 
koristno gospodarsko sodelovanje 
med socialističnimi deželami mo
goče doseči le ob spoštovanju su
verenosti in nevmešavanja v no
tranje zadeve drugih dežel.

Proces tega »dokazovanja« je 
trajal dalj časa, v zadnjih dveh 
letih pa je nedvomno dosegel kul- 
minacijo. V Romuniji so ponosni, 
da so pravzaprav brez večjih na
petosti uveljavili svoja osnovna 
načela, ne da bi občutno ogrozi
li svoj položaj v skupnosti socia
lističnih držav, in da so si hkra- 
t ustvarili ugodne možnosti za 
š.roko, originalno in plodno med
narodno dejavnost, tako na izra
zito zunanjepolitičnem območju 
kakor tudi v okviru mednarodne
ga delavskega gibanja.

Romunija je razvila in utrdila 
zelo dobre odnose s socialistični
mi državami. Generalni sekretar 
romunske partije Nicolae Ceause- 
scu (izg. Caušesku) je med svo
jim nedavnim obiskom v Moskvi 
jasno povedal, da na vse narode 
izredno privlačno delujejo «od- 
posti novega tipa« med socialistič
nimi državami, ki so taki, da »zago
tavljajo razvoj in razcvet vsake 
socialistične države, vsakega so
cialističnega naroda kakor tudi 
bratsko sodelovanje med enako
pravnimi socialističnimi narodi,

dek vsakega izmed njih in okre
pili svetovni socialistični sistem«. 
Romunija je hkrati okrepila in 
razvejala svoje stike z zahodni
mi državami, posebno z roman
skimi in z nevtralno Avstrijo.' 
Njen posebni položaj ji je nare
koval tudi posebno stališče gle
de spora v mednarodnem delav
skem gibanju. Trenutno si v Bu
karešti sicer ne obetajo več toli
ko možnosti za nekakšno »posre
dovanje« med Pekingom in Mo
skvo, kot so si jih obetali še pred 
nedavnim, toda trdno ostajajo 
pri svojem pomirjevalnem stali
šču — ki pa nikakor ni izraz pod
cenjevanja problemov —, da je 
treba spore v mednarodnem de
lavskem gibanju reševati s potr
pežljivostjo, zmernostjo in medse
bojno spoštljivostjo ter da je na 
ta način tudi mogoče doseči u- 
speh.

Med številnimi spremembami, 
ki jih obiskovalec opazi v da
našnji Romuniji, so gotovo naj
bolj zanimive tri spremembe v u- 
radnem nazivu države. Prej se je 
država imenovala «Republica p o- 
pulara rominas (Romunska ljud
ska republika); novo ime je: «Re- 
publica socialista Romanian (So
cialistična republika Romunija).

V teh spremembah se zrcali ce
lotni proces notranje stabilizaci
je ter idejnega in nacionalnega 
osveščanja v zadnjih letih. Rast 
nacionalne in državne samozave
sti ob hkratnem odstranjevanju 
miselnih in političnih zavor, kd 
so bile posledica blokovstva, je 
nujno pripeljala do točke, ko se 
je zdela pridevniška oblika za 
poglavitni del uradnega naziva 
države nekaj inferiornega, nevz
držnega ali vsaj neprimernega. 
Spremenjena ustava je bila ugod
na priložnost samostalniške obli
ke ((Romunija« in danes v Buka
rešti ne tajijo, da je ta preprosta 
slovniška korektura izredno u- 
godno odmevala po deželi. Isto 
velja za pravopisno spremembo 
v imenu države: namesto «romin» 
— • roman». V izgovarjavi se si
cer m nič spremenilo, drugi vo
kal se v obeh primerih izgovar
ja kot poudarjeni polglasnik. To
da dejstvo, da so v stalinistič
nem času spremenjeno pravopis
no rabo zdaj popravili in uvedli 
tradicionalni, romanski izvor ro
munskega naroda nazorno doka
zujoči način pisanja, je že na prvi 
pogled pomembno znamenje po
udarjene samostojnosti in nacio
nalnega ponosa.

V določeni vzročni zvezi s tem 
procesom obnavljanja vrednot na
cionalne svojstvenosti pa se Je 
krepilo tudi prepričanje, da so od
ločilni premiki v družbeni struk
turi, socializacija skoraj celotne
ga narodnega premoženja in sko
kovit razvoj ekonomske baze v 
zadnjih desetih letih povzročili tu
di bistveno kakovostno spremem
bo v družbeno političnem znača
ju Romunije. Izreden in morda 
tudi nepričakovan uspeh šestlet
nega gospodarskega načrta, med 
katerim se je celotna nacionalna 
proizvodnja večala za 14,4 odstot
ka letno (predvideno je bilo 13- 
odstotno večanje), proizvodnja 
produkcijskih sredstev za 15,7 od
stotka, elektroenergetska industri
ja za 21 odstotkov in kemijska in
dustrija celo za 24 odstotkov (za 
predvidevanji gospodarskega na
črta so ostali samo v kmetijstvu), 
je med prebivalstvom pomembno 
okrepil prepričanje, da je sociali
zem edina ustrezna oblika družbe
ne ureditve, in v precejšnji meri 
tudi stabiHziral politične razmere
llllllinmtIMIIIIIIIIIIIHIIMHIIIIMIIIIIIIIIIIIMtIMIIIinl

Papež z novinarji
VATIKAN, 26. — Papež Pavel VI. 

Je danes obiskal dvorano za tisk 
pri koncilu. Zbranim novinarjem 
je prebral daljši govor v francošči
ni. Po govoru se je nekaj časa 
ustavil v njihovi družbi ter se z

v deželi. Preimenovanje države v 
«socialistična republika« je bil 
normalen in logičen korak v pro
cesu usklajevanja političnega iz
razoslovja s politično stvarnostjo.

Četrta, prav tako nemalo važna, 
je sprememba v imenu partije 
Romunska delavska partija (Par- 
dul municitoresc romin) se je na 
svojem 4. kongresu preimenovala 
v Romunsko komunistično parti
jo (Partidui oomimlst roman) in 
s tem je 4. kongres postal 9. kon
gres (do ustanovitve RDP po voj
ni je imela romunska KP pet kon
gresov). Nekateri komentatorji so 
to spremembo skušali razlagati 
sicer kot «taktični odgovor« na 
morebitne očitke, da bi nekatere 
«prakticistične» metode notranje 
in zunanjepolitičnega ravnanja 
Romunije utegnile razkrojevalno 
vplivati na določene prvine ideo
loškega jedra romunske usmerit
ve ; vendar pa je res, da se je 
RDP, ki Je bila prvotno združe
nje komunistov, socialnih demo
kratov in vseh naprednih politič
nih sil v deželi, v teku let razvi
la v enotno in trdno organizira
no partijo komunistov, ki s svoji
mi 1,4 milijona člani (vsak deseti 
odrasli Romunije član partije) do
loča smer in ritem političnega 
razvoja v deželi.

S. F.

GENOVA, 26. — Glasovi, da je 
neki mlad pomorščak zakrivil ne
zgodo na »Raffaellu« 31. oktobra, 
zaradi katere se je ladja vrnila 
nazaj v Genovo, se sedaj zopet ši
rijo v Genovi, pred dnevi je pred
sednik preiskovalne komisije gen. 
Di Sabato to zanikal. Pripovedu
jejo podrobnosti, kako naj bi se

vsa stvar dogodila. Pomorščak se
veda ni pričakoval takih posledic 
in sploh ni mislil, da se bo kaj 
zgodilo. Danes je general dejal, ko 
so ga ponovno vprašali, da je s 
svojo izjavo »Ni mi znano, da je 
kdo od posadke »Raffaella« pod 
obtožbo« hotel le povedati, da ne 
sme nič reči. Na vprašanje, od

kod morejo prihajati taki glasovi, 
je general dejal, da lahko od sa
me posadke »Raffaella«.

Medtem so ladjo prepeljali v ne
ki dok (na sliki), kar pa ni v zve
zi s popravljanjem, ki je že skoraj 
končano — prej kot se je mislilo 
— temveč zaradi čiščenja in bar
vanja.

................................................................................................ ..................................... .
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POSKUS V SAHARI JE USPEL

V vesolju prvi 
francoski satelit

Satelit sam je zelo preprost, nosilna raketa 
pa je dolga 19 m - Ta je stala 400.000 
delovnih ur m 6 milijard 250 milijonov lir

PARIZ, 26. — Prvi francoski sate-1 v zvez, z morebitno graditvijo a- 
lit «A-1» je bil uspešno izstreljen I tomske ladje (67.000 BRT), ki bi

s ciljem, da bi zagotovili napre- 1 nekaterim izmed njih pogovarjal.

HOČEJO VIŠJO IZOBRAZBO

s francosko tristopenjsko raketo 
«Diamant», in sicer iz oporišča 
Hammaguir v alžirski Sahari.

Satelit je bil izstreljen ob 15,47 
(16,47 po ital. času). Apogej je 
1768 km, perigej 528 km, enkratni 
krog 108 minut.

Brž ko je prejel poročilo o iz
strelitvi, je general de Gaulle iz
javil; «Da je bil izstreljen v veso
lje prvi francoski satelit in to s 
francosko nosilno raketo, pred
stavlja važen uspeh, ob katerem 
je ves naš narod vesel in pono
sen. Veselim se z vsemi, katerih 
raziskave, znanost in tehnika so 
pripomogle do tega velikega uspe
ha v sodelovanju Francije pri osva
janju vesolja.«

«A-l» ni znanstveni satelit za prou
čevanje vesolja temveč ((tehnolo
ška kapica«, torej eksperimentalni 
satelit, katerega glavna naloga je, 
preskusiti nosilno raketo ter do
kazati, da more ((Diamant« spra
viti v orbito težo nad 40 kg. Sa
telit pa je težak 42 kg.

Konstrukcija «A-1» je zelo pre
prosta. Belo popleskan ima devet 
horizontalnih črnih črt in obliko 
sodčka. V njem je precej Inštru
mentov, radar in oddajna postaja.

Raketa «Diamant» je dolga 19 
m; njena masa na tleh je 28 t, ma
sa ob odletu pa 18,4 t. Izdelava 
»Diamanta« je stala 400.000 delov
nih ur ln kakih 50 milijonov fran
kov (6 milijard 250 milijonov lir). 
Delo z ((Diamantom« je bilo dolgo 
in natačno. Vsako stopnjo rakete 
so preskusili posebej. Samo za prvo 
stopnjo «Emeraude» se uporablja 
tekoče gorivo. Za «Topaze», drugo 
stopnjo, se uporablja smodnik in 
prav tako za tretjo, ki še nima 
lmana.

MOSKVA, 26. — V SZ so izstre
lili «Kozmos 97» z aparati za preu
čevanje vesolja. Ta satelit je drugi 
te serije, ki je bil Izstreljen v tem 
tednu ter tretji v tem mesecu. Or
bita je zelo eliptična; apogej 2200 
km. perigej 220 km. Krožna pot o- 
krog Zemlje traja 108 minut in 3 
sekunde.

Ji dajale potrebno energijo atom
ske turbine s 25.000 KM. Graditev 
240 m dolge ladje bi stala 90 mili
jonov švedskih kron, v raziskoval
na dela so doslej vložili okoli pet 
milijonov. Švedski in norveški stro
kovnjaki so izračunali, da bi bila 
atomska ladja za prevoz rude pri
bližno pet odstotkov dražja od do
slej običajnih ladij in da se ta 
razlika ne bo zmanjšala vsaj še ne
kaj let.

RIM, 26 — Princ Hitači, mlajši 
sin japonskega cesarja, ter njegova 
žena prlnceba Hans ko sta že pred I stale

NA CESTAH DOMA IN NA TUJEM

Zopet več smrtnih 
cestnih nesreč

V dobi januar-avgust 1965 je bilo manj smrtnih prime
rov pri cestnih nesrečah kot v istem času leto prej

PaRMA, 26 — Malo pred osmo 
uro je na cesti med Parmo in Ba- 
ganzolo prišlo do trčenja med av
tobusom in priklopnikom nekega 
tovornjaka, pri čemer so tri osebe 
izgubile življenje, nekaj pa jih je 
bilo ranjenih.

Cestna policija je o nesreči ugo
tovila sledeče; Tovornjak s priko
lico fiat 682, ki ga je vozil 30-letni 
Stefano Chiazza (dtugi vozač je bil 
25-lctni Sebastiano Brizio) je pri
peljal iz tovarne pohištva Salva- 
rani, kjer je raztovoril material, 
ter obrnil proti Parmi. V bližini raz
potja za Roncopascolo je voznik 
zagledal na levi strani ceste avto, 
last podjetja Salvarani in ki se 
Jc malo prej prevrgel, medtem ko 
so vse štiri osebe v avtomobilu o- 

nepoškodovane. Tedaj se
dvema dnevoma prispela iz Firenc 
v Rim. Svoj čas na tem zasebnem 
obisku izkoriščata za ogledovanje 
raznih znamenitosti.

DUNAJ, 26. — V prihodnjih dneh 
bo Avstrija dobavila Madžarski o- 
krog 240.000 božičnih drevesc, nar 
menjenih večinoma v Budimpešto.

je zavedel, da Je cesta poledene
la, pa je nogo odmaknil od vplinja- 
ča tudi zaradi tega, ker je z nas
protne strani prihajal avtobus ob
činske linije Parma-B&ganzola-Cer- 
vara. Avtobus je vozil 31-letni Fran
co Montanini.

Na avtobusu je bilo poleg 38- 
letnega sprevodnika Alda Chiese ka-

Atomska ladja 
še predraga

kih trideset delavcev podjetja Sal
varani, ki so se peljali na delo. Ko 
je Chiazza odmaknil nogo z vplinja- 
ča, je prikolica dobila protisunek 
ter začela voziti proti sredi ceste. 
Montanini se je dvakrat dotaknil 
zavore, toda v tem je prikolica s 
svojim prednjim delom že zavozila 
nekoliko čez sredo ceste. S spred
njim voglom je zadel in predrl 
prednji del avtobusa, kjer so bili 
53-letni Mario Mori, 51-letni Sante 
Frassani in 46-letni Silvio Vignali 
ter 18-letna Isabella Catelli. Vsi 
tirije moški so bili takoj mrtvi, 
trije moški so bili takoj mrtvi, 
no in bc zdravljenje trajalo dva 
meseca.

Zaradi sunka je avtobus zaneslo 
na rob ceste, tako da je ravno 
še obvisel nad 4 m globokim jar
kom.

Medtem ko te oob''"'' ^»u^Ma 
vozače, so lastniki podjetja Salva
rani sklenili, da v znak islosti za 
dva dni zapro tovarno.

BOLOGNA, 26. — Dve osebi sta 
utonili ker sta z avtomobilom pad
li v potok Idice kakih deset kilo- 
me‘rov od Bologne. Avtomobil je 
zaneslo s ceste najbrž zaradi pole
dice. Avto, v katerem sta bila dva 
moška, stara 39 In 28 let, je bil, 
ko so ga našli, prevrnjen v strugi, 
kjer jo sicer samo kakih 30 cm 
vode. Ob padcu sta bila moška 
najbrž omamljena in nista mogla 
iz avtomobila, tako da sta utonila.

RIM, 26 — Po podatkih Inštituta 
za statistiko je bilo v času od Ja
nuarja do avgusta letos 199.012 cest
nih nesreč, v istem času leto prej 
pa 219.700, kar pomeni zmanjšanje 
za 9,4 odst. Število mrtvih pri teh 
nesiečah je bilo lotos 5.535 naspro
ti 6.336 lani, torej zmanjšanje za 
12,6 odst. Tudi število ranjencev 
(letos 140.513) se Je zmanjšalo za 
10,3 odstotka. Ce pa primerjamo 
samo letošnji in lanski avgust, pa 
se je letos število smrtnih prime
rov zmanjšalo za 18,3 odst., ranjen
cev pa 14,2 odst.

KATMANDU’, 26. — Vozilo, polno 
delavcev, je s ceste zletelo v pre
pad, približno sto kilometrov od 
Katmanduja. Pri tem Je bilo ubitih 
11 oseb, in 4 ranjene.

STOCKHOLM, 26. — Večletne raz
iskave in priprave načrtov za to
vorno ladjo na atomski pogon so 
pokazale, da ta zamisel vsaj še 
nekaj časa ne bo ekonomsko spre
jemljiva za švedsko trgovinsko mor
narico. Tako je izjavil šef skupine 
švedskih in norveških projektan
tov, ki so izračunali vse potrebno 
UH.......... ..................................................................... ..................................................................... mili.........m........................................................ ................................................................................. »"mm......... .............m.........

Da je bilo te dni v Londonu mraz, kaže ta slika Sophie Loren, Ki 
si je dala na glavo tako pokrivalo, da ji je zavarovalo pred mrazom

tudi ušesa

Aretiran Robert Loreni
FRANKFURT, 26. - Danes je bil 

v Mttnstru aretiran 60-letni Robert 
Lorent, eden izmed glavnih odgo
vornih za program evtanazije, ki 
ga je določil Hitler. Državno to
žilstvo v Frankfurtu je sporočilo, 
da je Lorent obtožen sodelovanja 
pri sistematični eliminaciji umsko 
bolnih v nacional-socialistični dobi. 
Robert Lorent je bil neposredno 
podrejen šefu službe v tirerjevi pl. 
sami Viktorju Bračku, ki je bil 
obsojen na smrt pred nUmberškim 
sodiščem in je bil usmrčen.

Je razgledni prostor, pod njim pa 
nekaj kabin s kopalnimi kadmi.

itudentje trgovskih akademij so se v Turinu zbrali na zborovanju 
ter zahtevali širše možnosti nadaljnjega študija. Na zborovanju so 
bili tudi profesorji visokih šol, ki s« a zahtevami študentov strinjajo

OTTAWA, 26. — Kanadske že
leznice so izročile prometu nove 
vagone, namenjene poslovnim lju
dem. V vsakem vagonu je 12 do 14 
naslanjačev, zraven okrepčevalnice

Zaprte igralnice 
na Holandskem

HAAG, 26. — Po odioku pravo
sodnega ministrstva so na Nizo
zemskem zaprli dvaindvajset igral
nic na hazard. Tako je brez dela 
150 oskrbnikov igralnih miz; krup
jeji iščejo zaposlitev drugod, zlasti 
v Belgiji.

DUNAJ, 26. — Več primerov sli
navke ln parkljevke so zaznamo
vali na Spodnjem Avstrijskem. Ta 
nalezljiva bolozen se širi tudi med

živino v švicarskih kantonih Bern, 
Luzern, Zlirich in Basel.

NEW YORK, 26. — Predsednik 
britanske vlade Wilson bo govoril 
v glavni skupščini OZN 16. decem
bra in se bo nato sestal z U Tan- 
tom. Avstrijski kancler Klaus pa 
bo govoril v skupščini 1. decem
bra.

MEXICO, 26. — Nad Popocate- 
petlom (5500 jn), drugim najvišjim 
ognjenikom Mehike, se dviga te 
dni do 300 m visok steber dima. 
Ognjenik je zadnjikrat bruhnil 1802.

*

glahbu ^ blihn'tbh'n

Iz vatikanske knjižnice 
so ukradli zbirko 
Petrarcovih pesmi

NEW YORK, 26. — Danes so 
sporočili, da bo glavni tajnik OZN 
U Tant imel v začetku januarja 
tiskovno konferenco. Domnevajo, 
da bo govoril o vojni v Vietna
mu.

V Angliji poskus 
z omejeno 
hitrostjo
na velikih cestah

LONDON, 26. — Britanski mini
ster za promet Fraser je na ti
skovni konferenci razložil namene 
in vzroke novega zakona o omejit
vi hitrosti. Poskusno bo namreč ta 
zakon od božiča in še čez veliko 
noč omejeval hitrost prometa na 
70 milj (116 km) na avtocestah in 
drugih velikih prometnih žilah. Mi
nister je dejal, da je prišlo do 
omejitve hitrosti zaradi določe
nega števila, sicer omejenega, av
tomobilskih vozačev, katerih ne
odgovorno ravnanje postavlja v ne- 
varnos1- življenje njih samih in pa 
drugih uporabnikov ceste 

Fraser je navedel, da je bil po
doben ukrep že uveljavljen z do
brimi rezultati v drugih državah, 
kot n. pr. v Franciji, Nemčiji in 
ZDA, kjer so posebej ugotovili, da 
je povprečje nesreč v zvezi z vo
zači, ki vozijo s hitrostjo nad 70 
milj na uro, trikrat večje kot pov
prečje tistih, ki vozijo s hitrostjo 
pod to mejo. Uvedba novega zako
na pa ima za namen tudi zmanjša
nje razlike med največjo in naj
manjšo hitrostjo na cestah. Anke
ta, ki so Jo izvedli v Veliki Brita
niji, je namreč dokazala, da na
stane največji del nesreč zaradi pre- 
i elike razlike med obema povpreč

jema.

VATIKAN, 26. — Danes do
poldne so opazili, da so v vati
kanski knjižnici izginile štiri dra
gocenosti; med temi je zlasti va
žen Petrarcov «Canzoniere», ro
kopis, ki ga je večinoma napisal 
pesnik sam. Vatikansko orožništvo 
je stopilo v stik z italijansko po
licijo za širšo preiskavo. Ukra
denih je več predmetov: latinski 
vatikanski kodeks 3195 (72 perga
mentnih listov z vezavo iz XVI. 
stol.), v katerem je Petrarcov 
ttCanzonieres; ottobonianski latin
ski kodeks 2229 z Rimami Torqua- 
ta Tassa, nekaj malega je pesni
kovega rokopisa, v ostalem pa 
so njegove korekture; faksimile 
ogrske krone sv. Stefana (dar 
Madžarov Piju X.), kristalna skri
njica, spomin D. Garcie Morena, 
ubitega predsednika Ekvadorja 
(1875), dar republike Ekvador 
Leonu XIII.

Za vstop v vatikansko bibliote
ko je treba imeti posebno izkaz
nico, ki se vsako leto obnovi in 
ki jo kdo lahko dobi le, če ga 
odgovornim funkcionarjem knjiž
nice predstavi kak drug že po
znan obiskovalec. Vsakdo, ki štu
dira v vatikanski knjižnici, je ob
vezan izpolnjevati vrsto pogojev, 
postavljenih prav za to, da se ro
kopisi čimbolj ohranijo. Tudi 
vstop v knjižnico je zelo kompli
ciran in za dostop do rokopisov 
in drugih dragocenih knjig so po
trebne še druge formalnosti Ka
kor prihod tako je tudi izhod 
zvezan z vsemi formalnostmi, ki 
jih ni malo. Po vsem tem je se
veda nerazumljivo, kako bi mogel 
kdo kaj odnesti iz knjižnice. Ugo- 
tc > pa se je, da tatovi niso 
prišli skozi vrata temveč skozi 
okno. Preplezali so zid okrog va
tikanskih vrtov, potem so sple
zali po nekem zidu do okna. ga 
nasilno odprli in prišli v dvorano. 
Tu so vlomili v več steklenih o- 
mar, vendar so vse ovravili tako 
tiho in spretno, da jih varuhi ni
so opazili. Po isti poti jim je 
uspelo tudi pobegniti s plenom.

Petru Segedinu nagrada 
za zbirko »Orfej v malem vrtu«

BEOGRAD, 26. — Prva nagrada 
za najboljše književno delo leta 
zagrebškega založbenega podjetja 
»Vjesnik« v znesku en milijon di
narjev je bila danes po sklepu ži
rije in na predlog republiških zdru. 
ženj književnikov, akademij znano
sti, založniških podjetij in drugih 
ustanov Jugoslavije dodeljena knji. 
ževnik.t Petru Segedinu za zbirko 
pripovedk «Orfej v malem vrtu«.

Braquova slika prodana 
za 195 milijonov
PARIZ, 26. — Rekordno število 

so dosegli preteklo noč na draž
bi v palači Galliera za moderne 
sli-te: 80 slik, med katerimi so 
bila nekatera dela 3raqua, Picas- 
roja in Modiglianija, je bilo pro
danih v času manj kot dveh ur 
in pol za 11.727.000 frankov (mi
lijarda 465.937.500 lir(. Takšne vso
te še niso v Franciji nikoli do
segli na prodaji modernih umet
nin. Največjo ceno, 1.560.000 fran
kov (135 milijonov lir), je doseglo 
Bn.quovo platno «L’homme a la 
guilare, 1914). Modiglianijevo «La 
fille de peuple 1918» so prodali 
za 1.200.000 frankov (150 milijo
nov lir). Omenimo še lahko, da 
so v isti galeriji spomladi proda
li platno Clauda Moneta ttMada- 
me Monet e son fils» za 2.500.000 
frankov (322 milijonov in 500 ti
soč lir)

Nagrajen ilustrator 
vabljivih jedi
GENOVA, 26. — Po Angelu Ber- 

tiju, velikem kuharju, ki je ne
davno umrl, so imenovali na
grado, ki so jo med slovesnostjo 
na turbinski ladji ((Michelangelov 
izročili višjemu kuharju Natalu 
Ercolanu ter slikarju Guidu Tallo- 
nu. Slikar je prejel srebrno pla
keto kot meutruden ilustrator ga
stronomskih predmetov z izredno 
in vabljivo odkritosrčnostjo». Viš
ji kuhar na «Michelangelu» pa jc 
prejel velik zlat pribor, ker je 
tujcem s svojimi ladijskimi «me 
nuji» odkril italijanske pokrajin 
ske jedi. Slovesnosti je prisostvo 
val tudi predsednik plovne druž 
be «Italia» admiral Giuriati, čas 
nikarji ter predstavniki umetno 
sti in kulture. Nagrado je dolo 
čil odbor «prijateljev Angela Ber 
tijau, v sodelovanju s pokrajin 
sko ustanovo za turizem v Man
tovi ter z italijansko kuharsko 
akademijo.

VValter G. Armando:
PAGANINI (Življenjepis)
Nicold Paganinl, največji violi

nist vseh časov, je bil nenavaden 
kot umetnik in kot človek. V u- 
metnosti nima sebi enakega in tu
di s Paganinijem človekom, ne 
moremo v zgodovini glasbe niko 
gar primerjati. Bil je res edin 
stven. Od vsega začetka je bil ču 
den, tega pa se je tudi zavedal 
Ze kot deček je čutil, da ima sa 
mosvojo usodo, čisto različno od 
drugih. Ker je bil pametne in pre
računljive nravi je namenoma pod
črtaval svoje posebnosti in upo
rabljal najrazličnejše zvijače, da 
bi osupnil svet. V svoji neizmer
ni častihlepnosti je namreč hlepel

po uspehu za vsako ceno. Njego
va izredna nadarjenost mu je da
jala pravico. Njegovo vedenje bi 
bilo le smešno, njegovo življenje 
pa bi se končalo v zasmehovanju, 
če ne bi množica spričo umetno
sti, ki ji ni primeree, pozabila na 
smešnega človeka in ga povzdi
gnila v pojav, ki mu je vse do
voljeno. Senzacija je bila popol
na od prvega trenutka potem pa 
so navdušene množice napravile 
Paganinija takšnega, kakršnega so 
hotele videti v svoji domišljiji. S 
Paganinijem je zmagal nov tip 
glasbenika: sijajni goslač, ki oča
ra množico in vzbuja radoved
nost sveta s svojimi pustolovšči
nami in svojo skrivnostno oseb
nostjo. Za sodobnike je bil Pa- 
ganini meteor, slepeč čudež, nje
gova umetnost je bila brez pri
mere, zato so morali pomisliti na 
nadnaravne pojave. Preprostim in 
pobožnim ljudem se je zdelo, da 
hudič varuje izbranega učenca. 
Paganini sam pa ni nič storil, da 
bi zavrnil tako pripovedovanje. 
Njegova jedka šala, njegov smisel 
za grotesknost in nenavadnost sta 
videla v množici sredstvo, ki mu 
bo v pomoč, da bo požel več sla
ve in denarja kakor katerikoli 
drug goslač. Na širokih temeljih, 
ki so jih pred njim postavili ve
liki mojstri violinske igre, je Pa
ganini kot njihov dedič z odloč
nostjo sezidal čudovito tvorbo teh
nične izpopolnjenosti, ki je ni še 
nihče prekosil.

To je nekaj besed iz sklepnega 
poglavja o Paganinijevi biografiji, 
ki je v slovenskem prevodu prav
kar izšla. (Državna založba Slo
venije. zbirka Biografije; prevod 
Bogo Pregelj). Paganini, kot naj
večji violinist vseh časov, je gle
de na svojo zunanjo pojavo. na 
svoj način življenja, svoje ljube
zenske dogodivščine in pa glede 
na svojo umetnost, kateri so pri
pisovali v takratnem času ob za
četku 19. stoletja nadnarovne last
nosti, izredna osebnost v glasbe
nem svetu. Zato je njegovo živ
ljenje, nemirno, polno bleščečih 
uspehov, pa tudi razočaranj in trp
ljenji ter nemile posmrtne uso
de, kot nalašč za zanimive biograf
ske romane. Po svetu imamo več 
biografij in romanov o Paganini- 
ju, nekaterih bolj, drugih manj 
verodostojnih. Delo o Paganiniju, 
ki smo ga sedaj dobili v sloven
ščini, je napisal nemški muziko
log Walter Armando. Zato to ni 
biografski roman, temveč pred
vsem biografija, ki jo je avtor 
svobodno oblikoval in le deloma 
razširil v leposlovno pripoved. 
Predvsem pa si je avtor v njej 
prizadeval, da je vse bogato gra
divo o izrednem violinistu kritič
no ocenil in prikazal življenje 
slavnega virtuoza kolikor mogoče 
obiekt.‘vno, ter se obenem pri- 
bVžatl koreninam Paganinijeve o- 
sebnosti. Zato nam ta knjiga res
nično da podobo o samem umet
niku, o njegovem življenju in nje
govih umetniških uspehih, pa tudi 
o samem času in okolju, v ka
terem je Paganini živel.

Knjiga je napisana stvarno, ob
likovno preprosto, pa vendar do
kumentarno in izredno zanimivo, 
tako da bo zadovoljila zahtevnej
šega in preprostejšega bralca. Za
ložba je imela z izbiro tega tek
sta srečno roko, tako da bo s te 
vrste biografijo o izredni oseb
nosti, zadovoljen širok krog bral
cev.
Tudi zunanja podoba (Nadja 

Furlan) knjige je prav prikupna 
in knjiga o slavnem muziku bo 
kot nalašč za prijatelje branja kot 
za prijatelje glasbe. 81. Ru.

Danes seja
upravnega
odbora
beneške
Biennale

BENETKE, 26. Računajo, da 
bodo na seji upravnega sveta be
neške Biennale. ki je bila skli
cana za soboto, 27. novembra, ob
ravnavali o imenovanju direktor
jev festivalov, to je o položajih, 
ki jih imajo sedaj prof. Chiarini 
za filmski festival, dr. Dorigo za 
gledališče! glasbenik Labroca pa 
za glasbeni festival.

Na dnevnem redu seje je poro
čilo predsednika prof. Mnrcazza- 
na o uspehih umetniških priredi
tev v lanskem letu, o napotilih 
za sestavo proračuna ter o finanč
nem stanju bienala, s posebnim 
poudarkom na XXIII. mednarod
no umetniško razstavo.

«Sedanje razmere Biennale — j* 
rekel upravi direktor dr. Grassi 
— ne dopuščajo drugega kol čim 
bolj splošen dnevni red, kajti za
kon le podaljšuje prispevke in 
novega zakona še ni, pa čeprav 
je prejšnji zapadel že s 1. juli
jem lanskega letaš.

Kakor je znano, bo prihodnje 
leto v Benetkah mednarodna u- 
metniška razstava, v zvezi s ka
tero je uprava že povabila drža
ve, ki naj na njej sodelujejo, in 
države, ki na njej že razpolagajo 
s svojimi paviljoni.
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NOVE POTI SODELOVANJA V LATINSKI AMERIKI

Zelo oprezno in različno načenjanje 
vprašanj gospodarske integracije

Trenutno je notranja kriza ALALC premagana - Sporazum med mi
nistri devetih dežel o ustanovitvi novega dinamičnega mehanizma

RIO DE JANETRO, novembra. — 
Zunanj' ministri 9 dežel so v Mon
tevideu sklenili, da okrepijo latin- 
sko-amerifiko združenje za svobod
no trgovino (ALALC). V bodoče 
■ALALC ne bo več samo avantgard
ni odred za »carinsko razorožitev)!, 
temveč tudi za gospodarsko inte
gracijo latinsko-ameriškega konti
nenta. To je bistvo sklepa, spre
jetega na zasedanju zunanjih mi
nistrov Mehike, Argentine, Brazi- 
IHe, Urugvaja, Čila, Kolumbije, 
Ekvadorja, Peruia in Paragvaja, ki 
£e je vršilo v Montevideu. Ti skle
pi so, nedvomno, ohrabrujoči, ker 
potrjujejo, da je, vsaj trenutno, 
notranja kriza ALALC premagana.

Lahko sklepamo, da so na pr
vem zasedanju ministrskega sveta 
ALALC vse poglavitne države tega 
področja pokazale pripravljenost, 
<ta nadaljujejo s skupnimi napori 
*a reševanje osnovnih gospodar
skih nalog. Vsa notranja nesoglas
ja sicer niso bila odpravljena, ven
dar je sestanek v Montevideu 
zmanjšal njihovo «težo» v med
državnih odnosih omenjenih deve
tih dežel.

V aktivno bilanco ministrskega 
zasedanja je vsekakor treba vklju
čiti pomemben dogovor med deže- 
lami-članicami glede ustanovitve 
novega dinamičnega mehanizma te 
kontinentalne gospodarske cone. Iz
kušnje prvih štirih let dejavnosti 
ALALC so namreč pokazale, da je 
nujno stopiti dalje po poti gospo
darskega združevanja kontinenta.

Dosedanji organi ALALC pa so 
v glavnem bili strokovnega in 
tehničnega značaja. Potemtakem 
niso mogli utirati poti latinsko
ameriškemu gospodarskemu zdru
ževanju.

V Montevideu je nadalje bil u- 
stanovljen nov organizem ALALC, 
ki ga bo vodil ministrski svet, a 
podoben je ministrskemu svetu za
hodnoevropskega tržišča. Ta organ 
dopolnjuje še ustanovitev delodajal
skih in delavskih zbornic, «male- 
ga parlamenta)), kot tudi postavi
tev temeljev za uresničitev enot
nega plačilnega in blagovnega si
stema, prometne mreže, investicij
skih fondov.

ALALC je, torej, obnovljen in 
okrepljen. Ta mehanizem bo imel

Jenufa v «Verdiju»

zvečer bo v gledališču «Verdl» premiera opere »Jenufa* češke
ga skladatelja Leoša Janačka. V naslovni vlogi bo pela Claudia Parada

toliko politično-ekonomske in stro
kovne avtoritete, da bo lahko spre
jemal vse odločitve, ki so potrebne 
na današnji etapi ekonomske inte
gracije Latinske Amerike. In pri 
tem ne gre samo za notranjo in
stitucionalno stabilizacijo latinsko
ameriške cone svobodne trgovine, 
pač pa tudi za načelne in daljno
sežne ukrepe, da bi se začela no
va faza ekonomske emancipacije 
tega predela sveta. To pomeni, da 
bo treba uveljaviti nove oblike so
delovanja v okviru ALALC, ki bo
do presegale dosedanji program 
((carinske razorožitve)).

Napačno bi bilo mnenje, da za
sedanje v Montevideu praktično po
meni tudi že odpravo vseh notra
nji:. sporov. Gordijski vozel dol
goročnega programa gospodarske 
integracije latinsko-ameriškega kon
tinenta se zdaj namreč kaže v ob
liki izbire med dvema potema: 
nadnacionalno in nacionalno.

Čile se odločno poteguje za to, 
da bi se Latinska Amerika opre
delila za ostvaritev kontinentalne
ga nadnacionalnega sistema gospo
darske integracije, vtem ko se Bra
zilija zavzema za tezo o ((skupno
sti držav«. Urugvaj, Peru in Ekva
dor so se postavili na stran Čila, 
ostale dežele pa se trenutno ogre
vajo za brazilsko tezo. V tem vpra
šanju je končno prišlo do kom
promisa: gospodarska integracija 
se bo začela brez omenjenega nad
nacionalnega mehanizma, čez tri 
leta pa se bo določilo, ali Je treba 
izbrano pot spremeniti. Težka eko
nomska kriza, ki jo preživlja La
tinska Amerika, je na neke države 
— Mehiko, Peru, Argentino in Ko
lumbijo — vplivala tako, da so pri 
določanju programa integracije v 
tem pogledu zavzele zelo oprezno 
stališče. Uradni podatki o stanju 
latinsko-ameriškega gospodarstva 
govore, da ta kontinent, kljub stor
jenim naporom, kar zadeva gospo
darsko napredovanje še vedno za
ostaja za svetovno skupnostjo. Zad
njih pet let je razvoj latinsko
ameriškega gospodarstva znašal ko
maj 1 odstotek letno, udeležba v 
svetovni blagovni izmenjavi pa je 
padla od 8,6 na 6.1 odstotka, zu
nanji oolgovi so dosegli vsoto 11 
milijard dolarjev, vtem ko je na
raščajoča inflacija v vrsti držav 
omogočila dvig življenjskih stro
škov za več kot 50 odstotkov letno.

Istovetnost osnovnih gospodar- 
sko-socialnih nalog v domala vseh 
deželah tega predela sveta, pa le
te navaja na to, da se s skupnimi 
napori bore za zagotovitev hitrej
šega gospodarskega razvoja. V 
Montevideu je bilo poudarjeno, 
da mora predstavljati premagova
nje arhaične ekonomsko-družbene 
strukture osnovni cilj gospodarske
ga napredka. Zato se tudi med 
osnovnimi nalogami n.pr. navajajo 
izvedba agrarne reforme, ekspan-

BErliN, 26. — Sovjetski fiIm, 
k* nosi naslov «Fascismo ordina- 
T*°» in ki ga je režiral Mihail 
Bomm, je dobil posebno prvo na- 
Orado na Vlil. mednarodnem fe
stivalu dokumentarnega filma v 
Eeipžigu v Vzhodni Nemčiji. Fe- 
stival • se je vršil pod geslom 
"Svetovni film za mir na svetu». 
”a letošnjem festivalu je bilo pri- 
Ložanih okoli 120 filmov. Raznih 
Prireditev in v zvezi s festivalom 
Se je udeležilo kakih tisoč film- 
*kih režiserjev in novinarjev iz 

držav.
prvo nagrado, «Zlat»ga golo- 

®n*. za dolgometražni dokumen
tarni film je dobil angleški film 
•Good Times — Wonderful Ti- 
rnpS)i Lioneta Rogosina, drugo na- 
Brado, {(Srebrnega goloba«, so po
delili sovjetskemu režiser ju Ko- 
rnanu Karmen u za njegov film 
«Velt/cj patriot«.

Najboljši srednjemetražnj doku
mentarec pa je bil, Po mnenju 
*!rije, vzhodnonemški film «Co- 
n‘ando 52» Drugo nagrado za to
vrstne filme pa so podelili če
škemu filmu «Lidice».

"Zlatega goloban kot kratko- 
P^tražni dokumentarni film je 
dobil kubanski film «Ura», med- 
lem ko je bil sovjetski film «V 
v,-soljski obleki na planetu« oce- 
njen kot najboljši znanstveno di- 
Vu<0ativni film.

Posamezne nagrade so bile po
deljene tudi Bolgariji, Kanadi, Ve
liki Britaniji in drugim sodelujo- 
Clm državam. Posebno nagrad o 
*? podelili še vzhodnonemškemu 
filmu oVietnnm v teh hudih 
dneh«. Film «Zasluž(na kazen», 
kl so pa izdelali filmski ljudje 
v,etnamskega odporniškega giba- 
nia, Pa je bil tudi deležen p oseb- 
ne nagrade.

Se pred nekaj desetletji so v 
Združenih državah vlaki oprav
ljali ves medmestni promet. Da
nes pa odpade na železnice ko
maj tri odstotke medmestnega 
osebnega prometa. Vzrok temu 
moramo iskati v dveh elemen
tih: Predvsem je treba vedeti, 
da je vlak s svojo brzino in u- 
dobnostjo občepel še v 19.. sto
letju, letala pa na kolikor toli
ko daljših progah prevažajo pot
nike z brzino tudi do 950 950 km 
na uro. Na drugem mestu je tu 
— avtomobilizem, ki pa je res
nični vzrok sedanjega perečega 
stanja. Predvsem zatrjujejo, da 
so avtomobilske ceste, ki pove
zujejo večja mesta s tako ime
novanim; velikimi predmestji že 
tako zasičena, da se razmere 
slabšajo ne le iz leta v leto, pač 
pa že «od ure do ure«. Stanje 
glede tega je tako pereče, da v 
primeru če ne bodo prevzeli svo
je vloge vlaki, bo sedanja «ar- 
teriosklerotična situacija« na ce
stah zavzela «embolični obseg« 
in «krvni obtok dežele« — pro
met se bo ustavil.

Kako je ta problem pereč, pri
ča dejstvo, da je predsednik 
Johnson naročil ministrstvu za 
trgovino, naj se čim prej loti 
tega problema. Ministrstvo je že 
imenovalo komisijo, ki se je te
ga problema že lotila, seveda 
trenutno le s teoretične plati, 
kajti gre za reševanje problema, 
ki ni tako enostaven. V zvezi z 
načrti, ki pridejo v poštev, smo 
priča vrsti fantastičnih idej, ki 
pa fantastične le na prvi videz, 
kajti vse so uresničljive, kakor 
trdijo.

Najprej bomo nekaj teh pri
merov rešitev našteli: Nekdo je 
predložil, naj b) promet v bo
doče vršili vlaki v obliki ciga
re ali torpeda, ki bi se premi
kali po zračni blazini in ne po 
tračnicah, neki drug načrt pred
videva podzemeljske cevi iz pla
stike in kovine, ki bi dopušča
le brzino do 1600 kilometrov na 
uro, tretji predvidevajo uvedbo 
vlaka, ki bi bil podoben japon
skemu vlaku, ki opravi 512 ki
lometrov poti od Tokia do Osa- 
ke v samih štirih urah, teoretič
no celo v samih dveh urah in 
pol.

Najbolj kritično stanje glede 
prometa je «v koridoru* med 
Bostonom in Washingtonom, to 
se pravi na področju, ki je prak
tično vse naseljeno, saj računa
jo, da živi v tem «supermestu» 
35 milijonov prebivalcev, katerih 
večina mora zjutraj na delo, zve
čer pa domov. Prav malo boljše 
je v dvanajstih podobnih urba
nističnih kompleksih, kot na pri
mer na področju od Los Angelesa 
do San Francisca, okoli Pittsbur- 
ga, Clevelanda, Butala,

Ker pa se s temi velikanski
mi naseljenimi konglomerati 
stvar še ni končana ih ker se ka
že težnja, da se bodo ti konglo
merati še širili, je povsem lo
gično, da je treba tu najti reši
tev, da bi ne prišlo do najhujše
ga. Ameriški senator C. Peli je 
glede tega rekel: «Nikakor ne že
limo, da bi se na vsem našem
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V Leipzigu so razdelili nagrade 
za najboljše dokumentarne filme

v ZDA brzojavko, v kateri je po
vedala, da živi v Caracasu v Ve
nezueli, da je poročena in že ma
ti hčerke.

Ano Mario Hitz, 17-letno dedi
njo, so začeli iskati v raznih de
želah, ko je njena mati prijavi
la policiji, da je njena hči izgi
nila pred mesecem dni. Kot bo
mo videli, ženska ni izginila ni
kamor, pač pa ostala tam kjer je, 
le da se nj materi javila. Ko pa 
je brala v časopisih, da jo išče
jo, je takoj poslala materi brzo
javko, Ana Maria Hitz živi v Ca
racasu, je poročena z Ulrichom 
Bierschenkom, Nemcem iz Polj
ske, ki je prevzel nemško držav
ljanstvo.

Odkod preplah v zvezi z nje
nim izginotjem?

Njena mati, ki živi v ZDA, je 
bila v tedenskem telefonskem sti
ku s hčerko. Vse do prejšnjega 
meseca, ko ji je po telefonu za
bičala, naj se vrne v ZDA. Od 
tedaj se Ana Maria ni več ogla
sila. Sedaj, kot vidimo, je spet 
vse v redu.

Ime Ane Marie je zaslovelo le
ta 1953. Postala je namreč pred
met spora med njeno materjo in 
očetom Otmarjem Johnom Hit- 
zom, švicarskim poslovnim člove
kom, ki je živel v Venezueli. 
Mož in žena sta se za hčerko to- 
žarila in končno je venezuelsko 
sodišče dodelilo hčerko v var
stvo kateri. Toda očetu je pogo
sto uspelo, da je hčer tako rekoč 
ugrabil in jo skril v kako zaseb

no šolo. Ko pa je leta 1958 oče 
umrl, je vse svoje veliko premo
ženje zapustil hčeri, ki je v tem 
primeru postala spet predmet so
dišča. Neko švicarsko sodišče se 
je izreklo, da Ana Maria Hitz ne 
bo več v oskrbi matere, pač pa 
svoje tete, sestre pokojnega oče
ta. Mati se s tem ni mogla spri
jazniti in je hčer vzela ter jo 
leta 1961 iz Švice 'odpeljala v 
ZDA. Od tod je dekle prišlo spet 
v Venezuelo, kjer se je poročila 
s sedanjim možem.

Dosedanja 
filmska 
proizvodnja 
v Italiji

RIM, 26. — Od 1. januarja do 
10, novembra letos so v Italiji 
izdelali ali začeli snemati 210 fil
mov. Od teh je 76 popolnoma ita
lijanskih, ostali so v koprodukci
ji. 131 teh filmov je v barvah, 
62 pa za veliko platno.

V istem razdobju lanskega le
ta so v ■ Italiji izdelali ali vsaj 
začeli snemati 215 filmov, od ka
terih je bilo 97 ((stoodstotno« ita
lijanskih, ostali v koprodukciji. 
97 jih je bilo v barvah,, ostali v 
črnobelem. 50 filmov je bilo za 
veliko platno, 18 po vsebini za 
mladino.

zija zunanje trgovine, racionaliza
cija industrije, modernizacija za
ostalega poljedelstva ter izgradi
tev armade strokovnjakov.

Spričo tega je ALALC izrazil svo
jo odločenost, da bo na svetov
nem tržišču prešel v ofenzivo, za
htevajoč istočasno temeljito revi
zijo svetovnega trgovinskega si
stema. Temu se niti ni moč čuditi, 
če upoštevamo, da Latinska Ame
rika, zaradi neugodnega gibanja 
cen. letno izgubi okrog 1,5 mili
jarde dolarjev. Sprejet je bil na
dalje sklep, da se bo ALALC boril 
za »neženevskega duha« gospodar
skega sodelovanja, uskladivši svoje 
napore z drugimi deželami v raz
voju. Bistvo tega novega vidika 
kontinentalnega gospodarskega so
delovanja bo v borbi za nadaljnje

(Nadaljevanje na 6. strani)
Predsinočnjim je orkester akademije za glasbo iz Ljubljane imel v Kulturnem domu zelo uspel koncert. Orkester, ki ga vidimo na sliki, j«

vodil Uroš Prevoršek
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FANTASTIČNI NAČRTI, KI SO LE NA VIDEZ TAKŠNI

Ameriški promet doživlja 
nevarno «arteriosklerozo»
Železnice so edina rešitev, vendar ne takšne, kakršne imamo danes 
Kompozicije, ki bodo drvele z velikanskimi brzinami - pod žemljo

Bogato 
dedinjo 
so našli

CARACAS, 26. — Zagonetno iz- 
Rinotje 17-letne dedinje desetih 
bilijonov dolarjev je «razčišče- 
n°». K temu je pripomogla sa- 
ma. ker je poslala svoji materi

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Na delu 
se boste znašli sredi dokaj zmedene 
situacije. Ne navdušujte se tako 
zlahka za vsako stvar

BIK (od 21.4. do 20.5.) Namesto 
da bi se ukvarjali z nekoristnimi 
iluzijami, raje posvetite večjo po
zornost stvarnim probiomom. Spričo 
svoje trmoglavosti se ooste spustili 
v neko pustolovščino, ki utegne biti 
za vas nevarna.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Zvez
de so naklonjene vsem, ki so pre
žeti z velikim pogumom. Vzposta
vitev miru v družini, naj bo vaša 
prva naloga

RAK (od 22.6. do 22 7.) Ne nala
gajte si novega dela, ker ste tako 
že preveč utrujeni. Skušajte uspeš
neje krotiti svojo nestrpnost.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Skušajte 
kar najbolj Izkoristiti nekatere no-

HOROSKOP
ve nepredvidene okoliščine. Ne ob
navljajte neke stare ljubezni.

DEVICA (od 21.8. do 22.9.) Nikar 
ne vlagajte svojih sredstev v po
dvig, ki ni preveč gotov. Nekdo 
vas bo podprl v vaših čustvenih na
menih.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) Z 
vso odločnostjo se lotite naloge, ki 
vam zagotavlja lep dobiček. Spre
menljivo razpoloženje v odnosu do 
l’ubljene osebe.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Bodite trdni v obrambi svojih pra
vic, vse dokler Jih ne boste uve
ljavili. Ne dramatizirajte nekega

vprašanja v zvezi z najmlajšimi.
STRELEC (od 22.11. do 20.12.) V 

teku dneva boste morali reševati 
več neprijetnih vprašanj. Ne spre 
minjajte ničesar v svojih čustvenih 
odnosih.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) Da
nes bo vaše delo izpolnjeno z mno
gimi nepredvidenimi dogodki. Ude 
ležlli se boste zanimivega in ko
ristnega razgovora med prijatelji.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Pa
zite se pred nekaterimi sicer ugod 
niml ponudbami, ki pa niso v skla
du z zakonom. Pokažite več uvi
devnosti do nekega prijatelja v po
trebi.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Pripra
vite svojega tekmeca do tega, da 
se bo z vami pobotal. Ne ocenjujte 
svojih prijateljev po tem, kar vam 
govore.

ozemlju zgodilo to, kar beleži
mo v Los Angelesu, kjer nad 
50 odst. površine, ki jo prekriva 
mesto, odpade na ceste, parkira
ne prostore in avtomobilske ce
ste«.

Ti podatki dovolj zgovorno pri
čajo, da je treba nekaj ukreniti 
in vsi vidijo v železnici edino in 
najboljšo rešitev, posebno ker je 
tudi 20 največjih ameriških le
tališč s prometom že popolnoma 
zasičeno. Ce pa je železnica edi
na rešitev, ne bo tega problema 
rešila, če ostanemo pri stari že
leznici. In vendar morejo vlaki 
z ustrezno brzino prepeljati do
50.000 potnikov na uro — seve
da na določeni relaciji — kar je 
dvajsetkrat več kot zmore tudi 
najboljša avtomobilska cesta s 
tremi kolovozi. Da je to možno, 
dokazuje že omenjeni vlak med 
Tokiom in Osako. Preidimo na 
konkretne načrte:

Neka družba v San Franciscu 
že pripravlja gradnjo mreže, ki 
bi povezovala San Francisco z 
vrsto bližnjih mest. Ta načrt 
predvideva, da bodo mogli de
lavci in nameščenci prihajati v 
službo ali na delo z brzino 140 
km na uro in s kompozicijami, 
ki si bodo sledile druga za dru
go v časovni razdalji samih 00 
sekund. Nad vsem tem železni
škim sistemom bo vršil kontro
lo velikanski elektronski stroj, 
ki bo nadziral položaj vsakega 
vlaka skozi ves čas, tako da ne 
bi moglo priti do trčenj. Poleg 
tega bo vsak vlak opremljen z 
radarjem, ki bo avtomatično 
spravljal v pogon zavore.

Ta rešitev je rešitev le za bliž
nja mesta v okolici San Franci
sca, torej na razdaljah kakih 
200 do 250 km. Kaj pa daljše re
lacije? Tovorna železniških vozil 
«Budd Company» je že priprav
ljena, začeti z izdelovanjem av
tonomnih električnih vagonov, ki 
b! mogli sprejeti do 75 potni
kov in katerih brzina bi znaša
la 230 km na uro. Ti vagoni bi 
lahko vozili posamič, lahko pa 
v kompoziciji.

Nadaljnji načrt je načrt tovar
ne letal (fCurtiss-Wright», ki je 
prav tako že pripravljena, da 
začne izdelovati vlake, ki bi jih 
poganjali letalski motorji in ki 
b; bili opremljeni s propelerji v 
začetku in na koncu vlaka. Pre- 
pelerji bi omogočili brzino 300 
km na uro in, kar je še posebej 
važno, bi taicšen vlak že v pol
drugem kilometru mogel doseči 
brzino 130 km na uro, za kar je 
sedanji modemi lokomotivi po
trebnih 16 km. Poleg tega pa bi 
propeler, ki bi se obračal v obrat
no smer, mogel zavreti in usta
viti vlak že pri 700 metrih, pa 
čeprav bi vlak imel brzino 130 
km na uro.

Neki drug načrt, ki ga je izde
lal ing. Deodot Clejan, pa upo
števa, dejstvo, da Američan «ne 
more« brez avtomobila. Njegov 
načrt predvideva vlake, ki bi 
zamenjali avtomobilske ceste. Va
goni njegovega vlaka bi bili 8 
metrov široki in 36 m dolgi in 
bi vsak mogel sprejeti po 8 av
tomobilov, ki bi jih z veliko brzi
no prepeljal na večje razdalje, 
nakar bi vsak zavozil iz vagona 
na cesto in nadaljeval pot.

Tudi «Ford» se ukvarja s po
dobnimi načrti. Njegov inženir
ski biro je izdelal načrte za tako 
imenovani »Levacar«, to se pra
vi nekakšen »lebdeči vlak«. Va
goni bi mogli sprejeti do dvesto 
potnikov in bi «drseli» le nekaj 
milimetrov nad ogromno jekle
no plošča, ki bi nadomeščala se
danje tračnice. Vlak bi bil, se
veda, brez koles, ker bi jim za
menjala zračna blazina. Vlak bi 
mogel doseči tudi 900 km brzi- 
ne. Predolga bi bila razlaga, ka
ko bi se ta vlak premikal, ome
njamo ga pa le kot zanimivost v 
okviru cele vrste načrtov, ki so 
bili že predloženi omenjeni ko

misiji.
Ce je «Fordov» načrt že malo 

manj kot fantastičen, je fanta
stičen načrt o ((pnevmatičnem 
vlaku. Za ta načrt govori več 
argumentov: Predvsem je treba 
vedeti, da stane gradnja vsake 
nove proge ali ceste v ZDA o- 
gromno. Posebno se povečajo 
stroški zaradi odkupa zemljišč. 
»Pnevmatični vlak« pa bi vozil 
dokaj globoko pod zemljo in bi 
potemtakem ne bili potrebni stro
ški za odkupe zemljišč. Z druge 
strani pa postavlja ta načrt vr
sto drugih problemov. Ideja ni 
nova. 2e pred 60 leti je prišel 
z njo na dan Robert (JoddanJ, 
ki je izdelal idejni načrt za vlak, 
ki bi vozil z brzino 1600 km na 
uro. Načrt predvideva predor pod 
zemljo, tako da bi vlak vozil 
kot po neki veliki cevi. Toda 
tu nastaja zelo težko rešljiv 
problem, ki ga v veliko manjši 
meri imamo že danes, ko mora 
vlak v predorih »potiskati« pred 
seboj zrak. Se veliko težje hi 
bilo to vprašanje rešiti v predo
rih, kj bi bili tudi na stotine in 
tisoče kilometrov dolgi.

Vendar je več ljudi že našlo 
reke možne rešitve, tako je na 
primer L.K. Edards našel rešitev 
v tem da bi na določenih razda
ljah «potiskani zrak« uhajal iz 
predora skozj nekakšne »dimni
ke«. In Joseph Foa pa je našel 
drugo rešitev. Pogonski motorji 
bi po njegovem vsrkavali zrak 
izpred vlaka in ga pošiljali skozi 
vso kompozicijo ter ga od za
daj «puščali za seboj« del tega 
zraka pa bi služil za ustvarjanje 
tako imenovane ((zračne blazi
ne«, ki bi obdajala ves vlak, da 
bi nikjer «ne prišel v stik s cev
mi«, skozi katere bi drvel. Ta 
svoj načrt je ing. Foa obdelal že 
leta 1947. Po njegovem načrtu bi 
posamezni vagoni na tej progi 
mogli prevažati do 104 potnike 
z brzino 950 km na uro.

Slovenska šola v Izoli 
bo od danes nosila ime 

po partizanki Vojki Smuč
Letošnje svečanosti ob 29. no

vembru — dnevu republike so v 
Jugoslaviji obsežnejše, ker se s te
mi svečanostmi zaključujejo tudi 
proslave ob dvajsetletnici zmage 
in svobode. V vrsto prireditev, ki 
se v tem okviru v Izoli vrstijo žo 
teden dni, spada tudi današnja sve
čanost, ki posredno zadeva tudi 
nas Slovence v Trstu in v zamej
stvu na splošno. Danes popoldne 
bodo namreč na svečan način po
imenovali izolsko slovensko osem
letko po tržašjci padli partizanki 
Vojki šmuc.

Na to pogumno tržaško dekle 
smo se že velikokrat spomnili ob 
raznih priložnostih, vendar ne bo 
odveč, če se je na kratko snom- 
nimo še danes, kajti čas hiti m 
spomini bledijo, poleg tega raste 
novi rod, ki o naši junaški pre
teklosti, žal, bolj malo ve.

Vojk* (Bmuc, ki - ji Je- bilo uso
jeno tako kratko živllenie. se je 
rodila leta 1923. še ni skorai od
rasla šoli, ko se je vključila v 
tedaj zelo tvegano dejavnost mla
dih slovenskih antifašistov. Zato 
je bilo imlone normalno, da se 
je leta 1940 znašla v zaooru, od 
koder so jo fašisti odgnali v kon- 
flraoijo najprej v Forento v Lu- 
kani.ii, nato v Terranovo, kjer je 
dočakala zlom fašistične vojske. 
Povsem razumljivo je zanjo tudi 
bMo, da po zlomu fašizma ni iška 
la poti domov, med svojce, pač 
pa da je ubrala pot tisotev naših 
fantov, ki so v od zaveznikov za
sedenih krajih začeli sestavljati 
prekomorske brigade — vojaške 
enote za nadaljnjo borbo proti fa 
šizmu in nacizmu, za osvoboditev 
domačega kraja. In tako je prišla 
Vojka v III. prekomorsko briga
do, kjer so jo kot izkušeno bol
ničarko imenovali za sanitetno re
ferentko III bataljona. S svojo 
enoto je nato Vojka šla skozi vse 
napore in nevarnosti, vse do Kni
na. kjer je 27. novembra 1944, 
torej na današnji dan pred ena
indvajsetimi leti, izgubila življenje, 
da bi rešila življenje soborcu. Bilo

ji je tedaj 21 let.
Da bi spomin na Vojko in na 

desettisoče borcev, ki so padli za 
svobodo, ne zbledel in da bi se 
mlajša, nova generacija po njih 
zgledovala, je prav, da se posa
mezne ustanove poimenujejo oo 
tistih, ki so dali največ, ki so de H 
same sebe. Posebno velja to za so
le, kjer najmlajša generaCja do
biva prve napotke za življenje in 
prvo učenost. Tega mnenja so Dl II 
tisti, ki so predlagali, naj Si se 
slovenska osemletka v Izoli ime
novala po padli tržaški parti
zanki.

šola, ki bo c-d danes nosila ime 
Vojke šmuc, je desno ob cesti, ki 
vodi mimo Izole proti Portoro/u. 
Je to zaokrožena šola paviljonske 
gradnje, ki pa še ni končana. 
Prvi paviljon datira že iz prv-h 
let po vojni in je bil pred dese
timi leti povišan in dopolnjen. 
Drugi paviljon ali trakt je začel 
služiti svojemu namenu leta 1962. 
Tret-Jt pa je šele v gradnji, vendar 
je že pod streho in bo — po z- 
Javah, ki nam jih Je dal direktor 
šole Jernej Humar — dokončan 
že maja prihodnjega leta.

Kakor vidimo, gre za večji šol
ski kompleks, o čemer govor: o 
tudi naslednje številke: Sola. ul 
šteje nekaj nad 1400 učencev, ima 
42 oddelkov, učnih moči pa in.a 
54. Ker pa za tolikšno števlo 
otrok ni dovolj učilni, se pou« 
vrši v dveh izmenah. Učilnice pa 
so velike, zračne in sončne.

Ko bo dograjen še preostali dei, 
bo šola pridobila še štiri učilnice 
in vrsto specializiranih učilnic tri 
sicer za fizlko, kemijo, za tehnič
ni pouk in druge stroke. Poleg 
tega bo šola imela lastno šolsko 
kuhinjo in Jedilnico, zobno ambu
lanto, pionirsko sobo itd.

Tudi ko bo prihodnje leto vse 
to dokončano, celotni načrt še ne 
bo zaključen, ker Je predvidena še 
gradnja telovadnice, učilnice za 
glasbeni pouk ter učilnice za li
kovno vzgojo Ko bo vse to kon
čano. bo izolska slovenska osem
letka resnično lepa in popoln* 
šola.

SOBOTA, 27. NOVEMBRA 1965

Radio Trst A
7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas

ba; 11.30 šopek slovenskih; 11.45 
Orkestri; 12.00 Kulturni odmevi; 
12.25 Za vsakogar neka; 13.30 
Glasba po željah; 14.45 Tambura- 
ški ansambli; 15.00 Glasbena od
daja za mladino; 16.00 «Volan»; 
16 30 Kavarniški koncert; 17.20 
Vatikanski koncil; 17.30 Lepo pi
sanje, vzori in zgledi mladega ro
du; 17.45 Glasbeni kaleidoskop;
18.15 Umetnost in prireditve; 18.30 
Panorama jazza; 19.00 Omella Va- 
noni in Tony Renis; 19.15 Dru
žinski obzornik; 19.30 Revija so
listov; 20.00 športna tribuna; 20.45 
Zenski vokalni kvartet; 21.00 Za 
smeh in dobro voljo; 21.30 Va
bilo na ples; 22.35 Bartok: Kon
cert za violino in orkester.

12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran; 
13.15 Istrske in dalmatinske; 13.10 
Operetni program; 13.40 O. H. 
Bianchl: »Un pane».

Koper
7.15 Jutranja glasba; 7.40 Glas

beni spored; 11.00 Uspele melo
dije; 11.20 Harry Mooten in nje
gov ansambel; 11.30 Današnji pev
ci; 11.45 Plošče Durium; 12.00 in 
12 55 Glasba po željah; 13.30 Za 
prijetno razpoloženje; 14.00 Popev
ke; 15.00 Koncert zabavne glasbe; 
15.45 Pojeta Lidija Kodrič in Sa- 
bahudrn Kurt; 16.15 Izbrali ste; 
17.00 Iz operetnega sveta; 17 45 
Jazz; 18.00 Prenos RL; 19.00 šport
ne vesti; 19.30 Prenos RL; 22.15 
Plesna glasba.

Nacionalni program
8 30 Jutranji pozdrav; 9.10 Bee

thoven, Weber, Chopin; 9.45 Pe
sem za pesmijo; 10.05 Operna an
tologija; 10.30 Sola; 11.00 Sprehod 
skozi čas; 11.15 Ital. narodni ple
si; 11.30 Mozartove skladbe; 1145 
Godala; 13.25 Večni motivi; 14.00 
Sobotne kronike; 14.55 Vreme na 
morjih; 15.15 Likovne umetnosti;
15.30 Nepozabne pesmi, 15.50 Od
daja za bolnike; 17.25 Izžrebanje 
loterije; 17.30 Pianist S. Varella 
Cid; 18.30 Plesna glasba; 20.25 E. 
Anton ((Verižna reakcija«; 21.30 
Ital. melodije; 22.00 Camet; 22.30 
Spored iz New Yorka.

//. program
7.30 Jutranja glasba; 8.30 Kon

cert in fantazija; 9.35 Govorno- 
glasbenl spored; 10.35 Nove ital. 
pesmi; 12.00 Orkestri; 12.20 Ver
di ln Donizetti; 12 25 Turistična 
oddaja; 14.05 Pevci; 14.46 Glasbe
ni kotiček; 15.35 Pianistka Klara 
Haskil; 16.50 Plesna glasba; 17.40 
Plošče za najmlajše; 18.35 Prire
ditve med tednom; 18.50 Vaši iz
branci; 20.00 Lahka glasba; 21.40 
Znanstvena oddaja; 22.00 Jazz.

///. program
18.30 Likovne umetnosti; 18.45 

Lupijeve skladbe; 19.30 Vsakove- 
černi koncert; 20.30 Revija revij; 
20.40 Cimarosa in Boccherini; 
21.20 Pesniki in druga svetovna 
vojna; 21.30 Hindemithove skladbe.

Slovenijo
8.55 Glasbena matineja; 8.55 

Radijska šola — Gligor Popovski: 
Noč na reki; 9.25 Mladi glasbe
niki; 9.45 Trobenta' in godala;
10.15 Dueti iz Verdijevih oper;
11.00 Turistični napotki; 11.15 Ni

maš prednosti!; 12.05 «Bleder- 
meier orkester«; 12.30 Kmetijski 
nasveti; 12.40 Vaški kvintet in an
sambel Lesjak; 13.30 Priporočajo 
vam..; 14 05 Slovenski operni pev
ci; 14 35 Naši poslušalci čestitajo;
15.30 Jug. pesmi in plesi; 16 00 
Vsak dan za vas; 17.05 Gremo v 
kino; 17.35 Popevke: 1? 00 Aktual
nosti doma in po svetu: 18.20 Iz 
relejnih postaj — Maribor; 18.45 
S knjižnega trga; 19.05 Glasbene 
razglednice; 20 00 Lahka glasba; 
2020 Spoznavaimo svet m domo
vino; 21 30 Vedri »vok*- 22 10 Od
daja za izseljence; 23.05 Plesna 
glasba.

Ital. televizija
8.30 šola: 18.00 Spored za naj

mlajše; 19.00 Dnevn-.k: 19.15 Teden 
dni v parlamentu, 19.55 športne 
vesti in ital. kronike; 30.30 Dnev
nik; 21.00 Oddaja »Spe‘tacolo a 
Milano«; 22.15 Bangkok in meje 
Siama — anketa; 23.00 Dnevnik.

//. kanal
21.00 Dnevnik; 2115 Donizetti: 

«La flglia del reggVuerto«.

Jug. televizija
10.00 TV v šoli; 17.20 Pionirji 

Jugoslavije v Sovjetski zvezi — 
oddaja studia Sarajevo; 17.40 Kje 
je, kaj je; 17.55 Zoki Poki — lut
ke; 18.10 Vsako soboto; 18.25 Ob 
zornik; 18.45 J. Jorgačevič: »Bro
dolom mladega Thomasa* — mla
dinska igra; 19.25 Ko sem bil še 
majhen — pripoveduje V. Petro
vič; 19.40 Cikcak; 20.00 Dnevnik;
20.30 Moderno mesto — reporta
ža; 21.10 Druga plat medalje — 
humorist, oddaja; 22.00 Zgodbe za 
vas — film; 22.25 Zadnja poročila.
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Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 8. najnižja 4, ob 19. uri 8 sto
pinj; zračni tlak 1009.2 pada, vlaga 
95 odst., brez vetra, nebo oblačno, 
megla, 6.6 mm dežja, morje mirno, 
temperatura morja 13.4 stopinje. Tržaški ne vnilt Danes, SOBOTA, 27. novembra

Bernard
Sonce vzide ob 7.20 iri zatone ob 
16.25. Dolžina dneva 9.05. Luna 
vzide ob 11.22 in zatone ob 19.50
Jutri, NEDELJA, 28. novembra

Jakob

DANES OB 17. URI OD TRGA GARIBALDI DO TRGA SV. ANTONA

Pohod za mir v izmučenem Vietnamu 
p roli umazani imperialistični vojni

Številni novi pristopi organizacij, ustanov in uglednih posameznikov ■ Govori 
na Trgu sv. Antona ■ Proglas Nove delavske zbornice CGIL na delavstvo ■ Stališče PSI

Danes bo v Trstu napovedani po
hod za mir v Vietnamu. Priprav 
ljalnl odbor, ki ga je napovedal, 
vabi prebivalstvo, naj se ob 17. uri 
zbere na Trgu Garibaldi, od koder 
se bo začel pohod, ki pojde po Ul 
Oriani, Trgu Stare mitnice, Ulicah 
Carducci, Ghega, Roma in Rossini 
na Trg Sv. Antona. V Ul. Ghega 
bodo položili venec na kraju, kjer 
so leta 1944 nacisti obesili 52 tal
cev.

Na Trgu sv. Antona bodo govorih 
dr. Licia Chersovani, pesnik Fili- 
bert Benedetič in dr. Atto Braun. 
Med manifestacijo bo izrazila svo
jo solidarnost mlada pevka Alessan- 
dra Galante Garrone.

Medtem so prijavili svojo soude
ležbo še prof. arh. Luciano Semera- 
ni, tednik «Delo», videmski pokra
jinski svetovalec prof. Luciano Mn- 
randlni, senator Giacomo Pellegri- 
ni, podpredsednik deželnega sveta, 
župan iz Redipuglie Luigi Galbia- 
ti, deželni svetovalec Giordano Pac- 
co, Armando Luches, trgovec Fran- 
cesco Alzetta, zgoniški župan Jo
žef Guštin, miljski župan Gastone 
Millo, dolinski župan Dušan Lovri- 
ha, asistent na tržaški univerzi ar. 
Renzo Alzetta, tržaška Federacija 
KPI, Clara Colosimo, dr. Giulio 
Favento, Pd «Slavko Škamperle#, 
Pd «Aldo čebuleo), CCP «Zefflrino 
Pisoni» ter naslednji igralci Teatro 
Nuovo: Nicoletta Rizzi, Oreste Riz- 
zini, Mimmo Lo Vecchio, Luciano 
D'Antoni, Antonio Pavan, režiser 
Giuseppe Maffoili in scenograf Ci- 
ro Fallo.

Razen tega so še številne pobu
de okrog te važne manifestacije, k! 
dokazujejo, kako tržaško ljudstvo 
izraža željo po miru.

Nova delavska zbornica CGIL je 
v zvezi s tem razširila med trža
škimi delavci naslednji letak:

V Vietnamu se «umazana vojna# 
nadaljuje. Ameriške čete se še bolj 
barbarsko znašajo nad tem juna
škim narodom kot v preteklosti.

Delavke in delavci!
Se bolj glasno moramo izkričati 

svojo obsodbo in svoje zgražanje 
ob tej podlosti. Ameriški letalci in 
mornariški strelci nadaljujejo svo
jo zverinsko in krvoločno poslan
stvo ter uničujejo in sežigajo z na
palmom to, kar še ostaja od te mu- 
čeniške dežele, katere prebivalci 
so zakrivili edini «zločin», da ho
čejo biti svobodni in gospodarji v 
lastnem domu.

Delavke in delavci!
V spominu na velike žrtve in 

kri. ki Jih je prispevalo naše ljud

stvo za svobodo in demokracijo, v 
spomin na tolikšno trpljenje, ki 
smo ga okusili v obrambi neodvis
nosti svoje domovine proti nacifa- 
šizmu, je prav, da se tudi mi danes 
pridružimo delavcem, dijakom, kul
turnikom vsega sveta, ki so soli
darni z vietnamskim ljudstvom 
proti njegovemu napadalcu, da za
htevamo konec pokolov, da tudi 
mi prispevamo k temu, da se bo 
ameriška vlada ob soglasni obsodbi 
zavedala svoje odgovornosti, da pre
neha takoj sovražnosti ter začne 
mirovna pogajanja.

Tržaške delavke in delavci!
Nova Delavska zbornica CGIL v 

Trstu, ki se je pridružila priprav
ljalnemu odboru za manifestacijo 
za mir v Vietnamu vas poziva, da 
se udeležite «pohoda miru#, ki bo 
odšel danes ob 17. uri s Trga Ga
ribaldi na Trg sv. Antona, istočas
no s pohodom 33 ameriških univer
zitetnih odborov na Washington 
ter z manifestacijami v vsej Italiji 
in v svetu.

Bodite vzajemni z delavci in ljud
stvom v Vietnamu.

Dovolj je že bilo vojne!
Naj vlada mir v Vietnamu in v 

svetu!
PSI Je včeraj objavila sporočilo, 

da se uradno ne udeleži današnjega 
pohoda in pojasnjuje svoje avto
nomno stališče do tega vprašanja. 
Pri tem pravi, da je ljudska vojna, 
ki se bije v Vietnamu, kljub temu 
da skušajo včasih od zunaj izkori
ščati njen pomen v svoje posebne 
namene, vojna za narodno in so
cialno osvoboditev ter zato pravič
na in upravičena, če se hoče pri
spevati k demokraciji in miru, je 
treba zadostiti zahtevam vietnam
skih patriotov.

pokrajinski odbor pod predsedst
vom podprefekta dr. Pasina razve
ljavil sklep miljskega občinskega 
sveta z dne 15. aprila 1965 o po
trditvi njune Izvolitve in proglasil 
oba svetovalca za neizvoljiva za 
mesti občinskih svetovalcev milj- 
ske občine ter odredil njuno nado
mestitev v smislu obstoječih za
konskih predpisov.

Miiiiimiinniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiinmiiiiiiiiiimiii

Razveljavljena izvolitev 
dveh komunističnih 
svetovalcev miljske občine

Pokrajinski upravni odbor je si
noči v svoji jurisaikcijski pristojno
sti sprejel priziv vodje demokrist- 
janske skupine v miljskem občin
skem svetu Vinicia Ferluge proti 
izvolitvi komunističnih svetovalcev 
Vincenza Campagne in Gina Fon- 
tanota, češ da njuna izvolitev ni 
bila v skladu z njunim položajem 
predsednika oz. ravnatelja miljske
ga občinskega podjetja. S tem je
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STALIŠČE TRŽAŠKp FEDERACIJE KPI

Zahteva po izredni seji 
pokrajinskega sveta

Ohrani naj te izvoljena pokrajinska uprava na osnovi 
opustitve protikomunistične diskriminacije

Tajništvo tržaške federacije KPI 
Je na včerajšnji seji proučilo polo
žaj, ki je nastal po odstopu trža
škega pokrajinskega odbora, ker ni 
bil odobren proračun za leto 1965.

Tajništvo odobrava stališče komu
nistične svetovalske skupine in pou
darja, da so stranke levega centra 
prevzele nase resno odgovornost, 
ker so odklonile zaradi svojega an
tikomunizma poziv k razpravi, da 
bi se rašla možna alternativa in s 
tem povzročile perspektivo komi
sarske uprave v času hude gospo
darske krize v Trstu.

V tem. položaju Je bolj kot kdaj 
koli potrebna široka enotnost de 
mokratifnih sil brez sleherne dis
kriminacije. Tajništvo poudarja 
predlog svetovalske skupine, da bi 
prišlo do nujne razprave, da se 
prepreči komisarska uprava, na 
podlagi demokratičnih obveznosti, 
ki bi upoštevale potrebe gospodar
skega in socialnega življenja. Ko
munisti so pripravljeni storiti 
tej smeri vsak napor in izražajo 
željo, da bi predvsem tovariši so
cialisti, čeprav so različnih sta
lišč, poudarili enotne obveznosti na 
vseh ravneh v izvoljenih skupščinah 
in v borbi za rešitev Trsta. Pri 
tem je treba zavrniti vse pozive 
k prepiru in ločevanju, ki sta v 
korist edinole sovražnikom delav
cev.

Tajništvo federacije je izreklo 
najbolj odločno nasprotovanje vsa
kemu poskusu, da bi imenovali ko
misarja za odobritev proračuna, ta
ko da bi vzdržali pri življenju koa
licijo, ki nima večine. Prav tako 
so se odločno izrekli proti temu, 
da bi se podaljšala komisarska 
uprava na pokrajini za skoraj leto 
dni. Ce pa bi razpustili svet, se 
bo stranka borila za takojšen raz
pis volitev.

Tajništvo Je pooblastilo svetoval
sko skupino, naj stori vse, da se 
čimprej skliče izredna seja sveta 
ter naj se na njej bori, da se 
ohrani na pokrajini izvoljena upra
va na csnovi opustitve protikomu
nistične diskriminacije.

Tri hude nesreče
Klepar Klavdij Starc, star 28 let 

■ Kontovela št. 65, se je včeraj o- 
koli 14. ure ponesrečil na delu v 
Ul. Doda, kjer je delal pri poslop
ju št. 43, katerega lastnik je Lo- 
renzo Piazzi. Starc jd v trenutku 
nesreče stal -pri vhodnih vratih po
slopja ter nadzoroval vožnjo mo- 
tofurgona, ki je bil naložen z le
som. Po nesreči je vozilo zadelo 
ob podporni steber vrat ter ga de
loma porušilo. Večji kos stebra je 
padel na Starca ter mu zlomil des
no nogo in levi gleženj, ga pobil 
po levem sencu, levem vratu, des
nem palcu in levem stegnu Na 
ortopedskem oddelku se bo mora! 
zdraviti 50 dni.

Precej huda nezgoda na delu se 
je pripetila včeraj nekaj pred 15. 
uro 54-letnemu delavcu Nerinu 
Marcosiniju iz Ul. Rossetti 11, ki 
je zaposlen v pivovarni Dreher. V 
trenutku nezgode je bil Marcosini 
na tovornjaku, kjer je nakladal 
zaboje steklenic piva. Nenadoma 
je neki zaboj zdrknil ter padel

proti njemu. Da bi se mu izognil, 
je delavec odskočil na zadnjo za
pornico, -kjer pa je izgubil ravno
težje ter padel na tla. med tovor
njak in prikolico. Pri padcu si je 
verjetno zlomil razna rebra na de
sni strani, kar mu je povzročilo 
izredno težko dihanje. V bolnišni
co, in sicer na pljučni oddelek, so 
ga pripeljali z avtom podjetja. O- 
zdravel bo v 20 dneh 

Zaradi podobne nesreče so vče
raj ob 14.45 prepeljali na ortoped
ski oddelek tudi 57-letnega delav
ca Francesca Lipolta iz Ul. Udine, 
ki se ie ponesrečil na dvorišču to
varne Stock v Ul. Montorsino. Sto
ječ na tovornjaku je Lipolt raz
kladal prazne zaboje. Nenadoma je 
izgubil ravnotežje ter padel na 
dno tovornjaka. Takoj so ga pre
peljali v bolnišnico z avtom pod
jetja ter ga sprejeli na ortopedski 
oddelek zaradi verjetnega zloma 
levega zunanjega gležnja ter raz
nih drugih poškodb. Ce bo šlo vse 
po sreči, bo ozdravel v 30 dneh.

Praski kardinal 
dr. Beran v Trstu

19. decembra bo prišel v naše 
mesto kardinal in praški nadškof 
dr. Josip Beran, ki ho imel sloves
no mašo v cerkvi sv. Antona, na
to pa bo prisostvoval blagoslovitvi 
šestih velikih zvonov, ki Jih bodo 
vgradili v stolp nove cerkve na 
Griži. Te cerkvene slovesnosti se 
bosta udeležila tudi kardinala Co- 
lombo iz Milana ln Urbani iz Be
netk.

«VuIcania» na obnovitev 
v ladjedelnico Sv. Marka

«Vulcania», ki se bo v prihodnjih 
mesecih povrnila na širni ocean 
pod imenom «Caribia», se bo danes 
zjutraj po daljšem počivanju ob 
pomolu lesnega pristanišča pod 
Skednjem, podala na kratko poto
vanje do ladjedelnice Sv. Marka, 
kjer se bo ob 11. uri zasidrala ob

SPOROČILO ŽUPANA OBČINSKIM SVETOVALCEM

Minister za proračun Pieraccini 
v ponedeljek ne pride v Trst

Zaradi tega tudi ne bodo umestili deželnega odbora za načrto
vanje -Negativni komentarji v uradnih in gospodarskih krogih

opremljevalnem pomolu. V ladje
delnici bodo opravili na ladji vsa, VSPIT.
sn«maraBss«ya urjzssursr&ssden se bo ladja odpravila na svojo 
prvo vožnjo pod novim imenom od 
severne Evrope do Srednje Ame
rike.

Danes zjutraj bo izplul iz ladje
delnice Sv. Marka tudi grški tra
jekt «Eros», ena izmed šestih ena
kih ladij, ki so jih zgradile Zdru
žene jadranske ladjedelnice za gr- 

|ške naročnike.

Včeraj so iz Rima sporočili, da 
minister za proračun Pieraccini ne 
bo prišel v ponedeljek v Trst na 
umestitev deželnega odbora za na
črtovanje, zato je bila njegova 
umestitev tudi odložena.

Vest da minister Pieraccini ne bo 
prišel v ponedeljek v Trst se je 
razširila v mestu že včeraj popol
dne, mnogo prej, kot je bilo ob
javljeno uradno telefonsko sporoči, 
lo, ki ga je ob zaključku sinočnje 
seje tržaškega občinskega sveta 
posredoval svetovalcem župan dr. 
Franzil. Minister Pieraccini je se
daj v Parizu.

Odpoved prihoda ministra Pie- 
raccinija v Trst je vzbudila pred
vsem negativne komentarje, ker je

ne
bo samo umestil deželni odbor za 
načrtovanje, ampak da se bo raz- 
govarjal tudi s predstavniki po
krajinske in občinske uprave, go
spodarskih ustanov in sindikalnih 
organizacij o vprašanju ladjedelni
ce Sv. Marka. Kot smo že pisali, 
sta obe sindikalni organizaciji v 
Trstu napovedali za ponedeljek ob 
14.45 enotno stavko vseh delavcev

SEJA DEŽELNEGA SVETA

Soglasno odobren zakonski osnutek 
za deželno podporo patronatom

Močna opozicija proti podpori patronatu tržaške Delavske zbornice UCAP 
Oh velikem hrupu je večina zavrnila razpravo o resoluciji za mir v Vietnamu

in uradnikov ladjedelnice, da bi z 
njo podprli zahteve, ki naj bi jih 
glede tega vprašanja predložili mi
nistru predstavniki omenjenih usta
nov in organizacij.

Roditeljski sestanek 
v Dijaškem dom n

V nedeljo ob 9.30 bo prvi rodi
teljski sestanek staršev gojencev 
Slovenskega dijaškega doma v Tr
stu. Vabimo starše gojencev in pri
jatelje Slovenskega dijaškega do
ma, da se sestanka udeležijo.

Ravnateljstvo

Osumljena tatvine 
na ricmanjskem pokopališču

Včeraj je komisariat javne var
nosti v Miljah prijavil sodnijskim 
oblastem 21-letnega Fausta Turca 
iz Ul. Farnetello 32 in 20-letnega 
Guida Stocchija z Lonjerske ceste 
173/1. Oba so obtožili tatvine, ker 
sumijo, da sta ukradla na ricmanj
skem pokopališču pet nagrobnih 
bronastih svetilk ter vrv 20 m. Mla
deniča nista priprta, ker je rok za 
aretacijo že potekel.

Deželni svet je na včerajšnji 
seji soglasno odobril zakon o pri
spevkih ustanovam, ki opravljajo 
naloge patronatov in drugim usta
novam, ki se ukvarjajo s socialnim 
skrbstvom. Zatem je začel razprav
ljati še o zakonskem osnutku o pri
spevkih za ureditev cest turistične
ga pomena. Po govoru drugega sve
tovalca, ki je posegel v razpravo, 
so nadaljnje razpravljanje odložili 
na prihodnjo sejo, nakar je tajni
ca Plttino prebrala resolucijo sve
tovalcev KPI proti ameriškemu na
padu v Vietnamu, v kateri se zahte
vata za to nesrečno deželo mir in 
samoodločba. Je to ista resoluci
ja, ki so jo odobrili z večino v tu- 
rinskem občinskem svetu, kjer je 
na oblasti levi center. Kot po na
vadi ob takih priložnostih je pred
sedstvo sveta izjavilo, da svet ni 
pristojen za razpravljanje o reso
luciji, na kar so komunisti zelo 
ostro reagirali. Iz nasprotnih klopi 
so tedaj začeli rjoveti nekateri de
mokristjani in nastala sta v dvo
rani tak hrup in zmešnjava, da se 
ni moglo nič razumeti, kaj kdo 
pravi. Končno je večina med na
daljnjim razpravljanjem z glasova
njem zavrnila zahtevo po razprav
ljanju o resoluciji, s čimer se je 
tudi končala seja.

O zakonskem osnutku o podpori 
patronatu je podal obširno in iz
črpno poročilo svetovalec Del Gob- 
bo (KD), ki je orisal njegov namen 
ter položaj in vlogo teh zaslužnih 
ustanov v deželi, že ime patronat 
nam pove, čemu te ustanove slu
žijo, to je, da ščitijo predvsem in
terese delavcev nasproti zavaroval
nim ustanovam (INPS, INAM, 
INAIL itd.). Patronati so nastali 
iz potrebe, da pomagajo delavcem 
in jih ščitijo, da se številne skrb
nosti, ki jih določajo zakoni v prid 
delavcem, v celoti ln pravilno iz
vajajo, kar ni lahka stvar, saj so 
ti zakoni zelo zapleteni in jih je 
tudi cela kopica. Poleg tega pa je 
tudi znano, kako pri nas, pa tudi 
drugod, soclalno-zavarovalne usta
nove počasi delujejo. Bistvo vse 
stvari je predvsem v tem, da se 
doseže za prizadetega delavca pra
vičnost, potem ko se je ugotovilo, 
da ima do nečesa pravico, kar je v 
skladu s 35. členom ustave. V zvezi 
s tem opravljajo patronati pred

vsem pravne in zdravstveno-pravne 
naloge v obrambo zavarovancev, 
Pri tem pa je treba predvsem upo
števati, da nudijo patronati vsem 
delavcem ne glede na njihovo poli 
tično pripadnost, varstveno službo 
popolnoma brezplačno. Zaradi 
ga jih je država tudi zakonito pri
znala.

Poročevalec je nato naštel vse 
pravno priznane patronate, ki de 
lujejo v naši deželi, ter povedal tu 
di, koliko raznih zadev in sporov 
je vsak patronat uredil oziroma 
rešil. Zatem je orisal tudi številne 
naloge, ki jih opravljajo, kar zahte
va močno organizacijo in strokov
no usposobljenost. Država jim da 
je za to pomoč, ki pa ni zadostna. 
Zato nastaja potreba, da dopolni 
državno pomoč dežela. Zakonski 
osnutek določa v ta namen za le
tos 20 milijonov lir.

O zakonskem osnutku se Je raz
vila izčrpna splošna razprava, 
katero je poseglo 9 svetovalcev, in 
sicer Bertoli (PSDI), Zanln (KD), 
Morpurgo (PLI), Urli (KD), Morel- 
li (MSI), Bergomas (KPI), Varisco 
(KD), Moro (PSI) in Bettoli (PS 
IUP).

V splošni razpravi In nato v raz
pravi o prvem členu so dali števil 
ni svetovalci največ poudarka vpra 
šanju, ali naj dobi podporo tudi 
patronat UCAP, to je patronat 
tržaške Delavske zbornice, ki 
bil priznan kot drugi vsedržavni 
patronati z državnim zakonskim 
odlokom št. 804, marveč z ukazom 
bivše ZVU. V prvotnem osnutku 
deželnega odbora je prvi člen do 
ločal, da dobe podporo samo patro
nati, ki so bili priznani z omenje
nim zakonskim odlokom, med raz
pravo v komisiji pa so spopolnih 
besedilo prvega člena tako, da ima
jo pravico do podpore tudi patro 
nati, ki so bili priznani z ukazom 
št. 77 bivše ZVU od 27.12.1947.

Socialdemokrat Bettoli je v svo
jem govoru med drugim dejal, da 
nasprotuje spremembi besedila v 
prvem členu ter da mora veljati pr
votno besedilo, to je, da dobe po
moč le patronati, ki jih priznava 
državni zakonski odlok. Rekel pa 
Je, da bo njegova skupina glaso
vala za celotni zakon.

Liberalec Morpurgo pa se Je po-
liiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiMiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii||||| l||||l||„|,mil|

S SEJE TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA SVETA

Izglasovana resolucija z zahtevo 
po rešitvi gospodarskih vprašanj

Resolucija, za katero so glasovali svetovalci KD, KPI, PSI,
PSDI in PLI predvideva odhod posebne delegacije v Rim

Na sinočnji seji tržaškega občin
skega sveta je bila z glasovi sve
tovalcev KD, KPI, PSI, PSDI in 
PLI izglasovana resolucija, ki jo 
je predložil občinski odbor, o nuj
ni rešitvi mestnih gospodarskih 
vprašanj. Proti resoluciji so glaso
vali svetovalci PSIUP, FI, MSI in 
UNE.

Resolucija se uvodoma sklicuje 
na rezultate gospodarske konferen 
ce za Trst, na kateri je bilo ugo
tovljeno nazadovanje mestnega go 
spodarstva in ugotavlja, da je bilo 
to stanje delno priznano tudi v 
vsedržavnem petletnem načrtu ter 
dodaja, da je bil delež, ki so ga 
določili za Trst v okviru prispev
kov za modernizacijo italijanskih 
pristanišč nezadosten in poudarja 
nujnost, da je treba čimprej spre
jeti ukrepe za rešitev iz sedanjega 
težkega položaja ladjedelsko indu
strijo in pristanišče.

Poleg tega resolucija zahteva: 
vključitev gradnje avto ceste VI- 
dem-Trbiz v petletni načrt; kore
nito modernizacijo pristanišča; 
čimprejšnjo izgradnjo pomola VII. 
in krožnega železniškega predora. 
Nato resolucija zahteva takojšnje 
kritje primanjkljaja Javnih skla
dišč, kot začasni ukrep, da se pre
preči napovedano povišanje tarif 
pristaniških uslug, ki bi povzro
čilo zgubo tujega tranzitnega pro
meta.

Zato občinski svet zahteva v re

soluciji, da je treba čimprej raz
pravljati o položaju Trsta na se
stankih pri predsedstvu senata, po
slanske zbornice ln vladnega sveta, 
da se koordinirajo pobude prizade
tih ministrstev. Teh sestankov se 
morajo udeležiti predstavniki de
želne, pokrajinske in občinske u- 
prave, trgovinske zbornice in sin
dikalnih organizacij.

Ob zaključku Je v resoluciji reče
no, da občinski svet izjavlja, da so 
krajevne izvoljene uprave, v pri
meru, da ne pride do hitre in u- 
strezne rešitve teh vprašanj, pri
pravljene izkoristiti vsa demokrat
ska sredstva, da se uveljavijo pra
vice tega obmejnega področja, ki 
temeljijo tudi na pravilih rimskega 
sporazuma.

Resolucijo, o kateri so razprav
ljali tudi na posebnem sestanku 
načelnikov svetovalskih skupin, je 
obrazložil odbornik Gasparo. Na
to je spregovoril svetovalec Tonel 
(KPI), ki je skupno z nekaterimi 
drugimi svetovalci KPI predložil 
svetu v odobritev podobno resolu
cijo in izjavil, da komunisti umak
nejo svojo resolucijo, ker odboro- 
va resolucija vsebuje dejansko nji
hove misli. Naš smoter je, je de
jal Tonel, da se doseže v današ
njih dramatičnih trenutkih za lad
jedelnico Sv. Marka in za Javna 
skladišča čimvečjo enotnost mesta, 
enotnost hotenj, borbe in protesta 
proti vladi, enotnost predlogov, ki

jih je treba predložiti vladi za re
šitev Trsta.

Svetovalec dr. Pincherle (PSI- 
UP) pa je izjavil, da ne verjame 
več v učinkovitost resolucij, ki jih 
zagovarjajo tržaški predstavniki 
vladnih strank, ki niso doslej do
segli za Trst nobenega uspeha. Za
to je napovedal, da bo glasoval 
proti resoluciji. Demokristjanski 
svetovalec Colautti je izjavil, da 
zbuja danes položaj ladjedelnice in 
pristanišča velike skrbi in da se 
je v zadnjih časih znatno poslab
šal. Ce ne bodo sprejeti nujni u- 
strezni ukrepi za Javna skladišča, 
je dejal svetovalec, bo postal polo
žaj pristanišča v najkrajšem času 
obupen. Socialistični svetovalec Pit- 
toni pa je dejal, da bodo sveto
valci PSI glasovali za resolucijo, 
ker jasno nakazuje smotre borbe 
za ladjedelnico Sv Marka in za 
pristanišče. Resolucija dokazuje, 
da občinski odbor zna braniti ko
risti mesta in bo podal ostavko, 
če v Rimu ne bodo sprejeli u- 
streznih ukrepov za rešitev teh 
vprašanj. Dejal je, da so tržaški 
socialisti že na svojem pokrajin
skem kongresu poudarili svoje pri- 
držke do osrednje vlade, ki je ra
zočarala upe Tržačanov. P0 izja
vah še nekaterih svetovalcev je 
župan dal resolucijo na glasovanje.

V začetku seje je odbornik prof. 
Lonza (PSDI) počastil spomin po
kojne socialistične prvakinje An
gelike Balabanove. ,

tegoval za to, da se prizna pomoč 
tudi patronatu UCAP ter je ostro 
kritiziral spreminjevalni predlog 
svetovalcev Bettolija (PSIUP) 
Urlija (KD), ki sta zahtevala, naj 
se izbriše tisti del člena, ki govo
ri o pomoči patronatu UCAP. Re
kel je, da je tudi politično nesmi
selno odrekati podporo temu patro 
natu, ki je vedno deloval izključ
no na tržaškem ozemlju, ter dodal, 
da se čudi, da zagovarja takšno 
stališče ravno socialdemokratski 
svetovalec, ko gre za patronat sin
dikata, v katerem so bili tudi 
cialdemokrati eden izmed stebrov 
(namreč Delavske zbornice iz Ul 
Duca d’Aosta).

Svetovalec Urli (KD) se Je 
rekel proti pomoči temu patronatu. 
Prav tako tudi misovec Moro, 
je rekel, da je dandanes Delavska 
zbornica skupno s svojim patrona
tom nekaj anahronističnega^ saj 
je dejansko sestavljena iz struj 
CISL in UIL, ki sta vsedržavna sin
dikata in ki že imata svoja patro
nata.

Komunist Bergomas je govoril 
o splošnih sindikalnih vprašanjih, 
številnih nesrečah na delu, o važ 
ni vlogi patronatov za varstvo de 
lavcev ter dejal, da je tudi on pro
ti dajanju pomoči patronatu UC 
AP. Pri tem je poudaril, da ni res, 
da bi bili tržaški delavci zaradi 
tega izločeni od pomoči, ker tu 
že delujejo vsedržavni patronati. 
Napovedal pa je, da bo njegova 
skupina glasovala za zakon kot 
celoto.

Socialist Moro je govoril o korist
nosti zakona na sploh in rekel, da 
bo zato njegova skupina glasovala 
zanj. Podobne misli je izrekel tu 
di demokristjan Zanin.

Poročevalec o zakonu Del Gobbo 
je odgovoril razpravljalcem ter na 
koncu rekel, da se strinja s predla
gateljem spreminjevalnega predlo
ga, po katerem naj se UCAP ne 
prizna pomoč. Rekel Je, da to ne 
pomeni diskriminacije, češ da on 
priznava pretekle zasluge Delavske 
zbornice v Trstu, da pa je treba 
sedaj normalizirati sindikalni po 
ložaj na vsedržavnem področju. S 
tem je pač hotel posredno povedati, 
da je Delavska zbornica v Trstu od
več, kar trdi tudi CISL (demokrist
janski sindikat, ki je ustanovil 
Trstu tudi svojo federacijo, že dol
go časa). Psiupovec Bettoli je si
cer tudi priznal Delavski zbornici 
njeno važno vlogo v sindikalni bor
bi v teh 20 letih, rekel pa je, da 
je podelitev podpore UCAP nezako
nita ter da bo pomenilo redno de
lovanje CISL in UIL v Trstu važ
no razčiščenje za tržaško in de
želno sindikalno življenje.

Po odgovoru odbornika Giusta, 
ki je dejal, naj svet odloči o tem, 
ali naj dobi UCAP podporo ali ne, 
se je začela razprava o posamez 
nih členih in je bila živahna pred
vsem glede omenjenega popravka v 
prvem členu. Za podporo patrona
tu UCAP so se izrekli Stopper 
(KD), Cumbat (PRI) in Trauner 
(PLI). Zatem je poročevalec Gob
bo še enkrat ponovil, da je proti 
pomoči UCAP, ter je v polemiki 

Cumbatom rekel, da spoštuje 
vrednote, ki jih Je ta patronat za
govarjal, da pa gre za «zastavo 
preteklosti#. To je močno razbu 
rilo predsednika sveta de Rinaldl 
nija, ki je dejal, da nima Del Gob 
bo kot poročevalec pravice polerni 
zirati (pri tem je značilno, da pri 
padata oba KD) ter mu Je vzel 
besedo. Del Gobbo je formalno pro
testiral, nakar mu Je izrekel de 
Rinaldini formalen opomin.

Sledilo je glasovanje o popravku, 
ki je odrekal patronatu UCAP pod
poro. Za popravek je glasovalo 20 
svetovalcev, enako število pa proti; 
zaradi česar ni bil sprejet in bo 
tudi UCAP deležen podpore. Tudi 
tokrat ni bilo v strankah soglasno-

saj so bili proti podpori med 
drugimi trije svetovalci Krščanske 
demokracije in socialdemokrat Ber
toli poleg levice in mlsovcev.

Po odobritvi tega zakonskega o- 
snutka je prišel na vrsto zakonski 
osnutek o turističnih cestah, pri 
čemer sta spregovorila svetovalca 
Cumbat in Coghetto, nakar Je sle
dil omenjeni spor o resoluciji o 
Vietnamu.

V začetku seje je socialdemokrat 
Devetag spregovoril nekaj besed 
v spomin Angelike Balabanov, pri 
čemer so se mu pridružili sveto
valci vseh skupin in predsednik 
sveta.

SAK JADRAN
priredi danes, 27. t.m. v Mali 
dvorani Kulturnega doma

BRUCOVANJE
Vabljene so vse stare bajte, 
fižoli in bruci (obvezno).

Posebno so vabljeni letos vsi 
starejši kulturni delavci.

Začetek ob 21. uri 
za bruce ob 20. uri

GledaNšča
VERDI

Pri Magajni gledališča so še v pro
daji vstopnice za prvo predstavo Ja- 
načkove opere «Jenufa», ki bo danes 
27. tm. ob 20.30.

Opero, ki bo v Trstu prvič upri
zorjena, bo dirigiral G-ianfranco Ri- 
voli, v glavni vlogi bo nastopila 
Claudia Parada, v ostalih pa Jugo
slovanka Marjana Radev, Rosa La- 
ghezza, Franco Ghittl, Piero Gilippi 
ter Gloria Paulizza, Fu-lvia Ciano, 
Laura Cavalierl, Vito Susca, Bruna 
Ronchinl, Enzo Viaro, Ma-lvina Sa- 
vio in Diana Garlatfci Kirschner.

Orkester in zbor gledališča Verdi 
Režija Frank de Queli, zborovodja 
Giorgio Kirsdhrlef. "Scene po osnut
kih Andrzeja Majevskega izdelal E 
Sormani.

• * *

Eksperimentalno gledališče: «Le gab- 
bie# Enija Emilija s skioptično sprem
ljavo kinetičnih slik Milka Bambiča. 
Peta ponovitev danes ob 19.30 samo 
za povabljene.

Razna obvestila
Danes ob 17. in ob 19. url bodo v 

Kulturnem krožku v Ul. Galattl 1
predvajali film Roberta VViseja ((Ul
timat zemlji#, v katerem nastopata 
Michael Rennie in Patricia Neal. Film 
bodo predvajali tudi v nedeljo ob 16. 
In ob 18. uri. Pred tern filmom bodo 
zavr*jll tudi dokumentar v anglešči
ni ((Praznik zahvale#. Vstop samo a 
člane Italijansko-ameriškega združe
nja.

Danes se poroči član pro
svetnega društva «Slavko Škam
perle»

dr. ANDRO VUGA 
z gospodično

SONJO ŠTOLFA 
člani društva novoporočence- 

ma iskreno čestitajo.

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
26. novembra 1965 se Je v Trstu 

rodilo 9 otrok, umrlo pa je 12 oseb.
UMRLI SO; 88-letni Tito Marrubi- 

ni, 83-letna Erminla Klein vd. Mo- 
soheni, 38-letna Jolanda Codarin, 44- 
letni Ca-rlo Menart, 75-letna Maria 
Sojnih vd. Hrobat, 50-letni Giuseppe 
Bergo, 65-letna Marija Škerjanc por. 
Bandelli, 66-letni Pietro Družina, 80- 
letna Maria Ilich, 75-letn: Antonio 
Magris, 72-letnl Libe-ro Castro, 85-let- 
na Emma Spetič.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(22. H. — 28. 11.)

Alta Salute, Ul. Glulla 1; Benussl, 
Ul. Cavana 11; Plcciola. Ul. Oriani 

; Vernarl, Trg Valmaura 11; D Am- 
rosi, Ul. Zoruttl 19; Croce Verde, 

Ul. Settefontane 39; Ravastnl, Trg 
Libertž 6; Testa d’oro, Ul. Mazzini 
43.

Od 13. do 16. ure
D'Ambrosl, Ul. Zoruttl 19: Croce 

Verde, Ul. Settefontane 39; Ravasi- 
ni, Trg Llbertš 6; Testa d’oro. Ul 
Mazzini 43.

NOČNA SLUŽBA LEKARN
Alla Salute, Ul. Glulla 1; Benas- 

Ul, Cavana 11; Plcciola, Ul. Oria
ni 2; Vernari, Trg Valmaura 11.

SLOVENSKA PROSVETNA ZVEZA
priredi v ponedeljek, 29. novembra ob 21. uri v Kulturnem domu

JUBILEJNI KONCERT
OB 40 LETNICI

UČITELJSKEGA PEVSKEGA ZBORA SLOVENIJE

«EMIL ADAMIČ»
Dirigent: MARKO MUNIH

Program: 1. Gallus: Ecce quomodo moritur iustus, 2. Las- 
so: Matona mia čara, 3. Certon: Las, s’il convient, 4 Boquet: 
In tabema, 5. Adamič: V snegu, 6. Adamič: Zapuščena, 7. Ar
nič; Prepelice, 8. Ukmar: Ciklame, 9. Srebotnjak: Deep river; 
10. Vremšak: Marko skače, 11. Mokranjac: XI. rukovet, 12. Ar
nič: Pustna, 13. Navikov: Zakaj sem te spoznala, 14. Adamič; 
Pastirske, 15. Simoniti: Podoknica, 16. Skalovski: Makedonska 
humoreska, 17. Pahor: Pa se sliš, 18. Mirk: Kolo.
Vstopnina: 600 lir.

Rezervacije vstopnic v Tržaški knjigami.
Aktivni člani naših pevskih zborov, ki se izkažejo s člansko 
izkaznico svojega zbora, imajo50 °/o popusta.

PROSVETNO DRUŠTVO IGO GRUDEN V NABREŽINI

priredi v nedeljo, 28. t. m.

23. OBLETNICO 
USTANOVITVE DRUŠTVA

Od 10. do 14. ure bo v društvenih prostorih razstava 
slovenske knjige. Razstavljene knjige bodo v prodaji.

Ob 16.30 bo proslava Iga Grudna, pesnika slovenske Brežine.
Na sporedu so govor z recitacijami, nastop otroškega pevskega 
zbora Kraški slavček ter domačega mešanega pevskega zbora.

Vabljeni vsi!

Slovensko gledališče v Trstu
JUBILEJNA SEZONA 1965—66 
SASA ŠKUFCA (Po Grimmu)

JANKO in METKA
Otroška spevoigra 

v treh dejanjih
Režija: JOŽKO LUKEŠ 
Scena: DEMETRIJ CEJ 
Glasba: VIKTOR FABIANI 
Orkester vodi: OSKAR KJUDER 
Korepetitor: SERGIJ RADOVIČ
Danes, 27. nov. ob 16. uri 

(IZVEN ABONMAJA)
V nedeljo, 28. nov. ob 16. url 

(ABONMA ZA OKOLICO)
Rezervacija vstopnic za vse 
predstave na tel. 734-265 vsak 
dan od 11. do 14. ufe. Prodaja 
vstopnic eno uro pred pričet
kom predstav pri blagajni Kul
turnega doma.
Prosimo cen j. občinstvo, da 
dvigne rezervirane vstopnice 
vsaj petnajst minut pred pri
četkom. — Med predstavami 
deluje bar Kulturnega doma.___A___
Odhodi avtobusov za okoliški 
abonma SG v nedeljo, 28. t.m.

Repen ob 15.00, Col 15.05, Ta
bor 15.10;

Mavhinje 14.45, Sesljan 14.50, 
Nabrežina 14.55;

Križ 15.00, Prosek 15.10

Prednost za sedež na avtobu
sih imajo abonenti. V kolikor 
bodo v avtobusih še razpolož
ljiva mesta se lahko pridruži
jo tudi drugi obiskovalci SG.

PROSVETNO DRUŠTVO 
V SKEDNJU

organizira danes, 27. 
vembra od 15. do 19. ure 
jutri, 28. t. m. od 10.
13. ure In od 15 do 19.__
v društvenih prostorih v Ul. 
Servola 124

no- 
' in 
do 

ure

RAZSTAVO SLOVENSKE 
KNJIGE

Razstavljene knjige bodo v 
prodaji.

Vljudno vabljeni!

Mali oglasi
ODLIČNO VINO od lir 130 liter da-

PROSVETNO DRUŠTVO 
«PROSEK ■ KONTOVEL#

priredi v ponedeljek, 29. t. m. 
od 20.30 na sedežu na Proseku

kulturni program
Večer Je posvečen slovenske
mu pesniku Antonu Aškercu.

Na programu so govor, recita
cije in dramska pesnitev 
«Stara pravda#.

Vljudno vabljeni 1

Nazionale 15.00 «Gengls Kan 11 con- 
qulstatore» Technicolor. Stephen 
Boyd, Francoise Dorleac, James Ma- 
son. Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

Arcobaleno 16.00 (oOrizzontaili di ius- 
so» Nadia Tlller. Prepovedano mla
dini pod 18. letom.

Excelslor 16.00 «Una verglne per h 
principe# Technicolor. Virna Lisi. 
Vittorio Gassman, Tino Buazzelli. 
Prepovedano mladini p-d 18. letom.

Fenlce 16,00 «100,000 dollari per Rin- 
go,< Richard Harrison, Fernando 
Sancho. Prepovedano mladini pod 
14. letom.

Grattacielo 15.30 18.30 21.45 «My lalr 
lady» Technicolor Panavision. 10 
mm. Audrey Hepburn. liex Harri
son.

Alabarda 16.30 »Berlino appuntamen- 
to per le spi«# Colorscope. Anna 
Maria Pierangeli.

Filodraminatico 16.00 «La dea della
cittš perduta# Colorscope. Uršula 
And ;ws.

Aurora 16.30 «002 destinazlone luna#.
Crtstallo 16.00 I« complessi# Alberto 

Sordi, Ugo Tognazzi, Nino Manfre
di.

Garibaldi 16.00 «Ulisse» Silvana Man- 
gano, Kirk Douglas.

Capitol 16.00 «Agente 077 dalForien- 
te con furore# Technicolor. Ken 
Clark.

Impero 16.30 «OSS 117 furia a Ba- 
hla».

Vittorio Venelo 16.00 «La congluntu- 
ra» Technicolor. Vittorio Gassman, 
Joan Collins.

Moderno 16.30 Anna Galento, Lele 
Martino v reviji «Donne... senza 
congiuntura# Na platnu «GH eroi 
del doppio gioco# Glno Bramieri, 
Vandisa Guida.

Astra 16.30 19 00 21.45 «Colpo grosso#.
Astoria 13 15 21.30 «Cleopatra» Tech

nicolor, Elizabeth Taylor, Richard 
Burton.

Abbazia 16.00 «Topkapi» Technicolor. 
Meli-na Mercouri, Peter Ustinov,

sr - -

LADJE V PRISTANIŠČU
C. di Messin-a, A. Lauro, Olimpia, 

Sportivo, Vulcr-nia, Settemari, Satpa 
II, Iris, Messapia, A. Usodimare, E- 
ros, Gabriele (It.), Helvvan (ZAR), 
O. Sprinter (Hol.), Chellff (Fr.), Bi
tola, Srakane, Orjen, Vareš, Primor
je, Kolasin (Jug.), Effy, Yangos, Ma
ria M., Bremerhaven, Maria (Gr ), 
PaJyam (Izr.), Pescara (Li.), Mare- 
fish (Pa.), ,T, Stavros (Ma.), Mati 
(Al.).

Darovi in prispevki
V počastitev spomina ob današnji 

21. obletnici smrti hčerke Vojke da
ruje Roman Smuč 4000 lir za Šport
no združenje Bor, 3000 lir za Dija
ško Matico in 3000 lir za Sklad Ser
gija Tončiča, Tatjana in Jože Koren 
pa darujeta v počastitev Vojkinega 
spomina 2000 lir za Glasbeno Matico

SLOVENSKI KLUB V TRSTU
priredi od 22. do 25. aprila 1966

Izlet v Moskvo in Leningrad
-"•-•••••••••••.•.t.....,,

s posebnim letalom AA (štirimotorno letalo DC 6B s 96 sedeži).

CENA IZLETA JE 84.500 LIR
V KAR JE VŠTETO:

— Potovanje na relaciji Trst - Moskva — Leningrad - Trst;
— Hrana in prenočišče v hotelih I. kategorije (dvoposteljne 

sobe s kopalnico);
“ Avtobusni transferji, ogled mestnih zanimivosti, muzejev itd.;
— Vodiči in tolmači;
— Takse in spremstvo.
V ceno ni vključen vizum, morebitna vstopnica za Bolšoj tea

ter ter morebitno doplačilo za enoposteljno sobo.

VPISOVANJE PRI POTOVALNEM URADU «AURORA» 
TRST, Ul. Cicerone 4, tel. 29-243 do 15. decembra 1965

Ob vpisu je treba vplačati 15.000 Ur akontacije, ostalo v meseč
nih obrokih do 1. aprila 1966. Vpisnina 1.000 lir.

Slovenski klub opozarja na Izredno ugodno ceno izleta ter vabi 
svoje člane bi prijatelje, da pohitijo z vpisom!
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ENO LETO PO PODPISU BEOGRAJSKEGA SPORAZUMA

Tudi ladjedelništvo je med področj 
tehnično - industrijskega sodelovanja

Z jugoslovanske strani je zanimanje za vsa proizvajalna področja, z 
italijanske pa sedaj predvsem za železarsko in tekstilno področje

Ta mespc poteče eno leto od pod
pisa beograjskega sporazuma o in- 
dustrijsko-tehničnem sodelovanju 
med italijanskimi in jugoslovanski
mi podjetji, poleg tega pa se je v 
tem mesecu prvič sestal tudi me
šani odbor za tovrstno sodelovanje 
med obmejnimi področji; na se
stanku, ki je bil na trgovinski zbor
nici v Trstu 9. t.m., so člani od
bora postavili temelje za organiza
cijo skupnega dela, pri tem pa je 
bil storjen pomemben korak na- 
Prej, da so sklenili odpreti v Trstu 
m v Kopru posebna informacijska 
brada, ki bosta skrbela za usklaje- 
vanje skupnega dela na obeh stra
neh meje, spravljala v stik poslov
ne ljudi iz dežele Furlanije-Julijske 
jtrajine na eni strani ter Slovenije 
m Hrvr.tske na drugi strani.

8 tem se je začela postopno ures
ničevati želja vseh zainteresiranih 
Podjetij, da bi se s poti čedalje tes
nejšega sodelovanja spravilo vsakrš
no zamudno iskanje primernih part
nerjev na sosednem področju, ne
potrebno prepletanje posrednih sti- 
*ov In podobno. Podjetje, ki bi ra
no stopilo v stik s primernim part
nerjem s področja srednje ali male 
industrije, se zdaj lahko enostavno 
obrne na koprski urad, ki ga vodi 
”• Cotar, odnosno na tržaškega, ki 
mu načeluje dr. Tamaro.

Stevima podjetja, zlasti z jugo
slovanske strani, so predložila me
šanemu odboru o industrijsko-teh- 
ničnem sodelovanju v Rimu že pred 
ustanovitvijo krajevnega odbora za 
obmejne pokrajine vrsto sodeloval
nih predlogov. Te predloge bodo 
™aj proučili strokovnjaki v Trstu 
m v Kopru, se o njih pomenili na 
drugem skupnem sestanku, ki bo 
Po vsej verjetnosti v prvi polovici 
januarja prihodnjega leta v Konru, 
Jer končno vzajemno zbrali tiste, 
*' nudijo največje jamstvo za ko
risten uspeh, ter jih poslali v odo
britev mednarodnemu odboru v 
Rimu.

Med tem časom pa se je na Trža
škem in Koprskem začelo občutno 
Siriti zanimanje za možnosti indu- 
strijsko-tehničnega sodelovanja s so
sednimi področji. V teh nekaj dneh 
Po prvem sestanku so se že prija
vili številni industrije!, ki namera
vajo stopiti v produktivno sodelo
vanje s primernimi partnerji. Z 
jugoslovanske strani se interes raz
teza malodane na vsa proizvajalna 
Področja, z italijanske pa za sedaj 
Prevladujeta železarsko in tekstilno 
Področje. Med italijanskimi pod
jetji, ki iščejo nove stike za sode
lovanje, je na primer znana meha
nična tovarna Savio iz Pordenona, 
Fonderie Officine Meccaniche Trie- 
stine, Italsider iz Trsta in drugi. 
Podjetja REMA prav tako iz Trsta, 
medtem ko se na tržaškem uradu

za sodelovanje oglašajo od časa do 
časa tudi predstavniki večjih in 
manjših obratov iz notranjosti dr
žave, ki proizvajajo razne mehanič
ne izdelke, poljske stroje, naprave 
za gradbeništvo in še vrsto drugih 
izdelkov.

Med industrijske dejavnosti, ki 
nudijo v tem trenutku najširše pri
ložnosti za vpeljavo tehnično-indu- 
strijskega sodelovanja, spada tudi 
ladjedelništvo ter z njim povezane 
dejavnosti. Jugoslovanske ladjedel
nice bi lahko dobavljale tukajšnjim 
obratom vrsto proizvodov (elektro
motorje za ladijske vitle, dele po
gonskih strojev, posebne konstruk
cije in podobno), same pa bi lahko 
pošiljale v zameno po nekaj ladij 
na leto na dokovanje ali na «finiš- 
remont« v tržaško ali tržiško luko. 
V ta namen bo skupina italijanskih 
tovarnarjev in predstavnikov priza
detih industrij obiskala nekatere 
obrate v Puli in drugod po Istri, 
pozneje pa bodo jugoslovanski stro
kovnjaki obiskali Trst, Gorico, Vi
dem in Pordenone. Z izmenjavo 
obiskov bo laže vzpostaviti nove 
poslovne stike, ki se bodo pozneje 
konkretizirali v sodelovanju v smi
slu lanskega sporazuma.

Plafond 25 milijonov dolarjev za 
dobo treh let, ki sta ju dali v ta 
namen na razpolago italijanska in 
jugoslovanska vlada, velja za celot
no območje obeh držav za opera
terje ir. industrijce z naših obmej
nih področij, je torej poglavitne 
važnosti, da stopijo v sodelovanje 
s sosednimi partnerji v čim širši 
obliki in čimprej, da bodo prehi
teli interesente iz notranjosti obeh 
držav, ki bodo prihiteli kakor hitro 
bodo zvedeli za vse podrobnosti v 
zvezi s tem sporazumom. Kreditno 
kritje v višini 6,6 milijona dolarjev 
(kar ustreza približno 4,1 milijarde 
lir) na leto se utegne izčrpati z 
italijanske strani daleč preden bo
do izpolnjena pričakovanja vseh 
malih in srednjih industrij z na
šega področja. Z jugoslovanske stra
ni bo kredit 1,6 milijona dolarjev 
(2 milijardi dinarjev) na leto, ka
kor kaže že zdaj živahnost tam
kajšnjih podjetnikov, izčrpan še 
mnogo poprej.

gni 7. Pripomniti moramo, da je 
Garbari lastnik mesnice medtem, 
ko je Simsig zakupnik. Med pre
rekanjem je Garbari udaril Sim- 
siga s pestjo v obraz ter mu po
vzročil rano na zgornji ustnici, mu 
izbil drugi zgornji sekalec na des
ni strani ter mu poškodoval še 
en zob. Simsiga so prepeljali v 
splošno bolnišnico na stomatološki 
oddelek, kjer se bo moral zdraviti 
15 dni.

Z vespo se je prevrnil
Včeraj ob 12.20 so sprejeli na 

nevrokirurški oddelek 37-letnega 
delavca Alessia Cosino iz Boljun- 
ca št. 64, ki se je pobil pri vožnji 
z vespo v bližini pokopališča v 
Istrski ulici. Iz neznanih razlogov 
je Cosina izgubil oblast nad vozi
lom ter padel na tla Takoj so ga 
prepeljali v splošno bolnišnico kjer 
so ga sprejeli na nevrokirurški od
delek zaradi poškodb na desnem 
sencu, na desni ličnici, poškodb na 
desnem očesu in na zgornji ustni
ci. V bolnišnici se bo moral zdra
viti 15 dni

SPOROČILO ING. RIGONATA Nfl SESTANKU STROKOVNJAKOV

Goriški kolodvor spet usposobljen 
za mednarodni prevoz živine

Železniška direkcija iz Trsta, ki je vest sporočila trgovinski zbornici, je že nakazala 
25 milijonov lir za najnujnejša dela - Zbornica si bo prizadevala odpraviti sleherno omejitev

Prijavljen sodišču 
zaradi povzročitve 
telesnih poškodb

Leteči oddelek je prijavil sodnij- 
s-kim oblastem 34-letnega mesarja 
Alda Garbarija s Stare istrske ce
ste 39, katerega so obtožili, da je 
prizadejal 28-letnemu mesarju Ser- 
giu Simsigu iz Ul. Pola 78 razne 
težke telesne poškodbe.

Simsig in Garbari sta se 24. tm. 
sporekla v mesnici v Ul. Masca-

Arabski mornar 
padel z jambora

Včeraj popoldne ob 16.15 so spre
jeli na pljučni kirurški oddelek 46- 
letnega mornarja Slasmowtija El 
Taha z ladje «Melwan». Zdravniki 
so mu ugotovili verjeten zlom le
vih reber, zaradi česar se bo mo
ral zdraviti okoli 25 dni. Ponesre
čenca so prepeljali v bolnišnico z 
rešilnim avtom RK, toda on sam 
ni mogel pojasniti vzrokov nezgo
de ker govori le po arabsko. Sploš
ne okoliščine nesreče je pojasnil 
neki podčastnik komisariata javne 
varnosti, ki je povedal, da se ie 
Slasmowti ponesrečil med plovbo 
od Aleksandrije v Egiptu do Be
netk. Baje je padel na palubo z 
jambora z višine sedmih metrov.

S fiiobusa je padel
/Včeraj ob 13.20 so prepeljali na 

prvi zdravniški oddelek 78-letnega 
trgovca Giovannija Braccija iz Ul. 
Pauliana 6, ki se je ponesrečil pri 
padcu s fiiobusa. Ze priletnejši 
moški se je pobil po levem kole
nu ter si zvil desno zapestje V 
bolnišnici se bo moral zdraviti se
dem dni.

Do nesreče pa je prišlo na Kor- 
zu pri postajališču fiiobusa naspro
ti trgovine Upim. Bracci je tedaj 
stopil na spodnjo stopnico fiiobu
sa, da bi se odpeljal proti Rojanu. 
Vozilo pa se je nenadoma premak. 
nilo in moški je omahnil ter pa
del na tla.

miiiiiiant, ut itniiiii ni ,,1,11,,,hhi,„n,in„i, Hliniti ni in ih,

IZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN

Stroga obsodba mladega avtomobilista 
zaradi nevarne vožnje in arogantnosti
v
Ce ne bo imel več sreče pri prizivu, bo moral sedeti 1 leto m 1 mesec v koronejskih zaporih

Pred kazenskim sodiščem (pred
sednik Boschini, tožilec Tavella, 
sapisnikar De Paoli) se je moral 
nagovarjati 27-letni Paolo Cosciani 
J* Ul. Palsiello 1, ki je bil obtožen, 
aa je v vinjenem stanju upravljal 
motorno vozilo, da ni imel šoferske 
«kaznice, da je vozilo upravljal v 
mestnem središču s preveliko hi
trostjo ter da ni imel prižganih 
luči Poleg tega so ga še obtožili 
upora proti javnim funkcionarjem 
"i žalitev.
. Dogodek, ki je Coscianija pripe
li? Jpred sodnike, se je odigral pred 
m dnevi. Gre torej za hitri kazen
ski postopek, kjer preiskava pripa- 
°a izključno državni prokuri. Raz
prava bi morala biti že pred nekaj 
dnevi, toda tedaj so jo odložili, ker 
J® obtoženčev zagovornik zahteval, 
haj se mu omogoči, da se pripravi
na zagovor.

Dogodek, ki Je Coscianija pripe
kal na zatožno klop, je v bistvu 
zelo preprost. Mladenič se je 17. 
t-hi. ponoči peljal po D’Annunzio- 
„®hi, drevoredu z avtom znamke 
"giuliettan. Brzina avtomobila je bi- 
‘a nadpovprečna In, kar je še hujše.

niso bile prižgane predpisane luči. 
Divjo vožnjo do tedaj še neznanega 
avtomobilista je opazil brigadir jav
ne varnosti Mayer, ki je takoj za
sedel službeni avto ter začel zasle
dovati kršitelja cestnega zakona. 
Zasledovanje se je končalo v bli
žini predora na Senenem trgu.

Morda bi kdo utegnil misliti, da 
Je bila zadeva s tem poravnana. 
Ne, kajti Cosciani Je bil toliko raz
gret, da se je začel prepirati s po
licisti. Ti se niso obotavljali ter so 
mu vtaknili roki v lisice. Razboriti 
mladenič pa je še naprej rogovilil 
ter med drugim povzročil lažje te
lesne poškodbe nekemu agentu. Po 
pregledu v bolnišnici so ga odpe
ljali na leteči oddelek, kjer je še 
nadalje razsajal.

Zaradi teh številnih prekrškov 
so ga obdržali v priporu ter prija
vili sodnijskim oblastem.

Na včerajšnji razpravi je mlade
nič vztrajno trdil, da ni zagrešil 
nobenega prekrška in med drugim 
tudi, da ni bil pijan.

Kljub temu so ga sodniki spo
znali za krivega ter ga obsodili na 
1 leto zapora ter na 5 mesecev pri-

kino «ikis„ fuonek
Predvaja danes, dne 27. t. m. z začetkom ob 19.30 uri barvni

Cinemascope:

Questo pazzo, pazzo, 
pazzo, pazzo mondo

, (TA NORI, NORI, NORI SVET)
Igrajo:
SPENCER TRACY — MICKEY ROONEY — TERRY THOMAS

mm na
JT*” :

1
predvaja danes, dne 27. t. m. 
z začetkom ob 18. uri barvni 
film v Panavision:

Ragazze 
sotto zero

(DEKLETA POD NIČLO)

Igrajo:
ROBERT MORSE 
GEORGE MAHARIAS 
ANJANETTE COMER

pora in 75.000 lir denarne kazni. 
Ta kazen je pravzaprav razmeroma 
nizka, če se pomisli, kakšno ne
varnost je pijani mladenič pred
stavljal za občinstvo. Res pa je tu
di, da bo moral kazen presedeti 
v zaporu, ker ni pogojna. Lahko 
se bo sicer pritožil na prizivno so
dišče, toda iz koronejskih zaporov 
vsaj za sedaj ne bo prišel.

* * *
Ker je tožitelj umaknil obtožbo, 

je tržaški sodnik oprostil 37-letnega 
Giorgia Turchina lz Ul. Veruda 32, 
ki Je bil obtožen nenamernih teles
nih poškodb v škodo 16-letnega Bru
na Carlija z Opčin — Proseška 
ulica 38.

Bilo je nekaj po 11. uri 6. okto
bra 1963, ko se je Turchino peljal 
s svojim fiatom 600 po Proseški 
ulici, in sicer s precejšnjo hitrostjo. 
V bližini cerkve je s sprednjim 
desnim delom avtomobila zadel ob 
ročico vozička, ki ga Je peljal pra
vilno po desni strani ceste ome
njeni Carli. Pri nezgodi je mlade
nič utrpel razne poškodbe na levi 
roki ter se je moral zateči v bol
nico, kamor so ga sprejeli s pro
gnozo 15 dni zdravljenja.

Prometne oblasti, ki so uvedle 
preiskavo, so ugotovile, da je silni 
udarec potisnil voziček za več kot 
16 m naprej. Avto pa se je ustavil 
šele po 70 m. Najhujše poškodbe 
je utrpel prav avto. Preiskovalni 
organi so odpeljali Turchina v bol
nišnico, kjer je zdravnik ugotovil, 
da je bil rahlo vinjen, toda ne 
toliko, da bi ga lahko prijavili so
dišču zaradi tega prekrška.

V decembru predlani je Carlijev 
oče vložil tožbo proti Turchinu, 
trdeč, da si je sin zlomil pri ne
sreči dva prsta ter da se je moral 
potem zdraviti 2 meseca. V januar
ju letos pa je zdravnik Luigi Serra 
opravil strokovni pregled poškodo- 
vančeve roke ter je menil, da ni 
šlo za zlom, da Je deček ozdravel 
v 40 dneh ter da je potek bolezni 
popolnoma odgovarjal prognozi. 
Spričo te izjave je prišlo do po
ravnave spora med Turchinom in 
dečkovim očetom.

V četrtek popoldne je bil na se
dežu trgovinske zbornice v Gorici 
sestanek, na katerem so proučili 
tehnične in ekonomske aspekte raz
širitve železniškega prometa čez 
Gorico.

Inž. Rigonat, ki je predsedoval 
sestanku, je sporočil, da je bil 
zaradi tesnih stikov zbornice po 
preklicu ukrepa, tako z italijan
skimi železniškimi oblastmi, kakor 
tudi z jugoslovanskimi, nespora
zum, zaradi česar je prišlo do su
spenzije, srečno odpravljen ter bo
do železniški prehod v najkrajšem 
času začeli uporabljati za medna
rodni prevoz živine. S tem v zvezi 
je železniška direkcija iz Trsta spo
ročila trgovinski zbornici, da je že 
nakazala 25 milijonov lir za prva 
najnujnejša dela, s katerimi bo mo
goče pospešiti carinske in zdrav
stvene operacije na goriškem to
vornem kolodvoru; s tem denar
jem bodo zgradili tudi ostrešje, 
okrepili bodo razsvetljavo ter zgra
dili napajališče.

Prisotni so z velikim zadovolj
stvom sprejeli važne vesti inž. Ri- 
gonata o tako pomembnem vpraša
nju, ki je življenjskega pomena za 
gospodarstvo Gorice, ležeče na takš
nem naravnem mestu, ki jo uspo
sablja za logične in hitre železni
ške in cestne zveze s srednjo in 
vzhodno Evropo. Prisotni so na
dalje pozvali trgovinsko zbornico, 
naj v soglasju s prizadetimi kra
jevnimi ustanovami nadaljuje z ak- 
C-. > pri ministrstvu za prevoze, da 
doseže usposobitev železniškega pre
hoda za tranzit s drugimi državami 
brez kakršnih koli omejitev. Ob
sežno so proučili vsa tehnična vpra
šanja, ki zadevajo promet vlakov, 
car.nske kakor tudi zdravstvene 
operacije.

Ob zaključku koristne obravnave 
so spoznali nujnost, da trgovinska 
zbornica pripravi na podlagi toč
nih podatkov za pristojne organe 
poročilo o nujnosti ter usposobitvi 
naprav na goriškem kolodvoru za 
bodoča naloge. Vrhu tega so ugo
tovili, da se zasebni operaterji že 
pripravljajo na nove razmere in 
da bodo mogli računati na finanč
no pomoč «Casse di Risparmio«.

Sestanek starejših 
delavcev CRDA

V nedeljo, 28. decembra ob 10. 
uri bo v dvorani hotela Roma v 
Ul. S. Ambrogio v Tržiču sestanek 
priletnih delavcev CRDA, na kate
rem bodo določili zastopnike za 
Izredno skupščino ANLA v Trstu. 
Ker ravnateljstvo CRDA ni finan
siralo vzajemne blagajne za pomoč 
ladjedelniškim delavcem, je uprav
ni svet zaradi ekonomsko finanč
nih posledic moral suspendirati 
članom Izplačilo dvomesečne pod
pore. Upravni svet je nadalje mne
nja, da aktivni člani začasno pre
kinejo plačevati prispevke.

Sestanek za 
v Tržiču

Pod predsedstvom odvetnika Va- 
lentinisa se je v Palazzetto Veneto 
sestal izvršni svet tržiške Pro Lo- 
co ter razpravljal o pripravah za 
«cantado». Organizatorji bodo na
vezali stike z raznimi ustanovami, 
da bi prireditev lepo uspela. Zelo 
verjetno bodo spremili dosedanji

način izplačevanja nagrad In pri
spevkov, da bi zagotovili čimbolj 
kvalificirano udeležbo alegoričnih 
vozov. Na prihodnjem sestanku iz
vršnega odbora bodo razpravljali 
o programu «cantade», ki bo v 
skladu s tradicijo točno opoldne 
na pustni torek na glavnem trgu.

Natečaj za štipendije 
za trgovsko prakso

Ministrstvo za trgovino z inozem
stvom je razpisalo natečaj za pode
litev 30 štipendij za trgovsko prak

so v inozemstvu. Razpis natečaja 
je objavljen v uradnem listu 234 
od 17. septembra letos. Kogar za
nima, lahko dobi izvod razpisa na
tečaja na trgovinski zbornici.

krajinskega sveta, ki bo v soboto 
4. decembra z začetkom ob 16 uri. 
Dnevni red obsega 31 točk, od ka
terih bodo zadnje štiri obravnava
li na tajni seji, ker gre za dolo
čitev nagrade za predsednika, od
bornike in svetovalce.

V u/oclu bo predsednik poročal 
o raznih problemih in dogodkih, 
ki so dozoreli po zadnji seji. Da 
Ije bodo obravnavali tudi o po 
manjkanju sodnega osebja pri go 
riškem tribunalu na osnovi resolu 
cije, ki so jo predložili že na prejš-
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IZPRED OKROŽNEGA SODIŠČA V GORICI

BIVALIŠČE OBČINSKEGA 
VETERINARJA DR. TOMBE

Občinski veterinar za občine Go
rica, Sovodnje in števerjan dr. 
Egone Tomba sporoča, da stanuje 
v Ul. Manzonl 19, tel. 87-157.

Prispevajte ica 
DIJAŠKO MATICO!

V SOBOTO SEJA POKRAJINSKEGA SVETA

Razpravljali bodo tudi 
o sodnem organiku

Določitev nove vzrlrse vri In i n e po po
krajinskih zavodih in ustanovah

Predsednik pokrajinske uprave dr., nji seji štirje odvetniki svetovalci: 
Chientarolli je poslal svetovalcem Macoratti, Fascoli, Culot in Zuc- 
vabilo in dnevni red za sejo po- calli.

Družinski prijatelj iz Gorice ponoči 
napadel z nožem ženo iz Rožne doline

V bolnišnici in doma se je morala zdraviti 50 dni - Prvo preiskavo so izvedli 
organi iz Nove Gorice - Napadenka je vložila tožbo pri tukajšnjem sodišču

Goriško okrožno sodišče je imelo 1963, naj bi Brezavšček čakal na
včeraj dopoldne in popoldne kaj 
nenavadno razpravo. Obravnavati 
so morali napad italijanskega dr
žavljana iz Gorice, 53-letnega An
dreja Brezavščka s Trga Cavour 
12, ki je obtožen, napada na 31- 
letno jugoslovansko državljanko 
Marjeto Bitežnik por. Dekleva iz 
Nove Gorice.

V obtožnici je rečeno, da je Bre
zavšček v soboto 30. marca 1963 
napadel v gozdu ob cesti, blizu 
predora pod Panovcem pri Novi 
Gorici, Marjeto Bitežnik, jo ranil 
z nožem na grlu ter jo še nabun- 
kal in obrcal po glavi, ko je leža
la na tleh.

Sodišče je najprej zavrnilo ne
katere ugovore branilca odv. Bles- 
sija, ki je med drugim predlagal 
zavrnitev in ukinitev celotnega po
stopka, ker da so bile okrnjene 
pravice obrambe in napravljene še 
druge napake. Tu je treba pripom
niti, da gre za prestopek italijan
skega 1 državljana na jugoslovan
skem ozemlju in proti jugoslovan
ski državljanki, ki je vložila tož
bo pri sodišču v Gorici. Zato so 
morale tukajšnje sodne oblasti naj
prej dobiti dovoljenje sodnega mi
nistra iz Rima, da so lahko spre
jele tožbo in uvedle sodni posto
pek, potem ko so dobile tako do
voljenje iz Rima.

Nato se je nadaljevala razprava 
pri zaprtih vratih, pri kateri so 
zaslišali Marjeto Bitežnik, potem 
pa še njeno mater, moža Deklevo 
in strica, ki stanujejo vsi skupaj 
sedaj v Rožni dolini

Obtoženi Andrej Brezavšček je 
bil že star znanec družine Dekle- 
va-Bitežnik, ki je ob času napada 
živela v bližini predora pod Pa
novcem na novogoriški strani, se
daj pa živi v Rožni dolini. Ker je 
bil bolan na želodcu, so mu, po 
izjavah prič, že od začetka leta 
1961 dobavljali razna zdravilna ze
lišča, ki jih je družina Dekleva 
prejemala od nekega padarja z 
Gorenjskega. Tako je Brezavšček 
postal družinski prijatelj ter jih 
obiskoval, ko je prihajal v Novo 
Gorico in oni njega, ko so priha
jali v Gorico.

Tistega dne, v soboto 30. marca
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SEJA OBČINSKEGA ODBORA V GORICI

Prijateljsko dopisovanje županov 
iz Gorice, Celovca in Venla

Odborniki so proučili dejavnost 
nekaterih sektorjev javne uprave

Občinski odbor v Gorici Je na | javna dela; gre za ureditev cest v

Trčenje pri letališču 
v Ronkah

V četrtek zvečer se je v bližini 
letališča v Ronkah pripetila huda 
prometna nesreča. Motociklist 54- 
letni Angelo Puntin iz Fiumicella 
se je vozil v Pieriš. Ker ga je za
slepil z močnimi žarometi nasproti 
prihajajoči avtomobilist, je povo
zil pešca. V tem se Je pripeljal 
drugi motociklist 36-letni Remigio 
Pizzin iz Pieriša, ki ni utegnil za
ustaviti vozila ter je povozil pešca 
in Puntina. Vse tri so odpeljali v 
bolnišnico v Tržič, kjer so Punti
na pridržali na zdravljenju za 25 
dni, zaradi udarca v glavo, pešca 
55-letnega Giovannija Zorata iz 
Škocjana so pridržali za 15 dni, ker 
se Je prav tako udaril v glavo, 
medtem ko so Plzzinu obvezali ra
no na čelu m bo okreval v dveh 
tednih.

svoji seji v četrtek proučil dejav
nost nekaterih sektorjev Javne u- 
prave. Spočetka je župan seznanil 
odbornike z dopisovanjem z župa
ni Celovca in Venla. župan lz Ce
lovca Ausserwlnkler je pozval župa
na in odbornike, naj obiščeta ko
roško glavno mesto, župan Iz Ven
la de Gou pa je v svojem pismu 
opisal nepozabne spomine na maj
sko srečanje In da se njegovi me
ščani že pripravljajo na povračilo 
obiska septembra 1966. leta. V Ce
lovcu je bila oktobra meseca sku
pina folkloristov Iz Ločnika, o ka
terih je avstrijski tisk pisal zelo 
pohvalno.

Podžupan Candussl Je poročal o 
sestanku na trgovinski zbornici, 
kjer so razpravljali o začasnem 
preklicu dovoljenja za tranzit živi
ne drugih držav skozi goriško že
lezniško postajo.

Odbornik Agati Je poročal o re
zultatih sestanka z odbornikom 
Tomaslchem o pslhopedagoškl po
moči kakšnim tridesetim bolnim 
otrokom ter o možnostih občinske
ga kakor tudi deželnega posredo
vanja za finančno pomoč.

Odbornik De Simone Je poročal 
o finančnih vprašanjih. Občinske
mu svetu bodo predložili v odobri
tev najema posojila 50 milijonov 
lir pri kreditnem konzorciju za

štandrežu. Pri goriški hranilnici 
pa bodo zaprosili za 55 milijonov. 
Odbornik za usluge ln ekonomat 
Fantini Je predlagal Izplačilo raz
nih stroškov. Odbornik za javna 
dela Luplerl pa je predlagal, naj 
občinski svet odobri odkup zem
ljišča za razširitev športnega Igri
šča v Ločnlku, nakup zemlje za ce
sto, ki bo speljana v Industrijsko 
cono severno od letališča, ln spora
zum s podjetjem Nardini za kon
cesijo električne napeljave k svet
lobnim telesom na pokopališčih v 
Podgorl ln Pevml. Uredili bodo gre
dice na trgu Transalpina. Odbor
nik za zdravstvo Tommasich Je 
predlagal odobritev petih prošeni 
za vselitev v dom počitka ter iz- 
plačilo stroškov raznim socialnim 
zavodom.

Občinski svet bo Imenoval svoje 
zastopnike v razne ustanove kot so 
EMAC, odbor za muzeje, knjižnice 
itd. Odobrili so izplačilo stroška 2 
milijonov lir v zvezi z Andrejevim 
sejmom ter 50.000 lir «Unione Gin- 
nastica» za veliko dvorano, kjer 
bo koncertirala vojaška godba na 
pihala. Pro Loco so dali 160.000 lir 
za folklorni nastop v Istri. Občin
ski svet bo razpravljal tudi o stro
šku za plačevanje potnin dijakom I 
poklicnih in srednjih šol druge 
stopnje. j

cesti v bližini njenega doma ob 
23. uri Marjeto Bitežnik, za kate
ro je vedel, da gre tam domov 
po delu, ki ga je zaključila ob ti
sti uri v tovarni pohištva Meblo 
v Krombergu. Ko je šla žena s 
kolesom mimo, jo je poklical in 
ona se je ustavila. Po njenih izja
vah jo je povabil v gozd od ce
sti, češ da je prinesel nekaj ja
bolk za njene zajce in jih ima na 
kolesu. Čeprav z obotavljanjem 
mu je žena sledila do kolesa, ko 
pa je videla, da nima jabolk, je 
rekla, da gre takoj domov. V ti
stem hipu naj bi jo Brezavšček po 
njenih izjavah napadel. Potegnil 
je iz žepa kuhinjski nož ter jo 
ranil na grlu. Rešila se je s tem 
da je z roko prijela za rezilo in 
mu ga iztrgala. Nato jo je vrgel 
na tla ter jo začel suvati, brcati 
in dušiti s prijemom z obema ro
lkama za grlo. Zena je dodala, da 
je potem padla v nezavest in med 
tem naj bi napadalec pobegnil. Ko 
se je osvestila se je odvlekla do
mov, družina pa je poskrbela za 
njen prevoz z rešilnim vozom v 
bolnišnico v Šempetru. Tam so jo 
pridržali na zdravljenju teden dn 
potem pa se je morala zdraviti 
več tednov še na domu. Vsega je 
bila v bolniški blagajni okrog 50 
dni.

Obtoženec pa trdi, da je sicer i- 
mel tistega dne sestanek z Bitež- 
nikovo, vendar je ni napadel niti 
ne ranil. Pač pa je prišla neka 
tretja oseba, ki je napadla njega 
in ga ranila ter je pri prerivanju 
prišla vmes tudi Marjeta Bitežnik, 
današnja tožiteljica.

Sodne oblasti in policija v Novi 
Gorici so začele takoj po tem na
padu s preiskavo in zasliševanjem. 
Ugotovili so, da pri napadu ni Di- 
lo prič in iz ogleda na mestu nai 
bi izhajalo, da so našli tam sama 
stopinje dveh oseb, ki naj bi bile
Bitežnikova in Brezavšček.
Po zaključenem zaslišanju je 

branilec odv BleSsi zahteval zasli
šanje še neke priče ter dodatno 
dokumentacijo iz Nove Gorice; 
prav tako je zastopnik tožiteljice 
odv. Sfiligoj skupaj z državnim 
tožilcem predlagal, naj bi preskr
beli od policije in sodišča v Novi 
Gorici še nekatere podatke in do
kumente o tamkajšnji preiskavi in 
njenih rezultatih. Sodišče se je po 
tej zahtevi umaknilo na posvet, da 
bi sprejelo ustrezen sklep.

Sodišče je nato odložilo razpra
vo do 14. januarja, da bi medtem 
preskrbelo nadaljnjo dokumentaci
jo v tej zadevi iz Nove Gorice.

Izpred okrajnega sodišča 
v Tržiču

Tržiško sodišče Je sodilo štirim 
mladeničem, ki so 1. maja v se
dežu Acli v Isola Morosini uprizo
rili pretep. Prijavili so 18-letnega 
Bruna Cechicha, 19-letnega Giovan
nija Vischia, 18-letnega Giovannija 
Pasija in 19-letnega Miroslava So- 
banija. Obdolžili so jih, da so nad
legovali občinstvo v krožku, Cec 
chich je bil nadalje obdolžen, da Je 
pretepel Seconda Tentoria. . Vsi so 
bili oproščeni, ker dejanje ni bilo 
kaznivo, razen Cecchicha, proti ka 
teremu pa niso postopali zaradi 
pomanjkljivosti prijave.

Oprostili so nadalje 45-letnega 
Antona Visintina. obdolženega, da 
je vozil motor brez šoferske knji
žice, in 39-letnega Luigija Cercija 
iz Ronk, ker ni prijavil spremem
be svojega bivališča; Cercl je bil 
pod policijskim nadzorstvom.

Umberto Russo iz Sesljana je za
poslil dva delavca brez dovoljenja 
namestitvenega urada. Meseca ma
ja ga je sodnik obsodil, vendar Je 
vložil priziv. Na včerajšnji razpra
vi so ga ponovno obsodili.

v Gorici, so včeraj ob 17. uri v 
dvorani porotnega sodišča v Gorici 
izžrebali imena dodatnih porotni
kov, ki bodo prišli v poštev za to 
zasedanje.

Na dnevnem redu je nadalje po
višek 13. plače pokrajinskim usluž
bencem, posebna doklada upoko
jencem ter nagrada za pregledni
ke računov. Svetovalci bodo mora
li nadalje odobriti posojilo pri 
državni blagajni v Rimu za 85 mi
lijonov lir, id jih potrebuje po
krajinska uprava za zaključna de
la na cesti Tržič-Gradež Določili 
bodo tudi nove vzdrževalnine za go
jence v raznih pokrajinskih za
vodih, med drugim v gluhonemnici 
in umobolnici.

Odbor bo predlagal izplačilo pri
spevkov: za pospeševanje živinore
je v letu 1964, za vzdrževanje pev
skega zbora Seghizzi, za razne dru
ge kulturne in umetniške ustanove, 
ki so vložile prošnjo za podporo. 
Se od prej je na dnevnem redu 
razprava o proračunu za 1966 in 
obrs>'unu za 1964, ki pa po vsej 
verjetnosti tudi tokrat ne bosta 
prišla na vrsto, ker še nista v ce
loti pripravljena.

Od 4. do 6. decembra 
vinska razstava

Razstava vin na pokritem trgu 
v okviru Andrejevega sejma bo od 
4. do 6. decembra. Svoj pridelek bo
do razstavljale samo tri kmetije.
Prošnje za sprejem je mogoče vlo
žiti najkasneje do 30. novembra 
na občino. Na podlagi teh prošenj 
bodo dodelili prosilcem razstavne 
prostore.

ZA OBNOVO VSEDRŽAVNE DELOVNE POGODBE

Program ob odkritju 
spomenika padlim 
v občini Sovodnje

. Komemoracija mrtvih; go
vori župan 
Odkritje spomenika 
Blagoslov
Nastop združenih pevskih 
zborov: «2rtvam»
Recitacija 
Polaganje vencev 
Podelitev priznanja naj
ožjim sorodnikom 

8. Nastop združenih pevskih 
zborov: «Gozdič je že zelen#

Na svečanosti bodo peli pevci 
iz Ronk, Vrha, Doberdoba, Do
la, Sovodenj, Standreža in 
števerjana.

Prihodnji teden stavka 
slaščičarskih delavcev

Stavka bo v vseh goriških podjetjih, 
ki proizvajajo piškote in slaščice

FULPIA-CISL, CGIL in UIL so u- 
gotovile, da je stavka slaščičarskih 
delavcev posebno v velikih pod
jetjih v celoti uspela. Stavka je 
bila 19. novembra in so jo pro
glasili zato, da bi se začela po
gajanja o obnovi vsedržavne delov
ne pogodbe. Ponovna stavka kate
gorije bo v torek 30. novembra 
in v sredo 1. decembra ves dan.

Novo stavko so sindikalne orga
nizacije proglasile, ker so ugoto
vile, da ni prišlo do nobene spre- 
membne in da Industrljcl vztrajajo 
pri svojem, kar pomeni, da nočejo 
zvišati mezd. Proglasitev stavke za
deva naslednja podjetja na Gori
škem- IMCA, La Glulia, COHAMA, 
ILCEA, SALVASS, DOLIVA, GID, 
CARELLI in GOVONI.

Za Izvolitev notranje komisije 
oddelku «fiocco» v podgorski teks
tilni tovarni, je UIL predlagala rav
nateljstvu podjetja In zvezi indu- 
strljcev Imena članov volilne ko
misije, kandidatov in skrutinator- 
jev. Sedanja volilna notranja ko
misija je opravila svoj mandat.

CISL sporoča, da je skupno z o- 
stalimi sindikalnimi organizacijami 
proglasila ponovno vsedržavno stav
ko delavcev v pekarnah, ki bo tra
jala dva dni, 11. ln 12. decembra. 
Delavci zahtevajo obnovo delovne 
pogodbe ter uveljavitev vsedržavne
ga sporazuma o pravični lestvici za 
njihovo kategorijo.

Izžrebani dodatni porotniki
Ker se bo v začetku decembra _

začelo zasedanje porotnega sodišča zdravljenju ker si je spahnil des-

Iz goriške bolnišnice
Včeraj zjutraj ob 8.30 se Je 47- 

letna Ernesta Mian s Trga Koren 
št. 10 v Gorici, ki Je zaposlena kot 
čistilka na sodišču, porezala na 
levem zapestju, ko se je pri čišče
nju razbila šipa. Z avtom Zelenega 
križa so Jo odpeljali v bolnišnico, 
kjer so Ji nudili prvo pomoč. Okre
vala bo v 10. dneh.

V avtom Zelenega križa so pri
peljali ob 10.20 v bolnišnico tudi 
37-letnega zidarja Bruna Zoccolet- 
ta lz Ul. Arcivescovado 6. Pri zi
darskem delu v zavodu na Trgu Ju
lija sl je pretegnil neko mišico v 
vratu, ko Je delal s kladivom luk
njo v zidu. V bolnišnici so ga pri
držali na zdravljenju s prognozo 
10 dni.

Prejšnji dan ob 16.30 se Je po
nesrečila pri delu v tovarni papirja 
v Sovodnjah 18-letna Božica Gru 
den lz Sovodenj Ul. 24. maja 53. 
Pri rezilnem stroju se Je porezala 
na desnem mezincu. Včeraj ob 
10.30 so Ji v bolnišnici nudili prvo 
pomoč s prognozo okrevanja v 10 
dneh.

Včeraj zjutraj ob 9.30, ko Je raz
kladal s tovornjaka v Ul. Mazzini 
drva za kurjavo, se Je ponesrečil 
36-letnl občinski delavec Raffaele 
Usata lz Ul. Pietrogalli 13. V bolniš
nici so ga pridržali za 20 dni na

no roko v zapestju in verjetno 
tudi ključnico.

V tekstilni tovarni v Podgorl se 
Je s svedrom poškodoval včeraj 
okrog 16. ure 49-letni Oiordano 
Cargnel lz Ločnika Ul. Višini < 3. 
Ker se je ranil na prstancu desne 
roke, so mu nudili v bolnišnici pr
vo pomoč; okreval bo v 5 dneh.

Prvo pomoč s prognozo 8 dni so 
nudili tudi 34-letni Romani Pašku- 
lin iz Standreža Ul Montaslo 6, 
ki se je že prejšnji večer ranila 
na delu v tekstilni tovarni v Pod- 
gori na zapestju leve roke ln nad 
desnim očesom.

Med Igranjem na domu se Je si
noči okrog 18. ure spodrsnil in 
padel komaj 11-mesecev star Loren- 
zo Bressan lz Ločnika Ul. Udine 
št. 80. v bolnišnici so ga pridržali 
za 6 dni na zdravljenju, ker se je 
udaril nad desnim očesom ln dobil 
pretres možganov.

Gorica
CORSO. 16.30: «Casanova 70», Ma- 

stroianni in Virna Lisi. Italijanski 
barvni film. Mladini pod 18. le
tom prepovedan.

VERDI. 17.30: «Pussycat», Peter
Seller in Uršula Andress, ameri
ški film v barvah; mladim pod 
18. letom vstop prepovedan

MODERNISSIMO. 16 00: «Sinfonia 
per 2 spie», H Lange, B. Lass ln 
T. Kendall. Ameriški kinemaskop- 
ski film v barvah Mladini pod 
14. letom prepovedan.

VITTOR1A. 17.00: «Se spari ti uo- 
c:do», Edmund Purdom in Maria 
Silva, koprodukcijski film v ki- 
nemaskopu ln barvah.

CENTRALE. 17.15: «Agente S 3 S 
operazione uranio-i, Thomas Al- 
der in Margareth 0’Brien; ame
riški barvni kinemaskopski film.

v Ronkah
AZZURRO. 17.30: «Uno straniero a 

Sacramento#
EXCELSI()R. 16.00: «Quet temera- 

ri sulle macchine volanti#
NAZIONALE. 17.30: «Sette contro 

tutti#.
PRINCIPE 17.30: «Castelli di sap- 

bia», E. Taylor in R Burton.

DEŽURNA LEKARNA 
Danes ves dan m ponoči je od- 

prta v Gorici lekarna KUERNER, 
Korzo Italija št. 10, tel. 25-76.

TEMPERATURA VČERAJ
Včeraj smo imeli v Gorici naj

višjo temepraturo 5 stopinj nad 
ničlo ob 17. uri, najnižjo 1,2 sto
pinje pod ničlo v četrtek zvečer 
ob 20.10; povprečne dnevne vlage 
je bilo 97 odstotkov, dežja je padlo 
11 mm.
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ODBOJKA JUTRI NA STADIONU PRVI MAJ ^

4 slovenske ekipe 
za pokal F. -J. K.

Poleg treh Borovih ženskih šestork tudi Bregova

Po precejšnjem razmahu moških ekip si sedaj utira novo pot 
tudi ženska odbojka. Na turnirju za pokal Furlanije — Julijske kra
jine bodo nastopile kar štiri slovenske ekipe. Predvsem naj omeni
mo novo ustanovljeno šestorko Brega, ki Je na zadnjem športnem 
tednu pokazala, da bo z vestnim
treningom marsikaj dosegla. Pri 
tej ugotovitvi pa se nam spet po
raja misel na dvorano stadiona 
«Prvi maj», ki postaja dan za dnem 
preozka za toliko odbojkarskih ekip 
in drugih športnih panog, ki jih 
gojijo slovenski mladinci. Vpraša
nje je: kam z njimi?

Pomisliti moramo, da bo športno 
združenje Bor predstavilo prav na 
tem turnirju kar tri ženske ekipe: 
to v današnjih razmerah ni malo

JUTRIŠNJE TEKME 
ŽENSKIH SESTORK 

I. kolo
ob 8.30 na stadionu «Prvi maj* 
v Trstu

BOR C — BREG 
PORDENONE — BOR A 
BOR A — BOR B 
PORDENONE — BREG

in s tem si mlado slovensko društvo 
prav gotovo zasluži pohvalo in po
zornost italijanskih športnih kro
gov.

V vrstah prve šestorke bodo na
stopile že izkušene igralke in fa
voritinje za osvojitev pokala, ki so 
si ga že na lanskem turnirju prido
bile. V B ekipi bodo nastopile igral
ke, ki so že prestale ognjeni krst 
na lanskem turnirju. Ta ekipa pa 
Je letos nekoliko oslabljena, a vse
eno upamo na dobro uvrstitev.

Preostaja nam še ekipa najmlaj
ših, ki so se začele ukvarjati z od
bojko pred dobrim letom. Ta soraz
merno še zelo mlada ekipa, bo prvič 
stopila v italijansko odbojkarsko 
areno in prepričani smo, da ne bo 
zatajila upov, ki jih nanjo polaga 
vodstvo.

Slovenskim ekipam želimo, da hi 
na tem turnirju pobrale levji delež,
•IMMIimiMiimilHIHIMIIHIIMMIMIIIHIIIimi •milimi

JUTRI V GORICI 
ODBOJKARSKI TEKMI

Kras-Breg 
Breg-Olimpija

Jutri se bo pričel v Gorici tudi 
za moške ekipe odbojkarski turnir 
za pokal Furlanije — Julijske kra
jine. Na tem turnirju bodo nasto
pale tri slovenske šestorke in sicer 
Kras iz Zgonika. Breg iz dolinske 
občine in goriška Olimpija.

V prvem kolu, ki bo jutri v Go
rici z začetkom ob 8 30, se b ista 
spoprijeli najprej Kras in Breg, 
kasneje pa Breg in Olimpija.
.................................... ......................................... ....... ............. ........ .

najmlajši borovi ekipi pa želimo, 
da bi na novi( odbojkarski poti že
la čimveč uspehov.

f. v.

JUTRI POPOLDNE

Sovodenjci doma 
proti Poggiu

Nogometna enajstorica Sovodenj 
bo jutri igrala prvenstveno tekmo 
s Poggiom na domačem igrišču. 
Po koledarju bi morala igrati iz
ven doma, vendar je društvo za
prosilo federacijo, da dovoli ekipi 
odigrati tekmo doma, ker hoče tu
di društvo na ta način poudariti 
svečanosti ob odkritju spomenika 
padlim.

Društvo poziva vaščane, da se v 
čim večjem številu udeležijo tek
me, ki bo ob 14.30.

Juventina igra jutri svojo nedelj
sko tekmo z Edero v Trstu. Tek
ma bo ob 10.30.

..................... ........ .....................................................................................................................................<■■■•■•

v MOŠKEM ODBOJKARSKEM PRVENSTVU B LICE

Tretje Kolo 
brez Bora

«Plavi» bodo tokrat počivali
V drugem kolu italijanskega prvenstva odbojkarske B lige, so prejš

nji teden odigrali le tri srečanja. Odpadel je namreč spopad med 
milanskim CSI in Gobbi iz Piacenze, ker je član milanske ekipe Co- 
lombo odpotoval z državno reprezentanco v Prago. Naj omenimo v 
tej zvezi, da je v glavnem češkem
mestu branil Italijanske barve tu
di bivši igralec Bora Sergej Veljak.

Bor je v soboto gostoval v Berga
mu in odnesel domov pekoč poraz, 
a neglede na izid tekme, je Borova 
šestorka povsem zadovoljila. Vese
lo presenečenje sta nam nudila 
oba Edija: Plesničar in Vodopivec. 
Slednji se Je prvič uveljavil na pr
venstvenem srečanju in je pokazal 
nekaj prvin, ki jih od njega nismo 
pričakovali.

V Trstu Je v nedeljo gostovala 
najmočnejša ekipa te skupine in 
odpravila tukajšnjo CRDA e glad
kim 3:0. Tržaška ekipa fie doseže 
niti v domačih tekmah tiste skup
ne igre, ki bi si jo želeli. Nasprot
no so gostje iz Modene pokazali 
solidno igro, ki sloni predvsem na 
dveh že preizkušenih igralcih. To 
je Marži in Anderlini.

V Bologni pa je gostovala gasil
ska vrsta iz Mester. Izid te tekme 
ni bil nikoli v dvomu in domačemu 
Zavattaru je po štirih setih uspe
lo premagati nasprotnika.

Izidi drugega kola:
•Čelana — Bor 3:2 
(15:9, 15:17, 15:10, 8:15, 15:12) 
•Zavattaro — Codognato 3:1 
(15:7, 13:15, i5:9, 15:8)
Menegola — *CRDA 3:0 
(15:7, 157, 15:8)
•Gobbi — CSI 
odložena na 8. december 

LESTVICA 
Menegola 2
CSI 1
Codognato 2
BOR 2
Zavattaro
Čelana 2
Pagnin 1
CRDA 2
Gobbi 0

2 0 
1 0 
1 1 
1 1 
1 1 
1 1 
0 1 
0 2 
0 0

6 0
3 0
4 3
5 5 
3 4 
3 5 
2 3 
0 6 
0 0

DOMAČI NOGOMET
te bo vreme ugodno, bodo imeli 

ljubitelji domačega nogometa v ne
deljo na razpolago zelo pester spo
red. Brez dvoma bo najbolj zani
miva tekma v Nabrežini ob 14.30, 
ko se bosta v okviru II. amater
ske kategorije spoprijeli tržaška 
Libertas, ki spada med vodilne 
enajstorice, in proseško Primorje. 
Čeprav bodo tržaški nogometaši 
zelo trd oreh, pa navijači prose- 
škega moštva upajo, da bo domači 
enajstorici uspelo Iztrgati če ne 
obe, pa vsaj točko.

V III. amaterski kategoriji bo 
vrsto nedeljskih tekem otvorila 
kriška Vesna, ki bo na igrišču Pon- 
ziane v gosteh Esperie. Tekma bo 
ob 8.30.

V Boljuncu pa bo ob 10., ved

no v okviru prvenstva III. ama
terske kategorije dvoboj druge eki
pe proseškega Primorja in Virtusa.

Precejšnje zanimanje pa vlada 
za nastop enajstorice Brega, ki se 
bo morala za prvenstvo III. amater
ske kategorije spoprijeti z vodil
nim moštvom te skupine in sicer 
z močno enajstorico Campanelle 
Fides. Ta zanimiva tekma bo ob
12.15 na igrišču pri Sv. Ivanu

Vedno v okviru prvenstva III. 
amaterske kategorije bo Jutri ob
14.30 na igrišču v Boljuncu tudi 
tekma Rosandra Zerial — Don 
Bosco.

Končno naj še omenimo tekmo 
mladinskega turnirja, ki bo jutri 
ob 10.45 na igrišču Ponzlane med 
Ponziano in Primorjem.

Prihodnje kolo:
Bergamo: Čelana — CRDA 
Milan: CSI — Pagnin 
Mestre: Codognato — Gobbi 
Modena: Menegola — Zavattaro 
Počiva: Bor

f. v.

TENIS

Anglija in Danska 
v finalu za pokal 
švedskega kralja
TORQUAY, 26. — Danska in An

glija sta se danes uvrstili v fina
le teniškega turnirja za pokal šved
skega kralja. V polfinalu je Dan
ska premagala Švedsko z 2:1, An
glija pa Francijo z istim rezulta
tom. Jutri se bosta Velika Brita
nija, ki je v posesti lanske trofeje, 
in Danska spoprijeli za prvo me
sto, Francija in Švedska pa za

MEPNAPOPNI NOGOMET
Diplomatske komplikacije 
zaradi nastopa S. Koreje 
na svetovnem prvenstvu
LONDON, 26. — Uvrstitev nogometne reprezentance Severne Ko

reje v finale svetovnega prvenstva, ki bo prihodnjega julija v Angliji, 
bo lahko sprožila diplomatske težave, ki bodo prav gotovo imele
odmev tudi na prvenstvu za pokal 
gov se je namreč izvedelo, da bo 
angleška vlada izrekla mnenje o 
položaju severnokorejske reprezen
tance in o izdaji vstopnih vizumov 
nogometašev šele tik pred začet
kom prvenstva.

Kot je znano Velika Britanija ne 
priznava Severne Koreje in prav 
zaradi tega predstavlja nastop ko
rejskih nogometašev na svetovnem 
turnirju, ki ga prvič organizira an
gleška nogometna zveza, kočljiv 
problem, predvsem, ker gre za do
godek, ki nima primere v pretek
losti.

Ce bi se severnokorejsko mo
štvo predstavilo kot reprezentanca 
Pyong Yanga, ne bi bilo nobenih 
težav pri izdajanju vizumov. Ce pa 
se bo predstavilo kot državna re
prezentanca, bi prav gotovo nasta
la za angleško vlado diplomatske 
komplikacije.

* * •

GLASGOW, 26. — Iz seznama 
igralcev, ki se bodo udeležili tre
ningov pred odhodom v Neapelj, 
kjer bo 7. decembra povratna kva
lifikacijska tekma za svetovno pr
venstvo z Italijo, je škotska zveza 
izločila srednjega krilca Liverpoo
la Yeatsa in napadalca Celtica En- 
noxa. Na seznamu pa so ostali še 
naslednji igralci:

Vratarja — BROWN (Totten- 
ham) in FERGUSON (Kilmarnock)

Branilci — GREIG (Rangers), 
PROVAN (Rangers) in McCREA-

BUENOS AIRES, 26. — Dvoboj 
za naslov svetovnega prvaka mušje 
kategorije, ki ga je WBA odvzela 
Italijanu Burruniju, med Argentin
cem Horaciom Accavallom in Ja
poncem Hiroyukijem Ebiharo, bo 
11. januarja prihodnjega leta * * •

FRANKFURTH. 16. — Nemec
Karl Mildenberger je danes z zma
go po točkah v 15 rurtdah nad ro
jakom Gerhardom Zechom ohranil 
naslov evropskega prvaka težke 
kategoriie.

Rimet. Iz dobro obveščenih kro-
DIE (Chelsea)

Krilci — BREMNER (Leeds), 
STEVENSON (Liverpool), McKIN- 
NON (Rangers), MURDOCH (Cel- 
tic), BAXTER (Sunderland) in Mc 
NEILL (Celtic)

Napadalci — HENDERSON (Ran
gers), COOKE (Dundee), FORREST 
(Rangers), GILZEAN (Tottenham), 
MARTIN (Sunderland), HUGHES 
(Celtic), JOHNSON (Rangers) in 
LAW (Manchester United).

NAJBOLJŠIM ŠPORTNIKOM 
IN ŠPORTNIM DELAVCEM

Včeraj v Ljubljani 
podeljene
Bloudkove nagrade

LJUBLJANA, 26. — V imenu te- 
lesno-kultume zveze Slovenije je 
njen predsednik Janez Zemljarič 
izročil nocoj v klubu ljudskih po
slancev zaslužnim športnim delav
cem in športnikom Slovenije Blo
udkove nagrade in plakete. Po
200.000 dinariev so dobili orojek- 
tant športnih objektov inž. Marjan 
Božič, telovadec Miroslav Cerar, 
sabljaški strokovnjak Rudolf Cvet
ko, smučarski strokovnjak Ante 
Gnidovec, atletski trener Fedor 
Gradišnik, nagrade po 300.000 pa 
so podelili atletskemu klubu «Kla- 
divar» Celje, plavalnemu klubu 
Ljubljana, smučarskemu klubu E- 
notnost Ljubljana, društvu za te
lesno vzgojo «Partizan . železničar* 
Maribor in uredništvu lista ((Pla
ninski vestnik«. Poleg tega je 26 
športnih delavcev in športnikov 
Slovenije dobilo Bloudkove plake
te. Bloudkove nagrade in plakete 
bodo v bodoče podeljevali vsako 
leto. Nagrajene športnike je nocoj 
sprejel predsednik izvršnega sveta 
Slovenije Janko Smole
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Jutri tržaški derbi 
Hausbrandt - Don Bosco

V prejšnjem kolu uspešen nastop Italsiderja
V našem poročilu preteklega tedna, smo podčrtali pomen dvoboja 

med Trevisom in Hausbrandtom, ker smo mnenja, da se bo eden od 
njiju povzpel na najvišje mesto v C ligi. Tekma je potekala v znaku 
največjega agonizma in bilo je Jasno, da se vsi atleti zavedajo njene 
važnosti, žal pa je ta spopad, tako važen, prišel že v samem za
četku prvenstva, da ekipe niso 
zmogle svoje najboljše košarke. 
Druga temna točka, sicer samo za 
tržaške barve, je bila odsotnost 
dveh standardnih igralcev. Haus
brandt je namreč nastopil brez Fri- 
dricha in Ferma. Občutila se je po
sebno odsotnost prvega, ki ponava
di žanje visok osebni plen

Gostje so na drugi strani zaigra
li zelo borbeno in strumno. Nasla
njajoč se na svoje visoke igralce, 
so diktirali igro pod koši ter prisili
li tehtnico, da se je nagibala na 
njihovo stran.

Ostali dve tržaški ekipi sta sreč- 
neje zaključili svoja nedeljska na
stopa. Italslder je šel po točke kar 
v Videm. Levji delež si je. v trža
ških vrstah zagotovil Cavazzon, ki 
je sam nabral kar 36 točk in prak
tično sam prisilil na kolena doma
čo petorko.

Tudi Don Bosco Je zabeležil svo
jo prvo zmago. Gostil je petorko 
tržiških ladjedelnic, ki je še en
krat pokazala svoje skromne meje 

Po tem kolu, sta ostali polnih 
točk s Trevisom le še dve ekipi: 
Leacril iz Marghere in Bassano. 
Slednje smo videli v njihovem zma
govitem nastopu z Italsiderjem, 
zdaj pa so z rekordnim izidom 
premagali Castelfranco. Leacril si 
Je priborila z lahkoto naknadni 
dve točki. Virtus Mura.no ni nam
reč resnejši nasprotnik in spada 
v družbo tistih petork, ki bodo ob
tičale v spodnjem domu lestvice.

Prihodnje kolo nam prinaša prvi 
tržaški derbi. Pomerila se bosta 
Hausbrandt in Don Bosco. Favoriti 
so Frizzatijevi atleti, vendar vzduš
je derbija marsikdaj pripravi pre
senečenje.

I. PATRIZIOtretie
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FIORENTINA
Albertosi; Rogora, Guarnacci; 
Pirovano, Gonfiantini, Brizi; 
Hamrin, De Sisti, Brugnera, 
Bertini, Morrone.
FOGGIA
Moschion; Capra, Valadč; Ta- 
gliavini, Rinald, Corrado; Fa- 
valii, Faleo, Maioli, Lazzotti, 
Oltramari.
NAPOLI
Bandoni; Nardin, Gatti; Sten- 
ti, Panzanato, Girardo; Canč, 
Juliano, Altafini, Sivori, Bean.
LR VICENZA
Reginato; Volpato, Sa volni; 
Tiberi, Pini, Zoppelletto; Men- 
ti, De Marco, Vlnicio, Fraschi- 
ni, Maraschi (Romanzini).
ATALANTA
Pizzaballa; Pesentl, Nodarl; 
Canuti, Signorelli, Anquillettt: 
Danova, Magistrelli, Hitchens, 
Mereghetti, Nova.
BOLOGNA
Spalazzi; Furlanis, Micelli; 
Tumburus, Janlch, Fogll; Pera- 
ni, Bulgarelli, Nielsen, Haller, 
Pascutti.

LAZIO
Cei; Zanettl, Vitali; Carosl, 
Pagni, Dotti (Gasperi); Mari, 
Bartu, D’Amato, Governato, 
Ciccolo.
JUVENTUS
Anzolin; Gori, Leoncinl; Ber- 
cellino I., Castano, Salvauore; 
DeirOmodarme, Del Sol, Da 
Costa, Cinesinho, Menichelli.
MILAN
Barluzzi; Pelagalli, Trebbl; 
Trapattoni, Maldini, Schnellin- 
ger; Mora, Lodetti, Sormani, 
Rivera, Amarildo.
ROMA
Cudicini; Tomasin, Ardizzon; 
Carpeneti, Losi, Benaglia; Tam- 
borini, Benitez, Francesconi, 
Spanio, Barison.
SAMPDORIA
Sattolo; Vincenzi, Delfino; Da
vid, Dordoni, Masiero (Morint); 
Salvi, Catalano, Cristin, Fru- 
stalupi, Novelli,
VARESE
Da Pozzo; Marcolin, Maroso; 
Gioia, Magnaghi, Ossola; Ba- 
gatti, Cucchi, Ferrarlo, Ander
son, Vetrano.

SPAL
Cantagallo; Pasetti, Bozzao; 
Bagnoli, Colombo, Moretti; 
Massei, Reia, Innocenti, Capel- 
lo, Muzlo.
INTER
Sarti; Burgnich, Facchetti; 
Bedln, Guarneri, Picchl; Jair, 
Mazzola, Domenghini, Suarez, 
Corso.
CATANIA
Brondoardi; Buzzacchera, Gam- 
baldelli; Magi, Blcchierai, Fan- 
tazzi; Fanello, Biagini, Calva- 
nesi, Cella, Facchin.
CAGLIARI
Mattrel; Martiradonna, Tiddia; 
Cera, Vescovi, Longo; Gallar- 
do, Rizzo, Nenč, Greati, Griva.
TORINO
Vieri; Polettl, Teleggi (Fossa- 
ti); Puja, Rosato, Bolchi; Al- 
brigl (Orlando), Ferrini, Me- 
roni, Moschino (Schutz), Si
moni (Carelll ali Albrigi). 
BRESCIA
Geotti; Robotti, FumagalU; 
Fusi, Mangili, Bianchi; Bruells, 
Beretta, De Paoli, Salvi, Mae- 
stri (Manfredinl).

Atalanta—Bologna 
Catania—Cagliari 
Fiorentina—Foggia 
Lazio—Juventus 
Milan—Roma 
Napol!—Vicenza 
Sampdoria—Varese 
Spal—In ter 
Torino—Brescia 
Messina—Mantova 
Potenza—Genoa 
Jesi—Ternana 
L'Aquila—Bari

GORIŠKA
V Novi Gorici Je dovolj prostora 

v Park hotelu. V Ajdovščini ima 
hotel Planinka 12 prostih postelj, 
hotel Soča na Mostu na Soči pa 
ima 25 prostih postelj. Dovolj pro
stora je tudi v hotelu Krn v Tol
minu, hotel Poldanovec na Lokvah 
in v Bovcu, Trenti, Soči in Logu 
pod Mangartom. V Idriji ima hotel 
Nanos 20 prostih postelj. Planin
ski dom Rudar na Vojskem ima 
19 prostih postelj, gostišče Lovec 
v Cerknem 7 in zasebna gostišča 
na črnem vrhu 18.

Prireditve: V Solkanu bo 27. t.m. 
nastopil ob 20. uri mladinski oktet.
V Park hotelu v Novi Gorici bodo 
imeli 29.11. ples; rezervacije stane
jo 500 dinarjev.

GORENJSKA
Na Bledu so zaprti vsi hoteli, ra

zen Jelovice, ki ima dovolj prosto
ra. V Radovljici ima restavracija 
Šlandrov dom 40 prostih postelj. V 
gostišču Kunatelj pa so 4 proste 
postelje. V Kranjski gori je zaprt 
hotel Erika. Hotel Prisank bo za 
praznike odprt. Dovolj prostora Je 
v hotelu Razor. Dovolj prostora je 
v Podkorenu. Gozd Martuljku in 
na Vršiču v Koči na gozdu in v 
Mihovem domu. Prostor Je tudi pri 
zasebnikih v Kranjski gori, Gozd 
Martuljku in Podkorenu. Na Jese
nicah Je v hotelu Korotan in Pošta 
skupaj 40 prostih postelj. Prostor 
je v Domu pod Golico in v smučar
skem domu na črnem vrhu. Zaseb
niki imajo na Planini 12 prostih 
postelj, v Žirovnici 50, Hrušici 8 
in na Potokih 8. V Bohinju je v 
hotelih in v zasebnih sobah še ne
kaj prostih postelj. Za hotele pri
poročajo rezervacije. Sobe so ogre
vane. Na Voglu je 60 cm snega, 
žičnica bo, kakor obljubljajo za 
praznike delovala. V Tržču in Pod
ljubelju je še dovolj prostora. Pla
ninska domova Pod Storžičem in 
na Kofcah sta za praznike zasede
na. Prvi del žičnice na Zelenico 
obratuje. V Kranju je v obeh ho
telih in pri zasebnikih še nekaj pro
stih postelj. Grad hrib v Preddvo
ru je čez praznike zaseden. Dovolj 
prostora pa je pri zasebnikih. Smu
čarski dom na Joštu ima 15 prostih 
postelj. Dovolj prostora je tudi v 
Naklem. Na Jezerskem imajo pro
stor še zasebniki. Dom na Krvav
cu ima še nekaj prostih postelj.
V Škofji Loki je v gostišču Krona 
28 prostih postelj, pri zasebnikih 
pa 25. Planinski dom na Lubniku 
ima 18 prostih postelj. V Poljanski 
dolini je pri zasebnikih v Poljanah 
50 prostih postelj, v Srednji vasi 
25, v Gorenji vasi 35 in v Trebiji 
24. Prostor je tudi v hotelu Dom 
pod Planino v Trebiji. Na Starem 
vrhu je v smučarskem domu 30 
prostih postelj. V Selški dolini je 
v Selcah 22 prostih postelj pri za
sebnikih, v Železnikih pa 30. Na 
Soriški planini Je v Sorici 30 pro
stih postelj pri zasebnikih, v pla
ninskem domu Litostroj pa 60.

Prireditve: Na Krvavcu prirejajo 
27. in 28. novembra ((hribovsko ra
janje«. V gostišču Ljubelj bodo ime
li 26. in 29. novembra popoldne za
bavo s plesom.

LJUBLJANA Z OKOLICO
V Ljubljani Je zaseden hotel Ili

rija. V vseh ostalih hotelih in pr! 
zasebnikih je dovolj prostora. Do
volj prostora je tudi v turističnih 
domovih na Kureščku in na Pol. 
zevem. Na Vrhniki Ima hotel Man
tova 16 prostih postelj, zasebniki 
pa jih imajo 35. Dovolj prostora 
je tudi v hotelu Krpan in pri za
sebnikih v Logatcu. Zasebna gosti
šča v Rovtah imajo 15 prostih po
stelj. Na Rakeku je pri zasebnikih 
15 prostih postelj. Gostišče Rakov 
Škocjan ima 14 prostih postelj. Za
sebniki in zasebna gostišča imajo v 
Begunjah 4 proste postelje, žilcah 
6, na Velikih Blokah 22, v Loški 
dolini 4 in v Cerknici 4. Restavra
cija Jezero v Cerknici ima 4 pro
ste postelje. Dom na Slivnici nad 
Cerknico pa 40. Na Veliki planini

zanskem domu na Pristavi, v Dom
žalah in Kamniški Bistrici.

Prireditve: V Ljubljani bo od 29. 
novembra do 1. decembra medna
rodni hokejski turnir. V Narodni 
galeriji v Ljubljani Je razstava 
srbskega slikarstva 19. stoletja. V 
Narodnem muzeju je razstava 
Steinbergov prikaz Cerkniškega je
zera iz leta 1758. V etnografskem 
muzeju je razstava kamnite ljud
ske plastike iz Krasa.

DOLENJSKA
V Novem mestu Je nekaj prosto

ra v hotelih Kandija in Metropol.
V Dolenjskih toplicah Je dovolj 
prostora pri zasebnikih. V šmarje
ških toplicah je nekaj prostora pri 
zasebnikih, zdravilišče pa je zase
deno. V čateških toplicah so v 
zdravilišču zasedene vse kurjene 
sobe, prostor pa Je še pri zasebni
kih. Dovolj prostora je na Otočcu, 
v hotelu Sremič v Krškem in v 
planinskem domu na Mirni gori.

ŠTAJERSKA
Hotel Poetovia v Ptuju ima 10 

prostih postelj in prav tako tud! 
gostišče Beli križ. Letovišče grad 
Rorl ima 70 prostih postelj. Na 
Mariborskem Pohorju bodo čez 
praznike zasedeni vsi domovi, razen 
hotela Bellevue, ki ima še 15 prostih 
postelj. Dovolj prostora je še v 
Celju, Mariboru in vseh turistič
nih krajih na štajerskem, razen v 
zdraviliškem domu v Rogaški Sla
tini.

Prireditve: Na gori Oljki bodo 
imeli 29. novembra puranovo večer
jo. Priporočajo rezervacije.

KOROŠKA
V Slovenjem Gradcu Je v hotelu 

Korotan 20 prostih postelj, v hote
lu Pohorje pa 15. Hotel Planinka v 
črni na Koroškem ima 50 prostih 
postelj. V Ravnah na Koroškem je 
v smučarski koči 20 prostih postelj, 
v poštarskem domu pa 10. V Me
žici je v hotelu Peoa 6 prostih po
stelj v hotelu Košenjak v Dravo
gradu pa 17.

Prireditve: V Slovenjem Gradcu 
bodo v soboto 27. 11. odprli likov
no razstavo mladih.

POMURJE
V Murski Soboti je v hotelu 

Zvezda 34 postelj, v hotelu Central 
pa 13. V Radencih je v hotelih 24 
prostih postelj, pri zasebnikih pa 
86. V Moravcih je dovolj prostora 
pri zasebnikih; restavracija Je od
prta, kopanje je možno v kabinah.
V Gornji Radgoni je v hotelu Grozd 
32 prostih postelj, v Ljutomeru v 
gostišču Jeruzalem 14 in gostišču 
Prlek 18, v Beltincih -v gostišču 
Zvezda 15 in v Gornjih Petrovcih v 
Domu na Goričkem 6 prostih po
stelj.

Nove poti

prvi 1 2 je v hotelu Šimnovec še nekaj pro
drugi 1 1 stora. V Litiji je v restavraciji Po
prvi I X šta 20 prostih postelj, pri zaseb
drugi X 1 nikih pa 25. Zasebniki v Šmart
prvi 2X1 nem pri Litiji imajo 10 prostih po
drugi 1 2 X stelj in prav tako v Gabrovki. V
prvi X Zasavju ima planinski dom na
drugi 1 Mrzlici 65 prostih postelj, planin
prvi 1 2 ski dom na Kumu 16, Dom borcev
drugi 1 1 NOB na Vrheh 6 in sindikalni dom
prvi X na partizanskem vrhu 30. Prostor
drugi 1 je še v Medijskih toplicah, Parti-

(Nadaljevanje s 3. strani)

povečanje regionalne blagovne iz
menjave in v sprejetju avtomatiz
ma pri uveljavljanju nada.jnjih faz 
((carinske razorožitve«.

Prišlo pa je vtem tudi do zelo 
resnega spora, namreč o vpra
šanju, kakšno vlogo naj bi ime
le ZDA v gospodarskem življe
nju Latinske Amerike. Skupina dr
žav, ki jo vodi čile, je bila mnenja, 
da ZDA ne morejo biti članice 
skupnega tržišča Latinske Ameri
ke, za kar je omenjena skupina na
vedla dva razloga: prvič, ker bi 
ZDA spričo svoje ekonomske moči 
zavzele monopolističen položaj, in 
drugič, ker bi dejansko onemogo
čile združevanje latinskoameriških 
narodov na osnovi načela enako
pravnosti.

Brazilija, ki vodi drugo skupi
no, pa stoji na nasprotnem stali- 
lišču, in sicer, da se bo lahko La
tinska Amerika hitreje razvijala 
samo v primeru, če bodo ZDA še 
bolj prisotne v deželah južno od 
reke Rio Grande.

Trenutno, se zdi, pa ni nobenega 
upanja, da bi se ta spor mogel ra
cionalno rešiti. Vendar bo njegova 
teža čedalje bolj pritiskala na krh
ki organizem ALALC, pa zaradi 
tega tudi bitka za njegovo bodoč
nost še ni končana, čeprav se je 
toki at v Montevideu še rešil pred 
bližnjim polomom.

M. P.
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Piero Caleffi: LAHKO 
JE REČ! LAKOTA.

\ 3. ..............................................

da se Je lahko nekaj prestrašenih vojakov in mornarjev skrilo 
med noge potnikom, ki so se odrekali površnikom, plaščem, 
jopičem, da so se lahko preoblekli ti reveži. V Tortoni se je 
vlak dolgo ustavil in Nemci so zopet stikali iz enega oddelka 
v druggga Iztaknili so kalabreškega vojačka, ki je bil le slabo 
preoblečen v volneni plašček in skrit pod sedežem. Potegnili 
si ga izpod njega ga odvlekli, ga močno tolkli po glavi s ko
pitom brzostrelke in ga gnali s krvavo in sklonjeno glavo na
prej pred seboj z brcami proti izhodu postaje.

V Genovi je vrelo, a ljudje so bili tudi prestrašeni. Nikjer 
ni bilo najti poveljnikov korpusov in divizij. Sirili so se gla
sovi o tragikomičnih dogodkih v nekaterih vojašnicah, kjer 
so razorožili Nemce, ki niso v začetku nudili nobenega odpora 
in se Je zdelo, da so se vdajali celo z olajšanjem. Kmalu pa so 
prejeli ukaz, naj zamenjajo svojo vlogo in čeprav jih je bilo 
malo in so bili razoroženi, so kmalu zopet postali gospodarji.

Vladala je prava zmešnjava. Od nikoder ukazov, nobenega 
sledu katerekoli usmeritve. Civilna oblast je prav tako tavala 
v negotovosti kakor vojaška. Nastal je takšen preplah kakor

na ladji, ki se potaplja.
Po odhodu Mary sem se naselil v nekem penzionu v mest

nem središču. V tem penzionu so prebivali skoraj stalno pro- 
fesionisti in genovske družine, ki so se čutili bolj varne blizu 
velikih zaklonišč nebotičnikov in predorov kakor doma. Med 
45 dnevi Badogliove vlade je postala moja soba središče se
stankov nekaterih sostanovalcev, ki so prihajali pit požirek 
«prave» kave in poslušat radio London.

Moja soba je bila na nasprotni strani od vzhoda v pen
zion in blizu pomožnega vhoda, na pravi ločeni «strateški» 
točki, kar je omogočilo tajne sestanke.

9. septembra je bila soba natrpana z ljudmi. Neki major 
karabinjerjev, oče štirih otrok, je z globokim vzdihom izra
zil svojo tesnobo s temi-le skopimi besedami: «Kdo mi bo dal 
sedaj plačo?« Nihče ni imel poguma, da bi se smejal. Nekdo 
je odgovoril: «Major, vse se bo uredilo in nekdo bo dal plačo; 
ali pa se ne bo nič uredilo in takrat ne pojde več za plačo, 
marveč za kožo.« Revež je obmolknil, prepričan, a vendar 
ne potolažen. In res je šlo pri njem za kožo: čez nekaj dni 
so ga aretirali.

Ravno takrat je prišla vest, da je odšel Duccio Galim- 
berti tiste dni s skupino prijateljev v hribe v pokrajini Cuneo, 
da bi se pripravili na borbo proti Nemcem. Kmalu so tudi 
drugi sledili njegovemu zgledu. Najprej je šlo za posameznike 
in za skupine razpršene vojske. Med njimi je bilo zlasti mnogo 
južnjakov, ki niso mogli dospeti domov. Ti razkropljenci, ki 
so jih antifašisti zbrali, jim pomagali in jih organizirali, so 
zopet postali vojaki, in končno borci proti resničnemu so
vražniku za pravo stvar, ki je bila vredna žrtev.

Nekega dne proti koncu septembra mi je sluga v uradu 
naznanil obisk. Bil je Kazimir Wronowski, ki mi je sporočil, 
da je prišel nečak Mino v San Michele di Pagana in me je 
prosil, naj grem čimprej k njemu.

Križ božji, Mino Steiner! Kako je mogel biti v San Mi

chele, le nekaj kilometrov od Genove. V mislih sem zagledal 
njegov lepi in odkriti, debelušasti obraz, njegov prešerni na
smeh, pod široko 'zbočenim čelom njegove modre oči, ki so 
mežikale za debelimi očali, njegov brezskrbni in prisrčni 
krohot. Zdelo se mi je, da vidim pred seboj njegovo čokato 
postavo, kako zibajoče hodi, in spomnil sem se na njegovo 
globoko ljubezen do dobre knjige, pa tudi na to, kako mu 
je teknila dobra hrana in kako je bil vedno veder in miren, 
tako da so se vsi odtajali okrog njega.

Spoznala sva se v Milanu, v študiju Lelia Bassa. Mino 
je bil vnuk Giacoma Matteottija in je naravnost oboževal nje
gov lik in njegov spomin, toda nikoli se ni odločil za aktivno 
politično dejavnost. Bil je antifašist bolj iz ljubezni za pra
vico in zaradi finega okusa kakor pa zaradi nasprotnega pre
pričanja, bolj iz moralnega odpora kakor pa po revolucionarnih 
težnjah. Politično razpravljanje mu sicer ni bilo zoprno, toda 
če se je vnelo v njegovi navzočnosti, se ga je le redko udele
ževal. Zamišljeno je poslušal in je le tu pa tam prekinjal z 
vprašanjem, ki je pričalo o njegovi ostri misli. Poročil se je 
še zelo mlad in šlo je zares za zakon iz ljubezni, ki je zelo 
mnogo pomeni v njegovem življenju. Bil je zaljubljen v živ
ljenje, od katerega je zahteval vse najlepše in najboljše, a 
zadovoljil se je s tem, kar je lahko dosegel z mimo vestjo. 
Življenjska pot je bila zanj sijajna dogodivščina, ki pa so mu 
jo zagrenili in omadeževali fašisti.

V poklicu je bil začetnik in se je naprezal le toliko, da 
mu je dopuščal udobno življenje, a nič več. V tistih letih im
perialnih vojn v Afriki, Španiji in Albaniji je bilo prenaporno, 
vmešavati se v aktivno politiko. Ko mu je bilo 25 let, se je v 
zvezi s politiko spominjal le hudega udarca, ki ga je utrpela 
družina, in odvratnega nasilja.

še istega večera sem se odpeljal z natrpanim delavskim 
vlakom in se napotil proti domu Steinerjevih na trgu v vasi, 
kjer Je majhen morski zaliv. Bilo je še svetlo. Morje se Je

kopalo v tisočerih spreminjajočih se barvah zatona; od blede 
mlečne in srebrne barve do svetlosive, m te barve so bile 
preprežene s širokimi rdečimi in zlatimi lisami, ki so bile 
odsev neba ob zahajajočem soncu. Voda se je v trudnih valo
vih zaganjala na obrežje in ga lizala s svojo peno v tihem 
šepetu. Za mizicami vaške kavarnice so mladeniči, možje in 
ženske razpravljali o politiki in vojni. Ko sem šel mimo, s o 
iz nezaupanja prekinili pogovor.

Šel sem po stopnicah z občutki tesnobe in sem pozvonil- 
Prišla mi je odpret sestra Kitta, ki me je odpeljala v spre
jemnico.

Mino je bil na divanu, poleg njega pa je molče sedel 
mladenič, gibčnega in elegantnega izraza s skrbno počesa
nimi svetlimi lasmi, z ženskimi usti, ki so jim dajale pouda- 
ka kratki brkci.

Mati, Donna Fosca, je mirno sedela v svojem naslanjaču 
in ko je odgovorila na moj pozdrav z običajnim lepim, a trud
nim glasom, ji je sijalo iz oči veselje. Neznanec je pri pred
stavljanju zlogoval svoje kratko ime: Fausto Bazzi.

Krepko sem nagovoril Mina: «Za vraga, kako se pa ti 
znajdeš tu? Kaj se je pripetilo? Kako si ušel zaveznikom 
v vojni?«

«Tako,» se je smejal Mino «ali ne moreš biti malce mi' 
ren? Vse ti bom povedal potem, sedaj moramo dati kaj 
pod zob.«

Nisem se dal premotiti po tistem lahkem tonu. Njegov 
pogled je namreč izdajal tesnobo in nenavadno nestrpnost in 
njegov nasmeh ni bil odkrit in veder kakor po navadi. Ali 
zaradi svoje neučakanosti, ali zaradi mojega presenečenja, 
naj bo že kakor koli, nenadoma Je vstal in mi rekel: «Pridi!»

Odpeljal me je v ločeno sobico, zaprl vrata za seboj in se 
takoj lotil stvari: «V Palermu so me ujeli«. Ali se spomniš, da 
sem ti pisal kako sem živel skupaj z Bazzijem in De Ferrarijem 
v malem najetem stanovanju? (Nadaljevanje sledi)
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